
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17198

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 17147-17148
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

17148-17165
3. Ανακοίνωση του δελτίου αναφορών και ερωτήσεων της

Τρίτης 20 Σεπτεµβρίου 2011, σελ. 17166
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης:
i. σχετικά µε τις περικοπές των αναπηρικών συντάξεων και

των επιδοµάτων προς τα άτοµα µε αναπηρία, σελ. 17167
ii. σχετικά µε την καταβολή ασφαλιστικών εισφορών στον

Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ)
από µικροξενοδόχους, σελ. 17169

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας:

i. σχετικά µε τον ακτοπλοϊκό αποκλεισµό των Παξών και
των Διαποντίων Νήσων, σελ. 17170

ii. σχετικά µε την αύξηση στις τιµές των εισιτηρίων στην
ακτοπλοΐα, σελ. 17172

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις περικο-
πές στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, σελ. 17173

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε την κατασκευή αυτοκινητοδρόµων µε συµβάσεις
παραχώρησης, σελ. 17175

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τη συµµετοχή των συνταξιούχων, τροφίµων ιδρυ-
µάτων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (ΝΠΔΔ), στις
δαπάνες περίθαλψης, σελ. 17177

στ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις των αµπελουργών, σελ.
17179

5. Συζήτηση επερώτησης των Βουλευτών του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις κακοποιήσεις ζώων συντρο-
φιάς, σελ. 17181-17198

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-

τιλίας, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Προ-
στασίας του Πολίτη, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Τροποποίηση
διατάξεων του ν. 2168/1993 «Ρύθµιση θεµάτων που αφορούν
όπλα, πυροµαχικά, εκρηκτικές ύλες, εκρηκτικούς µηχανι-
σµούς και άλλες διατάξεις" (Α’ 147) και προσαρµογή στις δια-
τάξεις της Οδηγίας 2009/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 6ης Μαΐου 2009 "για την
απλούστευση των όρων και προϋποθέσεων για τις µεταφο-
ρές προϊόντων συνδεόµενων µε τον τοµέα της άµυνας εντός
της Κοινότητας (ΕΕ L 146 της 10/06/2009), όπως τροποποιή-
θηκε µε την Οδηγία 2010/80/ΕΕ όσον αφορά τον κατάλογο
προϊόντων συνδεοµένων µε τον τοµέα της άµυνας (EE C 69
της 18/03/2010)", σελ. 17184

β) Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Προστασίας του

Πολίτη και Επικρατείας κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Διεύρυνση
της άµεσης και συµµετοχικής δηµοκρατίας µε τη διενέργεια
δηµοψηφίσµατος", σελ. 17184
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Σεπτεµβρίου 2011, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Γεώργιο Μαυρίκο,
Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ  ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος της Εθνικής Συ-
νοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία ΕΣΑΜΕΑ αιτείται την προ-
στασία των θέσεων εργασίας των ατόµων µε αναπηρία και των
γονέων/κηδεµόνων ΑΜΕΑ στο στενό και ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα.

2) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε προβλήµατα που
υπάρχουν στις φυλακές Χανίων από την έλλειψη προσωπικού και
από την µη πληρωµή των δεδουλευµένων των υπαλλήλων του
σωφρονιστικού καταστήµατος.

3) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Ριζωνάκης Γιάννης, ταµίας στον ΑΟ
Λασιθίου αιτείται την επανέκδοση απόφασης της ΓΓΑ σχετικά µε
την επιχορήγηση του 2010 στον ΑΟΛ.

4) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Ιαµατικών
Πηγών και των Λουτροπόλεων Ελλάδος αιτείται την επίλυση θέ-
µατος που αφορά στη νόµιµη λειτουργία των υδροθεραπευτη-
ρίων .

5) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Εργαζοµένων ΟΤΕ (ΟΜΕ-
ΟΤΕ) εκφράζει την αντίθεσή της για το αρνητικό πλαίσιο λειτουρ-
γίας του ανταγωνισµού των τηλεπικοινωνιών στη χώρα µας.

6) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Δ. Κουτσελάκης διαµαρτύρεται για κα-
θυστέρηση στην εφαρµογή της υπουργικής απόφασης 8440/24-2-
2011 που αφορά στη λειτουργία των σχολικών επιτροπών.

7) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπον-
δίας Ιδιοκτητών Κέντρων Ξένων Γλωσσών (ΠΟΙΚΞΓ) καταγγέλλει
παρανοµίες και διαπλοκή σε θέµατα πιστοποίησης γλωσσοµά-
θειας στο Υπουργείο Παιδείας Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων.

8) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Βασίλης Κεδίκογλου αιτείται την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής µε την κατοχύρωση αγορανοµικής διά-
ταξης για την τήρηση βιβλίων αποθήκης.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ταξί
και Αγοραίων παρουσιάζει τις προτάσεις της σχετικά µε τη µε-
ταβίβαση και την έκδοση αδειών ταξί ,την οργάνωση των ΕΔΧ σε
Α.Ε., συνεταιρισµούς και ενώσεις προσώπων, κ.λπ..

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Κωφών Ελλάδος
διαµαρτύρεται για την περικοπή της επιχορήγησής της.

11) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η
Οµοσπονδία Επαγγελµατιών και Εµπόρων Νοµού Θεσσαλονίκης
εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά της για τη λήψη έκτακτων φο-
ρολογικών µέτρων στα ακίνητα.

12) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ-
ΔΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Αγροτικός Σύλλογος
Κουφαλίων Θεσσαλονίκης «Αλληλεγγύη» διαµαρτύρεται για δρα-
µατικές µειώσεις στην καταβολή αποζηµιώσεων των βαµβακοπα-
ραγωγών από τον ΕΛΓΑ όσον αφορά σε καταστροφές στις
καλλιέργειες της προηγούµενης περιόδου.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ  ΚΟΥ-
ΒΕΛΗΣ  κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύνδε-
σµος Παρασκευαστών Αναψυκτικών  ζητεί να µην εφαρµοστεί η
µετάταξη στον συντελεστή ΦΠΑ 23% στα αναψυκτικά όπως επί-
σης  και να ληφθούν µέτρα µείωσης του κόστους λειτουργίας
των εγχώριων επιχειρήσεων .

14) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η πρόεδρος του Εθελοντικού Οργανι-
σµού για το Αστικό Περιβάλλον αιτείται τη διατήρηση της απα-
γόρευσης της κυκλοφορίας πετρελαιοκίνητων σε Αθήνα και
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Θεσσαλονίκη και τη λήψη µέτρων για την καταστολή της νοθείας
πετρελαίου. 

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καταγγελία
της οµοσπονδίας των εργαζοµένων στο Υπουργείο Υποδοµών
ότι εισπράττουν διόδια χωρίς να ελέγχονται από τον κρατικό µη-
χανισµό οι εταιρείες που διαχειρίζονται τα µεγάλα οδικά έργα.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καταπάτηση
έκτασης στην Τροιζήνα.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καθυστέ-
ρηση στην τοποθέτηση  µηχανήµατος εντοπισµού µεταναστών
στο νέο λιµάνι.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο  αφορά σε δηλώσεις
του Προέδρου του Υπεραστικού ΚΤΕΛ Πάτρας για εκκρεµότητες
οι οποίες εξακολουθούν να υπάρχουν  σχετικά µε την µεταφορά
των µαθητών στην Αχαϊα.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε διαµαρτυρία
των δικαστικών λειτουργών  για την αναδροµική περικοπή του
αντισταθµιστικού επιδόµατος κατά 15% από 1η Ιουλίου .

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη διεκδίκηση
4,7 δις ευρώ από το  ΙΚΑ για  τακτοποίηση αυθαιρέτων.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά  στις αγωγές
µε αξιώσεις από το ελληνικό δηµόσιο των ασφαλισµένων που
εξαπατήθηκαν από την ασφαλιστική εταιρεία «ΑΣΠΙΣ».

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην
άσχηµη κατάσταση την οποία αντιµετωπίζουν οι έµποροι της
Αθήνας από το παραεµπόριο και τις απειλές που δέχονται από
τους µετανάστες.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις συγχωνεύ-
σεις τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών σταθµών,στο ζήτηµα των
ισολογισµών τους και στο νοµοσχέδιο για τα ΜΜΕ.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας η Συντονιστική Επιτροπή Κατοί-
κων του Αρκτικού εξέδωσε ανακοίνωση µε αφορµή την
επικείµενη εγκατάσταση της µονάδας επεξεργασίας λυµάτων
στην περιοχή τους. 

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου Νοµού Ηρα-
κλείου αιτείται την επανεξέταση της απόφασης που αφορά στην
αναστολή λειτουργίας του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Βιάννου.

26) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Νε-
φροπαθών αιτείται την εξαίρεση των νεφροπαθών από τις

έκτακτες εισφορές εισοδήµατος και ακινήτων.

27) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Ανδρίτσαινας Κρε-
στένων Νοµού Ηλείας αιτείται την επίλυση προβληµάτων του
δήµου από τις πυρκαγιές του έτους 2007.

28) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Κόνιτσας, Νοµού Ιωαν-
νίνων αιτείται τη διατήρηση του έργου «Αλλαγή του τρόπου
άρδευσης του κάµπου της Κόνιτσας» στο Πρόγραµµα «Αλέξαν-
δρος Μπαλταντζής». 

29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Ιδρύµα-
τος Τεχνολογίας και Έρευνας εκφράζει την αντίθεσή του για την
εφαρµογή της εργασιακής εφεδρείας στα ερευνητικά ιδρύµατα
της χώρας.

30) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ-
ΔΟΥ και Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Περάµατος  αιτείται την άµεση
εκκίνηση των διαδικασιών για τη λειτουργία κέντρου υγείας αστι-
κού τύπου στο Πέραµα.

31) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  οι Πρόεδροι του Εθνικού Κέντρου Έρευνας
και Τεχνολογικής Ανάπτυξης και του Ιδρύµατος Τεχνολογίας και
Έρευνας αιτούνται την αφαίρεση όλων των ερευνητικών κέντρων
ΝΠΙΔ από τον κατάλογο των οργανισµών της ΕΓΔΕΚΟ και τη µη
υπαγωγή τους στο ν.3429/2005.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου Νοµού
Ηρακλείου αιτείται την επανεξέταση απόφασης που αφορά στην
αναστολή λειτουργίας του παραρτήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Βιάννου.

33) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Νε-
φροπαθών  αιτείται την εξαίρεση των νεφροπαθών από την κα-
ταβολή εισφοράς αλληλεγγύης, το τέλος επιτηδεύµατος και το
τέλος ακίνητης περιουσίας.

34) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Γραφείο Αντιδηµάρχου, της Δηµοτικής
Ενότητας Νέας Ιωνίας, του Δήµου Βόλου Νοµού Μαγνησίας αι-
τείται την παραχώρηση κτηρίου για την απαραίτητη και προσω-
ρινή µεταστέγαση του 7ου Δηµοτικού Σχολείου Μελισσατίκων
για το σχολικό έτος 2011-2012, λόγω κατεδάφισης του υπάρχο-
ντος.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµένων Ιδρύ-
µατος Τεχνολογίας και Έρευνας αιτείται την αφαίρεση του ΙΤΕ
και των  ερευνητικών ιδρυµάτων της χώρας από τη λίστα των
ΔΕΚΟ για την εργασιακή εφεδρεία.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 15218/19-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 37586/9-08-
2011  έγγραφο  από τον Υπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απά-
ντηση:

17148 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17150 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 19269/11-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Ροντούλη Αστέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ900α/8775/

12148/19-08-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 19784/15-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1571/19-08-

2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων η ακόλουθη απάντηση:

17152 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 20378/03-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κατρίνη Μιχάλη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Υ.Α.Π.Ε./Φ38/

οικ.19458/19-08-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής   η ακόλουθη απάντηση:
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17154 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 20483/26-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αµοιρίδη Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ5/ΗΛ/Α/Φ6/133/

19461/19-08-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



6. Στην µε αριθµό 20496/26-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βρούτση Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4662/1117991/19-08-

2011  έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:

17156 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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17158 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



7. Στην µε αριθµό 21080/01-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 6611/138/19-08-

2011 έγγραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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17160 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



8. Στην µε αριθµό 21187/03-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.900α/8758/

12131/19-08-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας
η ακόλουθη απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 21433/05-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Σταϊκούρα Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ8/Δ/Φ.51οικ.
19460/3460/19-08-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Περιβάλ-

λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απά-
ντηση:

17162 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10. Στην µε αριθµό 21468/05-08-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Δηµαρά Ιωάννη και Οικονόµου Βασίλειου δόθηκε µε το

υπ’ αριθµ. Φ.00α/8772/12145/19-08-2011 έγγραφο  από τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απάντηση:

17164 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφο-
ρών και ερωτήσεων της Τρίτης 20 Σεπτεµβρίου 2011.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5   του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 21166/1050/3-8-2011 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους ιατρούς
που υπηρετούν στο ΕΣΥ και διατίθενται σε πλοία ιδιωτικών ναυ-
τιλιακών εταιρειών.

2.- Η µε αριθµό 18797/5-7-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ακύρωση
από τον ΟΣΚ της χρηµατοδότησης των εργασιών στο 2ο Δηµο-
τικό Σχολείο της Σπάρτης.

3.- Η µε αριθµό 20545/26-7-2011 ερώτηση του Βουλευτή του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα προς την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την κάλυψη των αναγκών της σχολικής στέγης στην πε-
ριφερειακή ενότητα Θεσσαλονίκης.

4.- Η µε αριθµό 21491/8-8-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακό-
πουλου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την έγκριση συνυπηρέτησης υπαλλήλου του Νοσο-
κοµείου «Άγιος Σάββας» στην περιοχή που υπηρετεί ο στρατιω-
τικός σύζυγός της. 

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5   του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 20877/28-7-2011 ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρα-
τάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,  σχετικά µε τις σκληρές
τακτικές των τραπεζών στη χορήγηση ρευστότητας στις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις.

17166 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη είναι η τρίτη µε αριθµό 1272/13-9-2011 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Γεωργίου Μαυρίκου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις περικοπές
των αναπηρικών συντάξεων και των επιδοµάτων προς τα άτοµα
µε αναπηρία. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γεωργίου Μαυρίκου θα απαντή-
σει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γεώρ-
γιος Κουτρουµάνης. 

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Γεώργιος Μαυρίκος, να διατυπώσει επί δίλε-
πτον την επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Μαυρίκο, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θεωρήσαµε αναγκαίο σαν Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας να προκαλέσουµε αυτή τη συζήτηση σήµερα
εδώ µαζί σας, επειδή θεωρούµε πέρα για πέρα δικαιολογηµένη
την αγανάκτηση και την οργή των ΑΜΕΑ, των γονέων τους, των
κηδεµόνων τους για το σχέδιο που ετοιµάζετε να βάλετε σε
εφαρµογή µε στόχο τις µαζικές περικοπές των αναπηρικών συ-
ντάξεων, των επιδοµάτων, αλλά και των όποιων παροχών προς
τα ΑΜΕΑ, τις οικογένειες και τους κηδεµόνες τους.

Πιστεύουµε ότι αξιοποιείτε ακριβώς τη χρεολογία, αξιοποιείτε
ακριβώς την κρίση του καπιταλιστικού συστήµατος και στη χώρα
µας, προκειµένου να προχωρήσετε σε καπιταλιστικές αναδιαρ-
θρώσεις τέτοιες που θα χτυπήσουν και θα αφαιρέσουν δικαιώ-
µατα και κατακτήσεις των ΑΜΕΑ. 

Εργαλείο σε αυτήν την προσπάθεια έχετε τoν «κώδικα εκτίµη-
σης της αναπηρίας» του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Για
εµάς και για τους λαούς όλου του κόσµου και ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας αποκαλύφθηκε και µε αφορµή τη γρίπη των πτη-
νών, τα εµβόλια και ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις πολυεθνικές
του φαρµάκου, αλλά και µε µια σειρά άλλες τέτοιες κερδοσκο-
πικές πρακτικές.

Σηκώνετε το ζήτηµα των «αναπήρων µαϊµού». Συκοφαντείτε
τους ανάπηρους, συκοφαντείτε τους κηδεµόνες τους, τους γο-
νείς τους, όλη την οικογένεια συνολικότερα που ταλαιπωρείται.
Πρώτα απ’ όλα όµως, διασύρετε τους ίδιους τους ανθρώπους.
Εγκαταλείπετε τους σακατεµένους ανθρώπους από τα εργατικά
ατυχήµατα µέσα στους χώρους δουλειάς και όλα αυτά στη λο-
γική του νέου κανονισµού εκτίµησης και διαβάθµισης.

Θέλουµε, λοιπόν, να σας ρωτήσουµε –και θέλουµε απαντήσεις
συγκεκριµένες- τα εξής: 

Σε ποιες πρωτογενείς επιστηµονικές έρευνες στηρίχθηκε αυτή
η ειδική επιστηµονική επιτροπή; Είναι αλήθεια ότι για να πάρει
κάποιος αναπηρική σύνταξη στο εξής θα κρίνεται από το εισό-
δηµα της οικογένειάς του; Έχετε κατά νου να σταµατήσετε τις
περικοπές των συντάξεων και των επιδοµάτων; Σκέφτεστε να
απαλλάξετε τα ΑΜΕΑ και τους χρόνια πάσχοντες από όλα αυτά
τα χαράτσια, έκτακτους φόρους, φόρος ακίνητης περιουσίας
κ.λπ.; Εντέλει θα αποσύρετε τις ρυθµίσεις του ν. 3991 που πραγ-
µατικά καρατοµεί γονείς ανθρώπων µε βαριές αναπηρίες και µά-
λιστα µε αναδροµική διαδικασία, πράγµα που είναι απαράδεκτο
και βαθιά αντεργατικό;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Γε-

ώργιο Μαυρίκο, Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας.

Παρακαλείται ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Γιώργος Κουτρουµάνης να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, τιµά κι εσάς και το κόµµα σας η ευαισθησία
που επιδεικνύετε για τα άτοµα µε αναπηρία. Έχουµε όλοι την ίδια
ευαισθησία –και πρέπει να έχουµε όλοι την ίδια ευαισθησία- για
τα άτοµα αυτά για τα οποία θα πρέπει να κάνουµε πολύ περισ-

σότερα από αυτά που έχουµε κάνει µέχρι σήµερα. Όταν, όµως,
µιλούµε για αναπήρους, αναφερόµαστε πάντα στους πραγµα-
τικά ανάπηρους. 

Με ρωτάτε από ποιες επιστηµονικές έρευνες έχουν προκύψει
τα στοιχεία εκείνα, τα οποία µας οδηγούν στην αναθεώρηση του
κανονισµού για την πιστοποίηση της αναπηρίας, ποιες µελέτες
µας έχουν οδηγήσει σε αυτές τις επιλογές τις οποίες έχουµε
κάνει.

Νοµίζω ότι δεν χρειάζονται πολλές µελέτες για να καταλήξει
κανείς στο συµπέρασµα ότι στη χώρα αυτή έχουν γίνει πάρα
πολλά σε βάρος των πραγµατικά ανάπηρων ατόµων. Και αυτό
γιατί υπάρχουν σε πολλές περιοχές διπλάσιοι ως προς το ποσο-
στό, ανάπηροι µε συντάξεις οι οποίες καταβάλλονται ανελλιπώς
από τα ασφαλιστικά ταµεία. Δεν µπορεί να αιτιολογηθεί το γεγο-
νός ότι στην Αθήνα το ποσοστό των αναπηρικών συντάξεων είναι
περίπου 8,5%, ενώ σε κάποιους νοµούς έχουµε υπερδιπλάσιο
ποσοστό, πάνω από 20%. Δεν µπορεί να αιτιολογηθεί το γεγονός
ότι στη χώρα µας το ποσοστό των αναπηρικών συντάξεων ανέρ-
χεται στο 14%, όταν στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι στο 8%
µε 8,5%. 

Άρα, αυτό που δείχνουν όλα τα στατιστικά στοιχεία είναι ακρι-
βώς αυτό που ξέρουµε όλοι µας: ότι σε αυτή τη χώρα και στα
θέµατα απονοµής των συντάξεων –όπως έγινε και σε άλλα θέ-
µατα- υπήρξαν αδικίες, υπήρξαν πελατειακές σχέσεις, υπήρξε
αδιαφάνεια, υπήρξε συναλλαγή, µε αποτέλεσµα να φτάσουµε
εδώ που φτάσαµε.

Στόχος µας δεν είναι να δηµιουργήσουµε οποιοδήποτε πρό-
βληµα στα άτοµα µε αναπηρία. Στόχος µας είναι να λειτουργή-
σουµε µε απόλυτη διαφάνεια και δικαιοσύνη, έτσι ώστε αυτός
που πραγµατικά δικαιούται παροχές σε αυτό το πεδίο να συνε-
χίσει να τις παίρνει και µάλιστα αν είναι δυνατόν να βελτιωθούν,
αλλά να περικοπούν οι δαπάνες, να περικοπούν οι παροχές σε
εκείνους που δεν πρέπει να καταβάλλονται.

Αυτή την έννοια έχει το Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας, το
οποίο ξεκίνησε να λειτουργεί από τις αρχές του µήνα. Νοµίζω –
θα συµφωνήσετε και εσείς και όλοι οι συνάδελφοι- ότι είναι εντε-
λώς απαραίτητο να κρίνονται όλα τα άτοµα µε αναπηρία από την
ίδια αρχή, µε τους ίδιους κανόνες, έτσι ώστε να µην έχουµε τα
φαινόµενα που είχαµε στο παρελθόν.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο ερω-

τών Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Γιώρ-
γος Μαυρίκος, να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στον τόπο αυτό ούτε
από παρθενογένεση προέκυψε κανένας, ούτε εξ ουρανού κα-
τήλθε σήµερα. 

Άρα, εδώ τα πράγµατα είναι πολύ γνωστά για να προσπαθείτε
µε έναν τέτοιο ταχυδακτυλουργικό τρόπο να φορτώσετε όλα τα
προβλήµατα στους ανάπηρους και στις οικογένειές τους. Θεω-
ρούµε ότι αυτό είναι και υποκριτικό και επικίνδυνο.

Όλη σας η τοποθέτηση ήταν για τις «αναπηρικές– µαϊµού» συ-
ντάξεις. Για πέστε µας ποιοι είναι αυτοί που κυβέρνησαν εδώ και
δεκαετίες και εκµεταλλεύτηκαν όλη αυτή την κατάσταση σαν
εκλογική πελατεία; Για πέστε µας στην αυλή τίνων άνθισαν αυτά
τα λουλούδια; Στην αυλή του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
εκεί διαµορφώθηκε και η χειραγώγηση συνειδήσεων και οι πελα-
τειακές σχέσεις και η συναλλαγή.

Τώρα, αξιοποιείτε αυτά τα ζητήµατα, βάζετε και τους µεγαλο-
καναλάρχες να πυροβολούν πυροµαδόν ενάντια στην αναπηρική
σύνταξη σαν θεσµό, προκειµένου να κρύψετε τους πραγµατι-
κούς ενόχους, που είναι η πολιτική που έχετε χαράξει µαζί µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, που στόχο έχει να χτυπήσει δικαιώ-
µατα, να αφαιρέσει δυνατότητες για τη ζωή και στους
ανάπηρους και στις οικογένειές τους.

Γιατί, για πέστε µας, αφού µιλάτε για «συντάξεις – µαϊµού»
κλπ, ποιες είναι οι «µαϊµούδες»; Επίδοµα παίρνουν εκατόν ογδό-
ντα χιλιάδες ανάπηροι, ενώ οι βαριά ανάπηροι µε τα δικά σας
στοιχεία είναι πεντακόσιες δέκα χιλιάδες. Ποιες είναι οι «µαϊµού-
συντάξεις»;
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Για πέστε µας ένας τυφλός, για παράδειγµα, παίρνει σύνταξη
αναπηρική όταν έχει δυνατότητα όρασης στο 1/20. Εάν έχει δη-
λαδή, ένα χιλιοστό παραπάνω, τι σηµαίνει; Ότι είναι ικανός για
εργασία; 

Τι σηµαίνει αυτό που λέτε ότι θα εξαρτάται από το οικογενει-
ακό εισόδηµα; Ένας ανάπηρος που είναι στο καροτσάκι στην
Αθήνα, θα µπορεί να ελπίζει ότι θα τον βοηθάει ο αδερφός του,
που είναι κτηνοτρόφος, ας πούµε, στη Σκύρο;

Ανδραγαθήµατα δικά σας, κατορθώµατα δικά σας είναι όλα
αυτά που επικαλείστε σήµερα.

Για πέστε µας γιατί εξαιρείτε την εκκλησία, τους καλογέρους,
τις µονές από την υποχρέωση να καταβάλουν φόρο ακίνητης πε-
ριουσίας και στους ανάπηρους και στους ΑΜΕΑ επιβάλλετε όλη
αυτήν τη σκληρή πολιτική και τις ρυθµίσεις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, δεν πρέπει να επικαλείστε τα ζητήµατα της πολιτικής σας

και τα αποτελέσµατα των πολιτικών σας. 
Για πέστε µας µε βάση ποια λογική, µε βάση ποια αντίληψη,

µε ποιο δικαίωµα καταργείτε τη ρύθµιση όπου ένας γονιός µε
επτάµισι χιλιάδες ένσηµα και είκοσι πέντε χρόνια πραγµατική
υπηρεσία µε άτοµα µε βαριά αναπηρία, παραιτήθηκε από την ερ-
γασία του, υπέβαλε αίτηση συνταξιοδότησης και έρχεστε εσείς
τώρα αναδροµικά για ένα χρόνο πριν να τον τιµωρήσετε; Σ’ αυτά
πρέπει να απαντήσετε. 

Να, γιατί λέει το ΚΚΕ ότι σταθερά θα σταθούµε στο πλευρό
των ΑΜΕΑ και των οικογενειών τους, προκειµένου να σταµατήσει
αυτή η φάµπρικα εκβιασµού και αφαίρεσης των δικαιωµάτων
τους, γιατί και σήµερα υπάρχει φάµπρικα σχεδιασµένη από την
Κυβέρνηση. 

Διευθυντές του ΙΚΑ καταθέτουν ενστάσεις σε οποιαδήποτε θε-
τική απόφαση από υγειονοµικές επιτροπές για συνταξιοδότηση,
οι ενστάσεις κάνουν χρόνια να εξεταστούν και στην ουσία, δη-
λαδή, κόβετε το δικαίωµα και παραπέµπεται στις καλένδες η δυ-
νατότητα για να συνταξιοδοτηθεί ένας πραγµατικά ανάπηρος,
γιατί µιλάµε για τους πραγµατικά ανάπηρους.

Αυτή είναι η κατάσταση. Καλούµε και αυτούς τους εργαζόµε-
νους και τους ανάπηρους και τις οικογένειες τους να συστρα-
τευτούν µε το κίνηµα ανυπακοής και αντίστασης, να µην
πληρώσουν, να µην καταβάλουν τίποτα από αυτές τις εισφορές
και να παλέψουν µαζί µε τον ελληνικό λαό για τα πραγµατικά
τους δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρίκο.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, διέκρινα µια αντίφαση σε αυτά που είπατε

στην αρχή, γιατί από τη µία πλευρά µας κατηγορείτε για τις πε-
λατειακές πρακτικές που αναπτύξαµε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια και από την άλλη δεν αναγνωρίζετε το πρόβληµα που
θέλουµε να λύσουµε σήµερα.

Όντως -εγώ το είπα πρώτος- υπήρχαν αυτές οι πρακτικές που
δεν συνδέονται µόνο µε το πολιτικό σύστηµα που εσείς το πε-
ριορίσατε στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ, αλλά συνδέεται
συνολικά µε τη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος, αλλά και
τη µεγάλη αδυναµία των υπηρεσιών σε πολλά επίπεδα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να διορθώσουµε αυτή την κατάσταση που
για χρόνια ταλαιπώρησε αυτή τη χώρα: Να έχουµε δικαιότερο
σύστηµα απονοµής των συντάξεων αναπηρίας και να έχουµε δι-
καιότερο σύστηµα απονοµής των άλλων παροχών. Γιατί ασφα-
λώς, όπως είπατε και εσείς, δεν είναι µόνο οι συντάξεις, αλλά
είναι και τα επιδόµατα, είναι και µια σειρά από άλλες παροχές
και φοροαπαλλαγές που δίνονται σε αυτές τις κατηγορίες. Επο-
µένως, που είναι η ένστασή σας σε σχέση µε αυτό που κάνουµε;
Όπως είπα, δηµιουργούµε ένα Ενιαίο Κέντρο Πιστοποίησης Ανα-
πηρίας. Μπορεί να διαφωνήσει κανείς σοβαρά µε το να κρίνονται
όλοι οι Έλληνες πολίτες µε τον ίδιο τρόπο; 

Πρέπει να σας πω ότι τις πρώτες µέρες λειτουργίας από την
1η του µήνα µέχρι και τις 5 του µήνα είχαµε απανωτά αιτήµατα
από περιφέρειες για να διατηρήσουµε το καθεστώς αυτό µέχρι
τουλάχιστον ή και µέχρι τέλος Οκτώβρη. Ποιος ήταν ο στόχος;
Στόχος ήταν να συνεχίσουν να δίνουν την πιστοποίηση αναπη-
ρίας µε τον τρόπο που µέχρι τώρα την έδιναν, δηλαδή, µε ένα
τρόπο που είχε τα χαρακτηριστικά αυτά, στα οποία αναφέρθηκα:
Συναλλαγή, πελατειακές σχέσεις και χωρίς αντικειµενική κρίση. 

Εκεί, λοιπόν, εστιάζουµε τις παρεµβάσεις µας. Σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν συνδέσαµε -και δεν συνδέουµε- την καταβολή της
αναπηρικής σύνταξης και των άλλων παροχών µε το οικογενει-
ακό εισόδηµα. Άρα, δεν υπάρχει τέτοιο θέµα για εµάς. Ταυτό-
χρονα, διατηρούµε το καθεστώς της ασφαλιστικής αναπηρίας.
Δηλαδή, ένας εργαζόµενος δεν κρίνεται µόνο από το εάν είναι
σε θέση να εργαστεί, αλλά κρίνεται και από τι δουλειά ακριβώς
κάνει, γιατί σε πολλές περιπτώσεις µπορεί µια µικρή αναπηρία
να του στερεί τη δυνατότητα να εργαστεί. Διατηρούµε, λοιπόν,
αυτό το καθεστώς που είναι σηµαντικό για όλους τους εργαζό-
µενους, προκειµένου να πάρουν σύνταξη. 

Ταυτόχρονα, την τελευταία περίοδο έχουµε κάνει σηµαντικές
αλλαγές και βελτιώσεις στο καθεστώς χορήγησης της σύνταξης
για άτοµα µε αναπηρία και για τους γονείς τους και έχουµε βελ-
τιώσει το καθεστώς σε σχέση µε τα εισοδήµατα. Αναφέροµαι, ει-
δικότερα, στο δώρο των εορτών, το οποίο έχει αποκατασταθεί
γι’ αυτούς. 

Μου λέτε για τους γονείς ανάπηρων παιδιών. Ο νόµος έλεγε
ότι για να πάρει κάποιος σύνταξη µε είκοσι πέντε χρόνια υπηρε-
σία πρέπει να εργάζονται και οι δύο, γιατί ο νοµοθέτης εκείνο
στο οποίο στόχευε ήταν να υπάρχει κάποιος άνθρωπος στο σπίτι,
προκειµένου να επιµελείται, να φροντίζει το παιδί το ανάπηρο.
Όταν όµως, εγγράφεται κάποιος σε ένα ασφαλιστικό ταµείο για
πέντε µέρες, προκειµένου ο σύζυγος ή η σύζυγος να πάρει σύ-
νταξη, νοµίζω ότι εδώ µιλάµε για καθαρή καταστρατήγηση. 

Εµείς εκείνο που κάναµε σε αυτό το σηµείο είναι να δώσουµε
τη δυνατότητα και στον άντρα και στη γυναίκα µε τις ίδιες προ-
ϋποθέσεις να πάρει αυτή τη σύνταξη. Δώσαµε τη δυνατότητα
ακόµη και στα αδέλφια των αναπήρων να πάρουν αυτή τη σύ-
νταξη. Προϋπόθεση όµως, για αυτό είναι να εργάζονται και οι
δύο στο ζευγάρι και όχι να γίνεται αυτή η καταστρατήγηση, διότι
σε αυτήν την περίπτωση θα ήµασταν άδικοι. Θα δίναµε τη δυνα-
τότητα, δηλαδή, σε οποιονδήποτε ήθελε να πάρει σύνταξη µε εί-
κοσι πέντε χρόνια υπηρεσία, ανεξαρτήτως ορίου ηλικίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ο Πρωθυπουργός είπε «Ένας εργα-
ζόµενος σε κάθε οικογένεια».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Μαυρίκο, προφανώς αγνοείτε το γε-
γονός ότι έχουµε εβδοµήντα µε ογδόντα χιλιάδες οικογένειες
στις οποίες δεν υπάρχει ούτε ένας εργαζόµενος και δεν υπάρχει
εισόδηµα.

Ο Πρωθυπουργός εκείνο το οποίο είπε και για το οποίο δε-
σµεύθηκε, είναι ότι κατά προτεραιότητα δεν µπορεί να υπάρχουν
οικογένειες, οι οποίες δεν έχουν εργαζόµενο. Μη µπερδεύουµε
µε τον έναν, τους δύο ή τους τρεις εργαζόµενους. Στόχος είναι
να εργάζονται όλοι, αλλά κατά προτεραιότητα έχουµε υποχρέ-
ωση να καλύψουµε εκείνες τις οικογένειες στις οποίες δεν υπάρ-
χει ούτε ένας εργαζόµενος και δεν υπάρχει εισόδηµα.

Τελειώνω, λέγοντας ότι έχω πολλές φορές συναντήσει τη Συ-
νοµοσπονδία των Ατόµων µε Αναπηρία, αλλά και τις τοπικές οµο-
σπονδίες και τους συλλόγους. Θα κάνουµε κάθε δυνατή
προσπάθεια, για να λύσουµε προβλήµατα, όχι µόνο σε σχέση µε
τις παροχές και τις υπηρεσίες, αλλά και σε σχέση µε τη διευκό-
λυνση της πρόσβασης που πρέπει να έχουν αυτά τα άτοµα σε
κάθε κοινωνική δραστηριότητα, είτε οικονοµική είτε πολιτιστική,
γιατί οι ανάπηροι δεν θέλουν απλά επιδόµατα, θέλουν φροντίδα,
διευκόλυνση, να αισθάνονται ισότιµοι πολίτες και προς αυτήν την
κατεύθυνση κινούµαστε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η δεύτερη µε αριθµό 1262/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας  κ. Νικο-
λάου Νικολόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μά-
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θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την έκδοση των σχολικών
εγχειριδίων από τον Οργανισµό Έκδοσης Διδακτικών Βιβλίων
(ΟΕΔΒ) δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή
και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 1269/13-9-2011 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη προς τους Υπουρ-
γούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Πολιτισµού και
Τουρισµού, σχετικά µε την καταβολή ασφαλιστικών εισφορών
στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ)
από µικροξενοδόχους.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκάκη θα απαντήσει ο
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κου-
τρουµάνης.

Παρακαλείται ο κ. Παύλος Μαρκάκης, Βουλευτής Μαγνησίας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, να λάβει το λόγο και να δια-
τυπώσει επί δίλεπτο την επίκαιρη ερώτησή του.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αρκετές αδικίες και έκτατες εισφορές υφίστα-

νται σήµερα οι Έλληνες. Κάνουµε µία έκκληση στις δεσµεύσεις
και στις υποσχέσεις σας, για να άρετε µία αδικία, την οποία έχετε
αναγνωρίσει και εσείς και έχετε υποσχεθεί ότι θα την αντιµετω-
πίσετε µε νοµοθετική ρύθµιση. Αναφέροµαι στην αδικία να πλη-
ρώνουν υπέρογκες εισφορές στον ΟΑΕΕ, που φθάνουν µέχρι και
τις 4.000 ευρώ το χρόνο, άνθρωποι που έχουν πολύ µικρές του-
ριστικές µονάδες µέχρι δέκα δωµατίων, οι οποίες βρίσκονται σε
πολύ µικρά µέρη, όπως είναι τα χωριά του Πηλίου, σε οικισµούς
κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων. 

Κύριε Υπουργέ, αυτοί οι ιδιοκτήτες, που είναι κυρίως συνταξι-
ούχοι του ΟΓΑ, του ΙΚΑ ή είναι ασφαλισµένοι σε άλλα ασφαλι-
στικά ταµεία, δεν µπορούν να παίρνουν τη σύνταξή τους και να
πληρώνουν υπέρογκες εισφορές, να πληρώνουν δηλαδή περισ-
σότερα απ’ όσα παίρνουν στη σύνταξή τους. Αυτοί οι άνθρωποι
υποχρεώνονται και διατηρούν παραδοσιακά σπίτια στο Πήλιο,
βάζουν από την τσέπη τους για να διατηρούν την παράδοση και
τη µορφολογία των κτηρίων τους, για να κρατήσουν ζωντανά τα
χωριά µας σήµερα που η αστυφιλία έχει µεγαλώσει και δουλεύ-
ουν εποχιακά, δηλαδή λίγες µέρες το χρόνο, συνήθως τα σαβ-
βατοκύριακα. 

Η πληρότητα αυτών των µονάδων δεν είναι µεγάλη. Εξάλλου,
δεν είναι µεγάλες µονάδες, για να έχουν την οργάνωση των µε-
γάλων ξενοδοχειακών µονάδων και ζητούν από εσάς όσοι είναι
συνταξιούχοι να µην επιβαρύνονται µε αυτές τις µηνιαίες εισφο-
ρές στον ΟΑΕΕ, καθώς έτσι και αλλιώς πληρώνουν σε ένα ταµείο
από το οποίο δεν έχουν να εισπράξουν τίποτα, εφόσον είναι συ-
νταξιούχοι, και όσοι είναι ασφαλισµένοι στον ΟΓΑ, στον ΤΑΠ-ΟΤΕ
ή στο ΙΚΑ να πληρώσουν µία εφάπαξ εισφορά ανάλογα µε τα
µικρά εισοδήµατα τα οποία τους φέρνουν τα καταλύµατα. 

Περιµένουν από εσάς, κύριε Υπουργέ, που γνωρίζετε το αντι-
κείµενο πολύ καλά, σε επόµενο νοµοσχέδιο, όπως έχετε υποσχε-
θεί, να δώσετε µία σαφή και ειλικρινή λύση. Περιµένουµε τόσο
εγώ όσο και οι ενδιαφερόµενοι την απάντησή σας, για να δοθεί
στην αδικία που υφίστανται αυτοί οι άνθρωποι µία πραγµατική
ανακούφιση στους δύσκολους καιρούς που ζούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παύλο Μαρκάκη.

Παρακαλείται ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η αδικία στην οποία αναφερθήκατε, δεν
είναι κάτι το οποίο το δηµιουργήσαµε εµείς. Είναι µια αδικία,
όντως, η οποία δηµιουργήθηκε µετά το ν. 3655. Είναι ο ασφαλι-
στικός νόµος µε τον οποίο  υπήχθησαν στον ΟΑΕΕ οι µικρές ξε-
νοδοχειακές µονάδες, των οποίων οι ιδιοκτήτες ήταν ασφα-
λισµένοι µέχρι τότε στο Ταµείο Πρόνοιας Ξενοδόχων.

Εκεί πλήρωναν όντως µία πολύ χαµηλή εισφορά, δεν έπαιρναν
σύνταξη, έπαιρναν ένα µικρό µέρισµα και βέβαια µε το νόµο αυτό
υπήρξε µεταφορά όλων των ασφαλισµένων του Ταµείου Πρό-
νοιας στον ΟΑΕΕ, µε αποτέλεσµα βέβαια να κληθούν οι συγκε-
κριµένες κατηγορίες, οι συγκεκριµένοι ασφαλισµένοι να πληρώ-

σουν ένα πολύ µεγαλύτερο ασφάλιστρο από αυτό που πλήρωναν
µέχρι τότε. 

Όπως έχω πει ξανά από αυτό το Βήµα υπήρχαν και υπάρχουν
προβλήµατα σηµαντικά σε σχέση µε την ασφάλιση επιχειρηµα-
τιών, οι οποίοι δραστηριοποιούνται περιστασιακά, ή έχουν µικρές
µονάδες, όχι µόνο ξενοδοχειακές.

Υπάρχει το θέµα της ασφάλισης των επαγγελµατιών σε πε-
ριοχές κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, όπου το ρυθµίσαµε πριν
από έξι µήνες, πιστεύουµε κατά τρόπο δίκαιο, αν και υπάρχουν
και εκεί ορισµένα ζητήµατα που πρέπει να τα δούµε. Υπάρχουν
τα ενοικιαζόµενα δωµάτια, όπως λέµε, που έχουν διαφορετικό
καθεστώς, όταν έχουµε κάτω από έντεκα –από δέκα και κάτω δη-
λαδή- και διαφορετικό καθεστώς όταν έχουµε από έντεκα και
επάνω και υπάρχει και η κατηγορία αυτή στην οποία αναφερθή-
κατε. 

Όπως έχω δηλώσει και πάλι και έχουµε δεσµευθεί, θα υπάρξει
νοµοθετική  ρύθµιση. Ήδη επεξεργαζόµαστε το νοµοσχέδιο που
αφορά ρυθµίσεις και για τον ΟΓΑ και για τον Οργανισµό Ασφά-
λισης Ελεύθερων Επαγγελµατιών και θα προχωρήσουµε σε µία
ρύθµιση που θα αντιµετωπίζει, κατά τρόπο δίκαιο και το θέµα
των µικρών ξενοδοχειακών µονάδων. 

Προς την κατεύθυνση αυτή νοµίζω ότι η συνεισφορά όλων
είναι σηµαντική µε την εµπειρία σας, γιατί, εκτός από το να έχει
κάποιος µία µικρή µονάδα, µπορεί να υπάρχει και άλλος επιχει-
ρηµατίας δίπλα, ο οποίος να λειτουργεί  την επιχείρησή του για
δύο ή τρεις µήνες και µε βάση το καθεστώς που ισχύει σήµερα
είναι υποχρεωµένος να καταβάλει ασφαλιστικές εισφορές για
όλο το χρόνο. Άρα, πρέπει να δούµε το καθεστώς αυτό, δεν είναι
εύκολο. Το βλέπουµε και θα έλθουµε µε πρόταση στη Βουλή για
να νοµοθετήσουµε, έτσι ώστε να υπάρχει µείωση του ασφαλί-
στρου στις συγκεκριµένες κατηγορίες, γιατί κατανοούµε από-
λυτα ότι µία επιχείρηση, η οποία λειτουργεί για ένα µικρό χρονικό
διάστηµα, ή µια επιχείρηση που  έχει µικρό κύκλο εργασιών, είναι
δύσκολο να ανταποκριθεί σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες, σε
ένα ασφάλιστρο της τάξεως των 300-320 ευρώ το µήνα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Παύλος Μαρκά-

κης, Βουλευτής Μαγνησίας του ΛΑΟΣ έχει το λόγο, για να ανα-
πτύξει την επίκαιρη  ερώτησή του. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, από την πρώτη σας
απάντηση φάνηκε ότι το θέµα το ξέρετε, αλλά και από άλλες
απαντήσεις  σε άλλες αντίστοιχες ερωτήσεις -αν και για αυτή που
κάνω εγώ για τους συµπολίτες µας στο Πήλιο έχει ξαναγίνει συ-
ζήτηση στη Βουλή- και  µάλιστα η δέσµευσή σας αρχές Ιουνίου,
εάν θυµάµαι καλά, ήταν ότι σε δύο µήνες θα γινόταν νοµοθετική
ρύθµιση. 

Απλώς περιµένουµε τώρα κατ’ αρχάς να µας πείτε, εάν έχει
ολοκληρωθεί αυτή η µελέτη και πότε θα έλθει το νοµοσχέδιο, το
οποίο λέτε και φυσικά αναγνωρίζετε και εσείς την αδικία, η οποία
υπάρχει, να πληρώνουν µεγάλες εισφορές άνθρωποι, οι οποίοι
δεν έχουν µεγάλο κύκλο εργασιών. 

Ήθελα, όµως, να επικεντρώσω την προσοχή σας σε ανθρώ-
πους οι οποίοι  µε άλλες συνθήκες άνοιξαν αυτές τις µονάδες,
οι οποίες είναι παραδοσιακές στο Πήλιο και ξοδεύουν περισσό-
τερα λεφτά για να τα συντηρήσουν. Έπρεπε να επιδοτούνται και
είναι άξιοι συγχαρητηρίων πώς µπορούν και τις κρατούν. Εξάλ-
λου αυτά τα αρχοντικά, τα οποία λέµε εµείς στο Πήλιο, δεν µπο-
ρεί να θεωρηθούν µεγάλες µονάδες παρ’ όλο που είναι
ξενοδοχεία, διότι οι άνθρωποι αυτοί  εκεί ασχολούνται µε τις
αγροτικές δουλειές και µε τον τουρισµό συνήθως τα Σαββατο-
κύριακα. Ούτε εποχικούς µπορούµε να τους πούµε δηλαδή, αλλά
ούτε και  εργαζόµενους όλο το χρόνο. Απλώς παραµένουν στον
τόπο τους, προσπαθώντας να δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας. 

Θέλω, λοιπόν, να δείτε -εφόσον άρετε αυτήν την αδικία- ότι οι
άνθρωποι αυτοί είναι συνταξιούχοι. Όταν δηλαδή άνοιξαν, ήταν
ασφαλισµένοι σε άλλους ασφαλιστικούς φορείς. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, ο ΟΑΕ να στηρίζεται σε αυτούς τους αν-
θρώπους που ήδη παίρνουν µία σύνταξη και δεν περιµένουν τί-
ποτα από τον ΟΑΕ, να περιµένει ο ασφαλιστικός οργανισµός
αυτός να στηριχθεί σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Εποµένως, ή προαιρετικά πρέπει να πάνε στον ΟΑΕ και δεν
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πρέπει να υποβαθµιστούν στο επίπεδο των δωµατίων, διότι έτσι
θα χαθεί και το µεράκι να κρατήσουµε τα παραδοσιακά του Πη-
λίου όπου, αν κλείσουν αυτές οι µονάδες, στερείτε τους Έλληνες
να πάνε να φάνε τοπικά φαγητά, τοπικές λιχουδιές και να δουν
πώς είναι η ελληνική επαρχία. Εποµένως, δείξτε µία γρήγορη κα-
τανόηση και λύση στους ανθρώπους που είναι ασφαλισµένοι και
είναι συνταξιούχοι, τουλάχιστον να µην πληρώνουν από τη σύ-
νταξή τους να συντηρούν αυτές τις µονάδες. 

Ξέρω ότι έχετε µία νοµοθετική ρύθµιση, αλλά αυτό το λέµε
τώρα δύο-τρεις µήνες. Αν µην το κάνουµε, λοιπόν, τώρα σαν την
τρόϊκα, που µας λέει κάθε φορά να είµαστε συνεπείς στις υπο-
χρεώσεις µας. Αυτό δεν είναι κάτι, το οποίο µας το επιβάλλει κα-
νένας ξένος παράγων. Το επιβάλλει η λογική. Εσείς το έχετε
αναγνωρίσει, το έχετε παραδεχθεί και µάλιστα περιµέναµε στα
τελευταία νοµοθετήµατα να υπάρχει και η ρύθµιση. 

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, επειδή αυτοί οι άνθρωποι µας παρα-
κολουθούν και έχουν την αγωνία να µην πληρώνουν από την πε-
νιχρή σύνταξη εισφορές στον ΟΑΕ, να δώσετε µία λύση, γιατί
έχουν ταλαιπωρηθεί αρκετά χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο, για να δευτερολογήσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, επειδή αναφερθήκατε στο καθεστώς εργα-
σίας και ασφάλισης των συνταξιούχων, σε αυτό το θέµα δεν θα
επανέλθουµε. Έχουµε ρυθµίσει κατά τρόπο δίκαιο, πιστεύω, το
θέµα της εργασίας των συνταξιούχων. Ξέρετε πολύ καλά ότι εκεί
υπάρχει περικοπή της σύνταξης όταν αυτή υπερβαίνει ένα ποσό.
Υπάρχει αυξηµένο ασφάλιστρο και σωστά υπάρχει και δεν θα
επιστρέψουµε στο παρελθόν, για να επιτρέψουµε να υπάρχει
αυτή η καταστρατήγηση που υπήρχε όπου, για να αποφύγουν
τις ασφαλιστικές εισφορές οι νεότεροι, δηλαδή τα παιδιά των συ-
νταξιούχων, έγραφαν την επιχείρηση στον πατέρα ή στον παπ-
πού, προκειµένου να µην πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές.
Δεν είναι δίκαιο. Άρα, σας λέω ότι γι’ αυτό το θέµα δεν θα υπάρ-
ξει αλλαγή. Θα εφαρµοστεί εκείνο το καθεστώς, το οποίο εφαρ-
µόζεται για όλους τους εργαζόµενους συνταξιούχους. 

Θα µε ρωτήσετε, βεβαίως, αν µπορεί ένας συνταξιούχος να
πληρώνει 450 ευρώ. Γιατί αν µιλάµε για εργαζόµενο συνταξι-
ούχο, ναι είναι προσαυξηµένη η ασφαλιστική εισφορά. Σας απή-
ντησα ότι εδώ υπάρχει θέµα για το πόσο θα είναι η εισφορά, άρα
εάν η εισφορά µειωθεί, θα είναι µειωµένο και το επασφάλιστρο
για τον εργαζόµενο συνταξιούχο. Αλλά δεν µπορούµε να απαλ-
λάξουµε τον συνταξιούχο εργαζόµενο από τις ασφαλιστικές ει-
σφορές όταν πολύ περισσότερο, όπως σας είπα, έχουµε
διαπιστώσει ότι γίνεται καταστρατήγηση. 

Δεύτερον, σε ότι αφορά το χρονοδιάγραµµα έχουµε σηµαντι-
κές προτεραιότητες µπροστά µας. Μία από τις βασικές προτε-
ραιότητες είναι να πετύχουµε τους στόχους που έχουµε θέσει
στο πλαίσιο βέβαια και της συνολικής προσπάθειας που κατα-
βάλλει η χώρα, έτσι ώστε µέχρι το τέλος του χρόνου να έχουµε
πετύχει το στόχο για τη µείωση των δαπανών, κυρίως στις δαπά-
νες υγειονοµικής περίθαλψης και ταυτόχρονα να πετύχουµε
τους στόχους σε σχέση µε τα έσοδα. Αυτό το µήνα έχουµε θέσει
σε λειτουργία το κέντρο πιστοποίησης αναπηρίας των ΕΟΠΥ,
έχουµε σε εφαρµογή το εργόσηµο και παρακολουθούµε έτσι
ώστε να εφαρµοστεί κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο, είχαµε
αυτές τις προτεραιότητες και τον επόµενο µήνα, από τις αρχές
Οκτωβρίου δηλαδή ασχολούµαστε µε το θέµα που αφορά στον
ΟΓΑ και στον ΟΑΕ, δηλαδή το θέµα στο οποίο αναφερθήκατε και
εσείς. Μέχρι τότε θα έχουµε τελειώσει όλα τα θέµατα που αφο-
ρούν τις υποχρεώσεις του Υπουργείου Εργασίας και είναι το
θέµα των βαρέων και ανθυγιεινών επαγγελµάτων, το θέµα των
επικουρικών συντάξεων και θα έχουµε τη δυνατότητα να ασχο-
ληθούµε µε το θέµα της ασφάλισης των αγροτών αλλά και των
ελεύθερων επαγγελµατιών, όχι βέβαια ξεκινώντας από την αρχή,
από µηδενική βάση, αλλά συµπληρώνοντας η νοµοθεσία και
οριοθετώντας την ασφαλιστική ύλη του κάθε ταµείου. 

Έτσι, λοιπόν, σας δίνω το χρονοδιάγραµµα µέσα στο οποίο θα

υπάρχει η νοµοθετική πρωτοβουλία από την πλευρά µας και η
αντιµετώπιση του θέµατος στο οποίο αναφερθήκατε. 

Ευχαριστώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Δεν είναι αυτοί οι εργαζόµενοι που κα-

ταστρατηγούν τη σύνταξη, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα τώρα στην τέ-

ταρτη µε αριθµό 1268/13-9-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και
Αντιπροέδρου της Βουλής κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά
µε τον ακτοπλοϊκό αποκλεισµό των Παξών και των Διαποντίων
Νήσων.

Στην επίκαιρη ερώτηση του Αντιπροέδρου κ. Βαΐτση Αποστο-
λάτου θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Αθανάσιος Μω-
ραΐτης. 

Παρακαλείται ο Αντιπρόεδρος κ. Αποστολάτος να διατυπώσει
την επίκαιρη ερώτησή του.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Σε αυτή την πολύ κρίσιµη περίοδο, που είναι τουριστική ακόµη,
εκτός από τους ιθαγενείς κατοίκους, οι οποίοι ταλαιπωρούνται
και µε τη µη άφιξη ψωµιού και αν έχουν έναν πόνο δεν µπορούν
να πάνε στην Κέρκυρα, τόσο από το Μαθράκι, την Ερείκουσα και
τους Οθωνούς, όσο και από τους Παξούς και τους Αντίπαξους
και από τη Λευκίµµη, όµως, στην Ηγουµενίτσα -αλλά εκεί είναι
µια άλλη πιο εύκολη πορεία-, είναι γνωστό ότι προ ηµερών βρέ-
θηκαν πλοία µε πλαστά πιστοποιητικά αξιοπλοΐας από το Κε-
ντρικό Λιµεναρχείο Πειραιά, που ωστόσο ταξίδευαν κανονικά.
Πρόκειται για επιβατηγά οχηµαταγωγά και τουριστικά πλοία µε
ελληνική σηµαία, στα οποία τα γραφεία του Ρωσικού Νηογνώ-
µονα στην Αθήνα και στον Πειραιά είχαν εκδώσει πλαστά πιστο-
ποιητικά αξιοπλοΐας. 

Συνέχεια αυτού, διεκόπη η σύµβαση µε τον ρωσικό νηογνώ-
µονα και έκτοτε τα πλοία αυτά ακινητοποιήθηκαν µε τις περιοχές
που εξυπηρετούσαν να µένουν ακτοπλοϊκά ακάλυπτες και βε-
βαίως µε τουρίστες επιβάτες και αυτοκίνητα να βρίσκονται απο-
κλεισµένοι σε διάφορα νησιά της χώρας, όπως αυτά που σας
είπα. Όλα αυτά ξεκινούν από το γεγονός της απαξίωσης του ελ-
ληνικού νηογνώµονα που ανάγκασε τους πλοιοκτήτες να στρα-
φούν σε άλλους αναγνωρισµένους οργανισµούς. 

Αυτό το δύστηνο τι για την επιβατηγό ναυτιλία περιστατικό
στάθηκε η αιτία του ακτοπλοϊκού αποκλεισµού των Παξών και
των Διαποντίων Νήσων, που είναι: Οθωνοί, Ερείκουσα, Μαθράκι.
Συγκεκριµένα για τις περιοχές αυτές αποσύρθηκαν τα δύο υδρο-
πτέρυγα που λειτουργούσαν στη γραµµή Κέρκυρα-Παξοί, νότια,
ενώ παράλληλα και το πλοίο που κάλυπτε βόρεια τα Διαπόντια
Νησιά έπαψε να εκτελεί δροµολόγια.

Εκτός από τα εύλογα, λοιπόν, ερωτήµατα που γεννώνται σχε-
τικά µε το πώς είχαν εκδοθεί πλαστά πιστοποιητικά ασφαλείας
στα συγκεκριµένα πλοία και πώς επιτρεπόταν αυτά να εκτελούν
κανονικά δροµολόγια, το µείζον έγκειται στο ποιες είναι οι άµε-
σες κινήσεις του Υπουργείου για την πρακτική επίλυση του πραγ-
µατικού χάους, που δηµιουργήθηκε µε τα δροµολόγια, τη δια-
σύνδεση και την τροφοδοσία των νησιών αυτών; 

Δηλαδή, µέχρι να διαλευκανθεί το όλο ζήτηµα που έχει προ-
κύψει, πρέπει οπωσδήποτε να βρεθούν επαρκείς τρόποι ακτο-
πλοϊκής κάλυψης των νησιών αυτών, µιλάω για τις Διαποντίους
Νήσους, κυρίως, Οθωνοί, Ερείκουσα, Μαθράκι –επιµένω να τα
λέω- και Παξούς, τα οποία δεν εξυπηρετούνται από άλλα πλοία,
γιατί η υφιστάµενη αυτή τη στιγµή κατάσταση λειτουργεί εις
βάρος της καθηµερινότητας της τοπικής κοινωνίας, αλλά και της
τουριστικής και οικονοµικής ανάπτυξης των εν λόγω νήσων. 

Δεδοµένου ότι το συγκεκριµένο γεγονός και οι διαστάσεις του
έχουν λάβει τεράστια σηµασία, αναδεικνύει για ακόµη µια φορά
την απόλυτη ανεπάρκεια των ακτοπλοϊκών γραµµών των Ιονίων
Νήσων, αλλά και ολόκληρης της νησιωτικής χώρας.

Ερωτάσθε: Πρώτον, ποια είναι τα συγκεκριµένα µέτρα που θα
λάβετε και πότε ακριβώς, για να αποκατασταθεί η ακτοπλοϊκή
σύνδεση Παξών µε την Κέρκυρα και να µην παραµείνουν απο-
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κλεισµένες οι Διαπόντιοι Νήσοι και να οργανωθεί αποτελεσµατι-
κότερα η εσωτερική διασύνδεση όλων των νήσων του Ιονίου Πε-
λάγους;

Δεύτερον, µε ποιο τρόπο θα µεριµνήσετε για την εξασφάλιση
περισσότερων δροµολογίων και τακτικότερης ακτοπλοϊκής κά-
λυψης Παξών και Διαποντίων, αλλά και ολοκλήρου του Ιονίου µε
την υπόλοιπη Ελλάδα. 

Σας  ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Αντι-

πρόεδρο κ. Βαϊτση Αποστολάτο. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μωραϊτης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σηµειώσω ότι κατανοώ την αγωνία

σας, κύριε Αντιπρόεδρε, αλλά και των συµπολιτών µας στα Ιόνια
Νησιά, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ότι και στα υπόλοιπα νησιά
της χώρας όπου πολλές φορές και για διαφορετικούς λόγους –
και θα αναφέρω µερικούς- µειώνονται δροµολόγια. Πέρα, όµως
από τους λόγους που θα αναφέρω, θέλω να µιλήσω και για ένα
αρνητικό επακόλουθο της διεθνούς κρίσης που βιώνουµε όλοι
µας, που είναι η αύξηση του πετρελαίου, καθώς και η µείωση των
επιβατών που προκαλεί αυτή η οικονοµική κρίση και έχει µειώσει
βάσει στοιχείων που µας έχουν δώσει σηµαντικά τα δροµολόγια
προς τα νησιά της χώρας µας. Για το σκοπό αυτό η κυβέρνηση,
όχι τώρα, αλλά εδώ και πολλές δεκαετίες επιδοτεί τα δροµολόγια
σε πολλά νησιά, όπου δεν υπάρχει µεγάλη κίνηση επιβατών ή σε
αυτά για τα οποία δεν επιδεικνύεται επιχειρηµατικό ενδιαφέρον
από τους πλοιοκτήτες. Ωστόσο η επιδότηση των δροµολογίων
γίνεται πάντα βάσει συγκεκριµένων κανόνων οι οποίοι τίθενται
από τον ευρωπαϊκό κανονισµό 3599.

Σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί ακτοπλοΐας σε πρώτη φάση οι
πλοιοκτήτες δηλώνουν τα δροµολόγια για τα οποία υπάρχει επι-
χειρηµατικό ενδιαφέρον. Για τα νησιά, για τα οποία δεν εκδηλώ-
νεται ενδιαφέρον, το κράτος σε δεύτερη φάση παρέχει συγκε-
κριµένα κίνητρα προς τους πλοιοκτήτες  µε σκοπό να τους προ-
σελκύσει και να εξασφαλίσει έτσι τη σύνδεση περισσοτέρων νη-
σιών. Εφόσον υλοποιηθούν αυτές οι δύο πρώτες φάσεις και
κάποια νησιά δεν ενταχθούν σε αυτές, τότε µόνο επιτρέπεται στο
κράτος να επιδοτήσει τα δροµολόγια αυτά, σύµφωνα µε την ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία. Και καταλαβαίνετε πιστεύω ότι στους και-
ρούς που διανύουµε σήµερα µε την έντονη οικονοµική στενότητα
της χώρας, πρέπει να είµαστε αρκετά προσεκτικοί στο πού πάνε
οι επιδοτήσεις, αλλά κυρίως µε ποιους κανόνες θα δίνονται. 

Όσον αφορά τους Διαπόντιους Νήσους, τα δροµολόγια είναι
όντως επιδοτούµενα από το κράτος. Για την τρέχουσα δροµολο-
γιακή περίοδο από το Νοέµβριο του 2010 ως τον Οκτώβριο του
2011 έχουν εγκριθεί όλα τα δροµολόγια των τακτικών δροµολο-
γηµένων πλοίων για την εξυπηρέτηση των Διαποντίων, αλλά και
των Ιονίων Νησιών.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω πως η έγκριση των
δροµολογίων αυτών έχει γίνει από το Συµβούλιο Ακτοπλοϊκών
Συγκοινωνιών στο οποίο συµµετέχουν και εκπρόσωποι της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. Έτσι υπάρχουν πέντε δροµολόγια την εβδο-
µάδα για τις Διαπόντιους Νήσους  και ένα επιπλέον δροµολόγιo
την εβδοµάδα για τη θερινή περίοδο. 

Συνεπώς, καταλήγουµε ότι δεν υφίσταται αποκλεισµός των
Διαπόντιων Νήσων είτε των νησιών του Ιονίου. 

Θα ήθελα χρόνο για να µιλήσω για το νηογνώµονα και να πα-
ραθέσω µία σειρά από στοιχεία. Θα το κάνω στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
εδρος της Βουλής κ. Βαίτσης Αποστολάτος. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, καλά σας τα είπαν, καλά τα γράψατε, αλλά δεν
είστε θαλασσινός. Είναι σαφές ότι δεν έχετε ζήσει σε νησί. 

Και τα τρία αυτά νησιά τα έχω καλύψει σαν αγροτικός γιατρός
δύο χρόνια χειµώνα-καλοκαίρι. Αν σας έπιανε ένας πόνος και
ήσασταν εκεί πάνω ή αν το παιδάκι σας είχε την παραµικρή κρίση
ή πυρετό, δεν θα µου απαντούσατε έτσι. Να είστε σίγουρος. 

Αυτά τα δροµολόγια που µου λέτε –γιατί µίλησα µε τον κ. Σπύ-

ρου και ενηµερώθηκα πλήρως για όλη τη συνοµιλία που είχε και
µε το Δήµαρχο Κέρκυρας και το Λιµενάρχη- δεν καλύπτουν Δια-
ποντίους Νήσους, αλλά τους Παξούς. Από τον Άγιο Στέφανο κα-
λύπτονται οι Διαπόντιοι Νήσοι µε πλοιάριο, το οποίο δεν
µεταφέρει αυτοκίνητα. 

Αυτό θέλω να σας πω ότι κάνει πολύ πιο δύσκολα τα πράγ-
µατα. Κυρίως δεν δίνετε άµεση λύση για το τι γίνεται τώρα µε
τους κατοίκους και τους τουρίστες οι οποίοι δεν είναι καθόλου
λίγοι για την εικόνα. Η κρίση δεν µπορεί να µας φτάσει σε σηµείο
τέτοιας κατάντιας. Δεν µπορούµε να επικαλούµεθα ότι δεν µπο-
ρεί να χρηµατοδοτηθεί µε πετρέλαιο και αυτοί που διαλέγουν
πλοία µπαίνουν σε διαγωνισµούς και όλα αυτά. 

Είχαµε πει ότι η κατάργηση του Υπουργείου Εµπορικής Ναυ-
τιλίας θα επέφερε δυσλειτουργίες που θα οδηγούσαν σε κατα-
στροφές, µ’ αυτήν τη διάχυση αρµοδιοτήτων και υπηρεσιών σε
άλλα Υπουργεία. Τώρα γινόµαστε µάρτυρες αυτών των αποτε-
λεσµάτων και τώρα φαίνεται πόσο δίκιο είχε ο πρώην Υπουργός
κ. Χάρης Παµπούκης, που είπε ότι πρέπει να ξαναγίνει αυτό το
Υπουργείο.

Χρειάζεται ενιαίο πεδίο δράσης και λήψης σοβαρών πολιτικών
αποφάσεων για την ακτοπλοϊκή σύνδεση όλων των νήσων. Αυτό
είναι που ζητάµε από εσάς και εµείς, αλλά και όλοι οι νησιώτες. 

Εδώ τίθεται κάτι ακόµη πιο σοβαρό. Είναι το θέµα της καθη-
µερινής υγείας, αλλά και της επιβίωσης των κατοίκων αυτών.
Όλη αυτή η χρόνια προβληµατική κατάσταση έχει τελικούς απο-
δέκτες τους κατοίκους των νησιών. Δεν αισθάνονται απλώς δεύ-
τερης, αλλά χι κατηγορίας πολίτες. Στην πράξη καθίστανται
αδύναµοι να καλύψουν βασικές ανάγκες τους, µε πρώτη και κυ-
ριότερη την περίθαλψη.

Με δύο λόγια, δεν είναι δυνατόν στην Ελλάδα του 21ου αιώνα
να µην υπάρχει καθηµερινή ακτοπλοϊκή κάλυψη των νήσων µε
την ηπειρωτική Ελλάδα. Ας µην ανοίξω µάλιστα και το θέµα της
ΑΟΖ, που οι Αλβανοί ζητούν µέρος αυτού του τµήµατος και µε
την απουσία, ανυπαρξία µας, κάνουµε το θέµα µεγαλύτερο. 

Όσον αφορά το άλλο θέµα της διακοπής, αυτό οφείλεται στα
πλαστά πιστοποιητικά αξιοπλοΐας, που αυτό µε τη σειρά του είναι
επιλήψιµο και χρήζει εξηγήσεων. Πρέπει τα δροµολόγια και τα
πλοία να είναι υπερεπαρκή, ώστε τα νησιά να µη µένουν ακάλυ-
πτα σε τέτοιες έκτακτες περιπτώσεις. 

Είναι ενδεικτικά παραδείγµατα οι Οθωνοί, η Ερείκουσα, το Μα-
θράκι, οι Παξοί, για τη συνολική αβελτηρία όλων των αρµόδιων
και συναρµόδιων σε ό,τι έχει να κάνει µε τις ακτοπλοϊκές συγκοι-
νωνίες της χώρας, µε βασικά προβλήµατα το αναχρονιστικό
ισχύον θεσµικό πλαίσιο, το καθόλα ανεπαρκές ακτοπλοϊκό δίκτυο
και τις ελλιπέστατες λιµενικές υποδοµές. Ειδικά δε στο Ιόνιο το
σύστηµα που επικρατεί έως τώρα δεν εξυπηρετεί κανέναν. 

Τα παράπονα είναι αµέτρητα. Ακούω καθηµερινά από τους κα-
τοίκους, αλλά και από επισκέπτες απίστευτες ιστορίες για το τι
γίνεται. Δεν ξέρουν πότε θα έχει πλοίο να γυρίσουν ή να περά-
σουν απέναντι. Πρέπει να αναδιοργανώσετε το δίκτυο, να επα-
νεξετάσετε όλα αυτά που σας είπα και να εξασφαλίσετε ό,τι
καλύτερο µπορείτε, ειδικά σε ό,τι αφορά το ελληνικό νηολόγιο.
Τα είχαµε πει άλλωστε από τον Απρίλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας έχει το λόγο για τη δευ-
τερολογία του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Αντιπρόεδρε, δεν είπα ότι εκτελούνται όλα τα
δροµολόγια, ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και ότι όλα βαί-
νουν καλώς. Στο τέλος της  τοποθέτησής µου είπα ότι θα σας µι-
λήσω και για το µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή
στα συγκεκριµένα νησιά, όπου τα τέσσερα από τα έξι δροµολό-
για σήµερα δεν γίνονται, επειδή το πλοίο «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Κ. ΙΙ»
που εκτελούσε αυτά τα δροµολόγια είναι πλέον εκτός λειτουρ-
γίας. 

Αναφέρατε και εσείς το λόγο που συνέβη αυτό. Υπήρχε πρό-
βληµα µε την πιστοποίηση του πλοίου από τον νηογνώµονά τους.
Η πιστοποίηση αυτή απονέµεται από ειδικούς ανεξάρτητους φο-
ρείς, τους νηογνώµονες οι οποίοι ελέγχουν τα πλοία και πιστο-
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ποιούν την ασφάλειά τους.
Πιστεύω πως δεν θα διαφωνήσετε ότι η ασφάλεια αποτελεί το

νούµερο ένα παράγοντα σήµερα όσον αφορά τις ακτοπλοϊκές
µας µεταφορές. Από την πρώτη στιγµή που παρουσιάστηκε το
πρόβληµα µε τον εν λόγω νηογνώµονα, σχετικά µε την πιστοποί-
ηση θεµάτων ασφαλείας, αµέσως η Κυβέρνηση έθεσε εκτός λει-
τουργίας περίπου εβδοµήντα πλοία τα οποία δυνητικά µπορεί να
έχουν προβλήµατα ασφαλείας. 

Για να µην ξεκινήσει κάποιος πανικός, θέλω να τονίσω πως δεν
έχει βρεθεί µέχρι τώρα κάποιο συγκεκριµένο πρόβληµα ασφά-
λειας. Αυτήν τη στιγµή έχει βρεθεί πρόβληµα µόνο στα πιστοποι-
ητικά ενός νηογνώµονα που ενδέχεται να σηµαίνει ότι υπάρχει
και κάποιο πρόβληµα ασφάλειας στα πλοία. 

Μέχρι, λοιπόν, να είµαστε σίγουροι ότι δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα ασφάλειας στα πλοία έγινε ανακατανοµή όλων των
δροµολογίων, ώστε κανένα νησί στη χώρα να µη βρεθεί αποκλει-
σµένο.

Πιστεύω ότι καταλαβαίνετε πως εφόσον ολόκληρη η χώρα εξυ-
πηρετείται περίπου µε εβδοµήντα πλοία λιγότερα είναι αναπό-
φευκτο γεγονός το ότι θα µειωθούν τα δροµολόγια τα οποία
σήµερα εκτελούνται. 

Για την επίσπευση της επίλυσης του προβλήµατος πιστοποίη-
σης έχει ήδη γίνει επαφή µε τους πλοιοκτήτες, οι οποίοι έχουν
ήδη ξεκινήσει τις σχετικές διαδικασίες ελέγχου και πιστοποίησης.
Στην Ελλάδα υφίστανται επί του παρόντος οκτώ διεθνείς νηο-
γνώµονες, οπότε υπάρχει επάρκεια ελεγκτών που επιθεωρούν
τα πλοία µε σκοπό την τεκµηρίωση ότι είναι ασφαλή για πλοή-
γηση. 

Κλείνοντας, θέλω να επισηµάνω πως η ασφάλεια των πλοίων
είναι αδιαπραγµάτευτη αρχή για την Κυβέρνησή µας. Πρωταρ-
χικός µας στόχος, όµως, είναι το να µην θρηνήσουµε ούτε ένα
ανθρώπινο θύµα από τις ακτοπλοϊκές µεταφορές. 

Σας καλώ, λοιπόν, να µεταφέρετε το µήνυµα αυτό σ’ όλα τα
νησιά µέχρι την ολοκλήρωση της λύσης στο θέµα της πιστοποί-
ησης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε και τον

κύριο Αντιπρόεδρο της Βουλής και τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συζητήσουµε τώρα την πέµπτη µε αριθµό 1264/13-9-2011

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρου Δρίτσα προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά
µε την αύξηση στις τιµές των εισιτηρίων στην ακτοπλοΐα. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Πειραιά του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Δρίτσας,
προκειµένου να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τον Ιούνιο του 2011 ο τότε Υπουργός Θαλασ-

σίων Υποθέσεων µε τροπολογία του σε νοµοσχέδιο που πήρε
αριθµό νόµου 3978 και συγκεκριµένα µε το άρθρο 116 αυτού του
νόµου, το οποίο και δηµοσιεύθηκε στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως στις 16 Ιουνίου του 2011, εισήγαγε την κατάργηση όλων
των κρατήσεων υπέρ τρίτων στα εισιτήρια των ακτοπλοϊκών
γραµµών που ίσχυαν µέχρι τότε κυρίως υπέρ του ΝΑΤ, υπέρ του
λογαριασµού ΚΑΕΟ, ποσοστό 6,5% επί των εισιτηρίων, που απο-
τελούσε ένα ποσό που έφθανε τα 40 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο
υπέρ του ΝΑΤ. Και υπήρχαν κι άλλες κρατήσεις. Τότε η µείωση,
η απάλειψη, η κατάργηση αυτή των κρατήσεων θα σήµαινε δρα-
στική, σηµαντική µείωση των τιµών των εισιτηρίων ακτοπλοΐας
κατά 6,5% τουλάχιστον ή πάνω από 10%, κατά την υπόσχεση του
Υπουργού.

Ήδη το καλοκαίρι τελείωσε. Εµείς έχουµε παρακολουθήσει
την πορεία και την εξέλιξη των τιµών των ακτοπλοϊκών γραµµών
όσο µπορούµε. Καταθέσαµε ήδη από τον Ιούλιο αναλυτικότατη
ερώτηση και ζητήσαµε αναλυτικά στοιχεία για την πορεία των
τιµών των εισιτηρίων των ακτοπλοϊκών γραµµών και τότε ο
Υπουργός κ. Παµπούκης µας απάντησε στέλνοντάς µας αποσπά-
σµατα της ισχύουσας νοµοθεσίας για το καθεστώς ελεύθερης
διαµόρφωσης των τιµών της ακτοπλοΐας. Δηλαδή τρέχα γύρευε!

Τώρα επανερχόµαστε µ’ αυτήν την επίκαιρη ερώτηση. Και σας
ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Έχετε ελέγξει, αν µετά την 1η Ιουνίου ή
µετά την 16η Ιουνίου µε την κατάργηση των κρατήσεων υπέρ τρί-

των µειώθηκαν τα εισιτήρια των ακτοπλοϊκών γραµµών; Και αν
το έχετε ελέγξει, έχετε στοιχεία να τα καταθέσετε εδώ ενώπιον
του Κοινοβουλίου και να αποδείξετε ότι πράγµατι επήλθε αυτή η
µείωση κατά 6,5% ή και πάνω από 10%, όπως είχε υποσχεθεί
τότε η Κυβέρνηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Μω-
ραΐτης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς θέλω να σηµειώσω πως κατανοώ την αγωνία όλων
των συµπολιτών µας που πράγµατι βλέπουν δροµολόγια να µει-
ώνονται και σε κάποιες περιπτώσεις –οφείλω να το παραδεχθώ,
αγαπητέ συνάδελφε- τις τιµές να  αυξάνονται. 

Αυτά είναι και τα αρνητικά επακόλουθα της διεθνούς κρίσης,
όπως περιέγραψα και πριν σε ερώτηση του Αντιπροέδρου, όπου
πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι µας την αύξηση της τιµής του πε-
τρελαίου και των καυσίµων των πλοίων, όπου έχει αυξηθεί δρα-
στικά το κόστος λειτουργίας τους.

Ήδη η Κυβέρνηση επιδοτεί πολλά δροµολόγια σε όλα τα νησιά
της χώρας, για τα οποία δεν υπάρχει µεγάλη κίνηση επιβατών ή
σε αυτά που δεν επιδεικνύουν επιχειρηµατικό ενδιαφέρον οι
πλοιοκτήτες, µε σκοπό να µην υπάρχουν αποκλεισµένα νησιά και
να τηρείται όσο το δυνατόν χαµηλότερη τιµή εισιτηρίου.

Ωστόσο, η επιδότηση των δροµολογίων γίνεται στη βάση συ-
γκεκριµένων κανόνων, οι οποίοι τίθενται από το συγκεκριµένο ευ-
ρωπαϊκό κανονισµό. Σύµφωνα µε την Νοµοθεσία Περί
Ακτοπλοΐας, η απελευθέρωση της αγοράς γίνεται µόνο για τα
νησιά που έχουν πλούσια επιβατική κίνηση και υπάρχει έντονο
επιχειρηµατικό ενδιαφέρον. Σε αυτά τα νησιά ισχύει η πλήρης
απελευθέρωση της αγοράς, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Νοµο-
θεσία. Ωστόσο, στα νησιά που δεν υπάρχει αυξηµένη κίνηση, η
Κυβέρνηση δεν έχει απελευθερώσει πλήρως την αγορά µε σκοπό
να ελέγχει το κόστος των εισιτηρίων.

Έτσι στις άγονες γραµµές η απελευθέρωση έχει γίνει µόνο για
τις διακεκριµένες θέσεις. Αντίθετα, για τις οικονοµικές θέσεις,
που αποτελούν και την πλειοψηφία που επιλέγουν οι πολίτες, η
Κυβέρνηση έχει θέσει συγκεκριµένο ανώτατο πλαφόν, έτσι ώστε
να διασφαλίσει στους πολίτες τη δυνατότητα να ταξιδεύουν, όσο
το δυνατόν φθηνότερα. Επιπλέον, το κράτος έχει θέσει ανώτατη
τιµή κόστους και για τα οχήµατα έως 4,25 µέτρα καθώς και συ-
γκεκριµένη τιµή ανά µέτρο για τα φορτηγά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Παρ’ όλο που η Ευρωπαϊκή Ένωση ζήτησε την πλήρη απελευ-
θέρωση της αγοράς σε όλα τα νησιά, η Κυβέρνηση πέτυχε κα-
τόπιν διαπραγµάτευσης τη µικρή απελευθέρωση της αγοράς στη
χώρα. Το βασικό κριτήριο απελευθέρωσης της αγοράς είναι ο
αριθµός των επιβατών. Έτσι αν σε ένα νησί προσέρχονται πάνω
από τριακόσιες χιλιάδες επισκέπτες ετησίως, τότε υπάρχει πλή-
ρης απελευθέρωση των τιµών. 

Νοµίζω, ότι θα συµφωνήσετε πως το όριο αυτό είναι αρκετά
υψηλό και ως εκ τούτου υπάρχουν πολλά ελληνικά νησιά που θε-
ωρούνται άγονα και κατά συνέπεια, η τιµή των εισιτηρίων ελέγ-
χεται σήµερα από το κράτος. 

Θα σταµατήσω εδώ και στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ
εκτενέστερα και στους λόγους που οδήγησαν σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις στην αύξηση των τιµών των εισιτηρίων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας

ερωτών Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτής Α’ Πειραιώς, έχει το
λόγο για την ανάπτυξη της ερωτήσεως του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που καταλαβαίνω
είναι ότι µάλλον και αυτή η ερώτηση µου θα µείνει επί της ουσίας,
αναπάντητη.

Κατ’ αρχάς, εγώ δεν έθεσα εδώ ζήτηµα ελέγχου των εισιτη-
ρίων των άγονων γραµµών και αυτό είναι µιας άλλης τάξης έλεγ-
χος, που θα γίνει και αυτός αλλά, εν πάση περιπτώσει, δεν είναι
θέµα της σηµερινής ερώτησης.

Αυτό που ρωτάω εγώ είναι ότι µε την κατάργηση των υπέρ τρί-
των κρατήσεων του ν. 3978 του Ιουνίου, τώρα η Κυβέρνηση υπο-
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σχέθηκε ότι ναι µεν το ΝΑΤ θα χάσει 40.000.000 ευρώ –που τα
έχασε  και όλα τα άλλα που εκκρεµούσαν από διάφορες εται-
ρείες- αλλά το κοινό, οι πολίτες, οι ταξιδιώτες, θα ωφεληθούν µε
µείωση των τιµών των εισιτηρίων.

Υπάρχουν εταιρείες, αλλά υπάρχει και µια συγκεκριµένη εται-
ρεία η «Attica Group» που είχε την ευαισθησία να µου αποστείλει
µια επιστολή και να µου πει ότι εγώ είµαι έτοιµη να σου δώσω
όλα τα στοιχεία και µε διαφανή τρόπο να αποδείξω ότι εγώ δεν
έκανα αύξηση, αλλά µείωσα τις τιµές των εισιτηρίων. Θα το
δούµε. Εγώ θα απαντήσω σε αυτήν την εταιρεία µετά τη δική σας
απάντηση.

Εποµένως, µπορεί να µην έχουµε γενικευµένο φαινόµενο και
να έχουµε ένα συγκεκριµένο σε κάποιες εταιρείες, να το δεχθώ.
Το Υπουργείο γνωρίζει, αν αυτό που θυσίασε εις βάρος του ΝΑΤ
το επωφελήθηκε ο Έλληνας ταξιδιώτης, ο νησιώτης, οι τουρί-
στες και η ανάπτυξη των νησιών, ή το καρπώθηκαν οι ακτοπλοϊ-
κές εταιρείες, δηλαδή τους δώσαµε ένα επιπλέον µπόνους για
τη δουλειά τους;  Διότι τα δικά µου στοιχεία -αλλά εγώ δεν έχω
τη δυνατότητα του Υπουργείου, αλλά βλέπω ότι το Υπουργείο
δεν ασχολείται µε τις µέχρι τώρα απαντήσεις- λένε ότι οι περισ-
σότερες τιµές των εισιτηρίων και τον Ιούλιο διατηρήθηκαν οι
ίδιες, δεν µειώθηκαν δηλαδή, κατά την κατάργηση του ποσοστού
των υπέρ τρίτων κρατήσεων. Αντίθετα, είχαµε και αυξήσεις της
τάξης του 21,3%, του 25% και κατά περίπτωση και του 99% σε
ορισµένες περιπτώσεις. 

Όµως, εγώ δεν θέλω να επικαλεστώ τα δικά µου στοιχεία, γιατί
προφανώς δεν µπορούν να έχουν την πλήρη αξιοπιστία. Θέλω
τα στοιχεία του Υπουργείου και τη σαφή δήλωση ότι αυτό που
υποσχέθηκε, πως θα µειωθούν πάνω από 10% οι τιµές των εισι-
τηρίων, έγινε πράξη µε αυτήν την κατάργηση των υπέρ τρίτων
κρατήσεων. 

Ευχαριστώ. 
Ο Υφυπουργός κ. Θάνος Μωραΐτης έχει το λόγο για να δευτε-

ρολογήσει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας
παραθέτω µερικά στοιχεία που είναι σηµαντικά, για να κατανοή-
σουµε την αιτία του προβλήµατος, το λόγο δηλαδή που γίνονται
οι αυξήσεις των τιµών των εισιτηρίων. 

Η τιµή του πετρελαίου, αγαπητέ συνάδελφε, έχει σχεδόν δι-
πλασιαστεί κατά το 2011 σε σχέση µε το 2009, µια τιµή που ήταν
ήδη αυξηµένη σε σχέση µε το 2008 και τα χρόνια βέβαια προ της
διεθνούς κρίσης. Αναλογιζόµενοι ότι η τιµή καυσίµων συµµετέχει
κατά ποσοστό γύρω στο 60% στο συνολικό κόστος λειτουργίας
ενός πλοίου, καταλαβαίνετε ότι η αύξηση της τιµής των εισιτη-
ρίων είναι αναπόφευκτη και –επαναλαµβάνω- όλα πριν πάρουµε
τις αποφάσεις και όλα αυτά που έγιναν. 

Η Κυβέρνηση για να περιορίσει στο µέγιστο βαθµό την αύξηση
αυτή προβαίνει στα ακόλουθα µέτρα: Κατ’ αρχάς, επιδοτούµε τα
δροµολόγια όλων των νησιών, για τα οποία δεν υπάρχει επιχει-
ρηµατικό ενδιαφέρον –σας το είπα και πριν. Αυτό στην πράξη ση-
µαίνει πως υπάρχουν πολλά δροµολόγια που ο πλοιοκτήτης δεν
θα βγάλει καθόλου κέρδος και γι’ αυτό το λόγο δεν επιθυµεί να
εκτελέσει τα δροµολόγια αυτά. 

Εκεί ακριβώς παρεµβαίνουµε ως κράτος και παρέχουµε τόσο
κίνητρα στους πλοιοκτήτες όσο και επιδότηση, µε σκοπό να δια-
σφαλίσουµε ότι δεν θα υπάρχει ούτε ένα αποκλεισµένο νησί για
τη χώρα. Αυτό είναι το πρώτο πράγµα, το οποίο µας ενδιαφέρει. 

Κατά δεύτερο, καταργήσαµε µια σειρά από κρατήσεις συνο-
λικού ύψους 10% της τιµής του εισιτηρίου, ώστε να µειωθεί το
κόστος προς τον πολίτη και τον επιβάτη. 

Τρίτον, στο πλαίσιο της ασκούµενης λιµενικής πολιτικής έχει
ήδη δοθεί σχετική εντολή στους οργανισµούς λιµένων για τη µη
αύξηση των λιµενικών τελών επιβατών και οχηµάτων, προκειµέ-
νου να αποφευχθούν επιβαρύνσεις στα εισιτήρια και στους ναύ-
λους επιβατών και οχηµάτων. 

Τέλος, ελέγχουµε τις τιµές των εισιτηρίων σε όλες τις άγονες
γραµµές, αναφορικά και µε τις οικονοµικές θέσεις. 

Με όλα τα παραπάνω µέτρα διασφαλίζουµε τη µείωση, αλλά
και την ελάχιστη δυνατή αύξηση στις τιµές των εισιτηρίων της
χώρας. 

Θέλω να προσθέσω στο δεύτερο σκέλος της ερώτησης που
κάνετε, κύριε συνάδελφε, ότι αυτή τη στιγµή πράγµατι επεξερ-
γάζεται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, το οποίο θα µπορέσει να απα-
ντήσει στα µεγάλα και πολλά προβλήµατα, τα οποία έχουν τεθεί
στο τελευταίο διάστηµα σε επίπεδο θαλασσίων συγκοινωνιών,
κυρίως στο Αιγαίο που είναι και τα µεγαλύτερα προβλήµατα.
Είναι µια δουλειά, η οποία προετοιµάζεται και θα παρουσιαστεί
και στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σειρά έχει η πέµπτη µε αριθµό

1265/13.9.2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπα-
δηµούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις περικο-
πές στο Πρόγραµµα Δηµοσίων  Επενδύσεων. 

Παρακαλείται ο κ. Δηµήτριος Παπαδηµούλης, Βουλευτής Β’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, να διατυ-
πώσει την ερώτησή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η οικονοµία βυθίζεται σε µια ύφεση διπλάσια

από αυτή που είχατε προβλέψει εσείς και η τρόικα. Το αποτέλε-
σµα είναι µια µαύρη τρύπα 4,5 δισεκατοµµυρίων στο πρώτο εξά-
µηνο εκτέλεσης του προϋπολογισµού και παρά την καλπάζουσα
ύφεση εσείς το εργαλείο των επενδύσεων, που µπορεί να δηµι-
ουργήσει θέσεις εργασίας, να τονώσει την αγορά, να βελτιώσει
την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, να µειώσει την ύφεση, το
τσεκουρώνετε. 

Από τα 10,3 δισεκατοµµύρια που προβλέπατε ως δηµόσιες
επενδύσεις το 2010, πέσατε στα 7,5 δισεκατοµµύρια στον προϋ-
πολογισµό του 2011 και δεν τα εκτελείτε ούτε αυτά. Το πρώτο
πεντάµηνο από τις δηµόσιες επενδύσεις δαπανήθηκαν 1,7 δισε-
κατοµµύρια. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, τα εξής: Όταν έχετε µια πολιτική που κόβει
από τις δηµόσιες επενδύσεις αντί να κόψει από τις καταναλωτι-
κές δαπάνες, τα ακριβά έργα, τις ακριβές προµήθειες, τους υπε-
ρεξοπλισµούς και τις µίζες, γιατί παρουσιάζετε την ύφεση ως
µετεωρολογικό φαινόµενο; 

Σκοπεύετε, κύριε Σαχινίδη, στη τηλεδιάσκεψη που άρχισε πριν
από λίγα λεπτά µε την τρόικα να κόψετε και άλλο από τις προ-
γραµµατισµένες δηµόσιες επενδύσεις για το 2011; Αυτό που
κέρδισε η χώρα µας µε την αύξηση της κοινοτικής συγχρηµατο-
δότησης στο 95% στα έργα του ΕΣΠΑ, θα το αξιοποιήσετε, για
να γίνουν έργα ή για να µειώσετε τις δηµόσιες επενδύσεις; 

Παίζεται ένα παιχνίδι µε πολλά ψέµατα. Όλες αυτές τις ώρες
µε προεξέχοντα τον κ. Βενιζέλο η Κυβέρνηση προετοιµάζει το
έδαφος µε νέα µέτρα πέραν των ψηφισµένων, µε απολύσεις, πε-
ρικοπές µισθών, νέους άµεσους και έµµεσους φόρους σε αυτούς
που ήδη φορολογούνται αντί να πιάσετε τη φοροδιαφυγή και την
παραοικονοµία. 

Έρχεται σήµερα η Κοµισιόν και λέει ότι εµείς δεν ζητήσαµε
νέα µέτρα, πέρα από την αυστηρή εφαρµογή των συµφωνηθέ-
ντων. Ποιος λέει αλήθεια και ποιος ψέµατα; Προβλέπετε να
εφαρµόσετε νέες περικοπές στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων; Πρόκειται να επιβάλετε και νέα µέτρα, πέρα από το αντι-
λαϊκό τέλος ακινήτων και την αντιλαϊκή καταιγίδα του µεσο-
πρόθεσµου, ναι ή όχι; 

Περιµένω απαντήσεις και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο αγαπητός συνάδελφος έχει βάλει πολλά θέµατα µέσα σε µία

ερώτηση και βέβαια στον περιορισµένο χρόνο που έχω στη διά-
θεσή µου δεν είναι εφικτό, όσο κι αν προσπαθήσω, να καταφέρω
να απαντήσω σε όλα τα ερωτήµατα.

Θα ξεκινήσω από την αφετηρία του ερωτήµατός του: Πρέπει
η χώρα να δώσει το ίδιο βάρος τόσο στον περιορισµό του δηµο-
σιονοµικού ελλείµµατος µε βάση τις δεσµεύσεις, που έχει ανα-
λάβει στο πλαίσιο του προγράµµατος οικονοµικής πολιτικής όσο
και στην αναπτυξιακή προσπάθεια που γίνεται;
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Η απάντηση, κύριε Παπαδηµούλη, έχει κατατεθεί πολλές
φορές σ’ αυτήν την Αίθουσα από εµένα προσωπικά και είναι ρητά
και κατηγορηµατικά «ναι». Θα πρέπει να κάνουµε την ίδια προ-
σπάθεια και για τη µείωση του ελλείµµατος και για την επανεκκί-
νηση της ανάπτυξης. 

Εµείς δεν κοροϊδέψαµε ποτέ τους Έλληνες πολίτες. Ποτέ δεν
βγήκαµε να πούµε «πρώτα ανάκαµψη και µετά µείωση του δηµό-
σιου ελλείµµατος». Γιατί ουσιαστικά αυτός ο οποίος βγαίνει στο
δηµόσιο διάλογο και λέει «πρώτα ανάπτυξη και µετά µείωση του
δηµόσιου ελλείµµατος», θα πρέπει κιόλας να απευθυνθεί µε ει-
λικρίνεια και σοβαρότητα απέναντι στους Έλληνες πολίτες και
να εξηγήσει τι είδους ανάπτυξη θέλει και πώς ακριβώς θα έρθει
σ’ αυτήν τη χώρα. 

Όλοι ξέρουµε ότι η ανάπτυξη έχει συγκεκριµένες πηγές. Για
ποια ανάπτυξη µιλάµε; Για µια ανάπτυξη που στηρίζεται στην
ιδιωτική κατανάλωση που στηρίζεται σε ιδιωτικό δανεισµό; Για
µια ανάπτυξη που στηρίζεται σε δαπάνες του δηµοσίου που προ-
έρχονται επίσης, από δανεισµό; Για µια ανάπτυξη που προέρχε-
ται από ενίσχυση των εξαγωγών; Για µια ανάπτυξη που
προέρχεται από επενδύσεις που θα κάνουν οι επενδυτές από το
εξωτερικό ή µέσα από την Ελλάδα; Αυτή είναι η συζήτηση που
πρέπει να γίνει.

Εµείς έχουµε πει κατηγορηµατικά από την πρώτη στιγµή ότι
δεν θέλουµε µία ανάπτυξη που δεν είναι διατηρήσιµη. Δεν θέ-
λουµε µία ανάπτυξη που να προέρχεται από την ιδιωτική κατα-
νάλωση, που στηρίζεται στα δανεικά. Δεν θέλουµε µία ανάπτυξη
που στηρίζεται σε δαπάνες του δηµοσίου, η οποία προέρχεται
από το δηµόσιο δανεισµό και που οδήγησε το χρέος σε πάρα
πολύ υψηλά επίπεδα. 

Θέλουµε µία ανάπτυξη που να στηριχτεί στη βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας που θα τροφοδο-
τήσει τον εξωστρεφή και εξαγωγικό προσανατολισµό εκείνων
των τοµέων της οικονοµίας που µπορούν να ανταγωνιστούν στο
διεθνές επίπεδο. Και βέβαια, αφού σταθεροποιήσουµε το περι-
βάλλον µέσα στο οποίο λειτουργούµε, να καταφέρουµε να προ-
σελκύσουµε επενδύσεις. Αυτή είναι η υγιής ανάπτυξη.

Βεβαίως, το ξέρω ότι έχουµε περικόψει το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Είναι αλήθεια ότι το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων έχει πέσει σε σχέση µε τους αρχικούς µας σχεδια-
σµούς. Την ίδια στιγµή όµως, θα πρέπει να αναγνωρίσουµε και
µέσα σε ποιο περιβάλλον γίνεται αυτή η περικοπή. Αυτή η περι-
κοπή, κύριε Παπαδηµούλη, γίνεται στο µέσον µίας προσπάθειας
να πετύχουµε πολύ συγκεκριµένους στόχους.

Εκεί θα ήθελα, κύριε Παπαδηµούλη, πραγµατικά να ελέγξετε
την Κυβέρνηση, δηλαδή να δείτε αυτούς τους πόρους, τους
όποιους έχουµε αποφασίσει σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες να
διαθέσουµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και να µας
κάνετε κριτική αν τους διαθέτουµε για προγράµµατα, για έργα,
για επενδύσεις, µε πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα ή, ενδεχοµέ-
νως, τους διαθέτουµε σε τοµείς όπου δεν έχουν το καλύτερο δυ-
νατό αναπτυξιακό αποτέλεσµα. 

Τότε και µόνο τότε, θεωρώ ότι πραγµατικά η ερώτησή σας θα
έχει σα στόχο να ελέγξει την  αξιοποίηση και των τελευταίων
πόρων που διαθέτει ο Έλληνας φορολογούµενος ή των πόρων
που διαθέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση για να επιταχύνει την αναπτυ-
ξιακή διαδικασία στην Ελλάδα και να φέρει ξανά τη χώρα µας σε
θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο ερωτών Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτής Β’ Αθηνών, κ.

Δηµήτρης Παπαδηµούλης, παρακαλείται να λάβει το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εµείς αυτό κάνουµε. Σας

ελέγχουµε γιατί δεν κάνετε σωστά τη δουλειά σας. Εσείς, όµως,
αντί να απαντάτε γιατί δεν κάνετε σωστά τη δουλειά σας, «πετάτε
την µπάλα στην εξέδρα». «Άλλα λόγια να αγαπιόµαστε!».

Κύριε Σαχινίδη, η Κυβέρνηση έκοψε το δικό της Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων ήδη κατά 30%, προσθέτοντας, τουλάχι-
στον, 1,5% του ΑΕΠ. Αυτό σηµαίνει επιπλέον ύφεση λόγω αυτής
της περικοπής, που σηµαίνει επιπλέον άνεργοι, επιπλέον λου-
κέτα. Ετοιµάζεστε, επίσης, να κάνετε κι άλλες περικοπές στο

Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, επειδή δεν µπορείτε να πε-
ριορίσετε τη φοροδιαφυγή, την παραοικονοµία, τις γραφειοκρα-
τικές και καταναλωτικές δαπάνες του πελατειακού κράτους και
τα δώρα στη διαπλοκή. Έτσι, την πληρώνει το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων. 

Τα λίγα λεφτά που αξιοποιείτε δεν «πιάνουν τόπο». Ας πά-
ρουµε για παράδειγµα τα κονδύλια του ΕΣΠΑ. Εκεί, έχουµε
απορρόφηση στο 20%, 7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ σε «λιµνάζο-
ντα» έργα που «κοιµούνται». Και σαν µην έφτανε αυτό, στην Ελ-
λάδα της καλπάζουσας ανεργίας και της τεράστιας ύφεσης
έρχεται η Κοµισιόν και απαντάει ότι τα κοινοτικά προγράµµατα,
που είναι για τη στήριξη της απασχόλησης, έχουν στην Ελλάδα
απορροφητικότητα 6,2%. 

Δεν κάνετε σωστά τη δουλειά σας και τα λεφτά αυτά, που θα
µπορούσαν να στηρίξουν και την ανάπτυξη και την απασχόληση,
και τα κόβετε στο εθνικό σκέλος και τα κοινοτικά δεν τα αξιοποι-
είτε κι όταν διαθέτετε κάποια λεφτά, το κάνετε µε τον παλιό κακό
τρόπο του «Μαυρογιαλούρου», δηλαδή παραµάγαζα κοµµατικά,
µη κυβερνητικές οργανώσεις που στήνονται σε γραφεία κυβερ-
νητικών Βουλευτών, προκαλώντας τη διαµαρτυρία άλλων κυβερ-
νητικών Βουλευτών και τα οποία παίζουν µε τον πόνο του
κόσµου. 

Ρηµάξατε το δηµόσιο λέγοντας «Ψήφισε ΠΑΣΟΚ ή Νέα Δηµο-
κρατία για να σε βάλω στη δουλειά». Τώρα, εκβιάζετε τους ίδιους
τους ανθρώπους, λέγοντας «Ψήφισε ΠΑΣΟΚ ή Νέα Δηµοκρατία
για να σε κρατήσω στη δουλειά» και όσους είναι άνεργοι «Μπες
στη ΜΚΟ του φίλου µας του Βουλευτή ή του ιδιαίτερού του για
να σε πάρουµε δανεικό πέντε µήνες µε εξακόσια είκοσι πέντε µει-
κτά».

Γι’ αυτά σας εγκαλούµε και δεν απαντάτε σε αυτά, κύριε Σαχι-
νίδη. Σας ερωτώ και πάλι: Στην τηλεδιάσκεψη που έχει ξεκινήσει
σκοπεύετε να κόψετε κι άλλο το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων για το 2011 που είναι στον «πάτο»; Πού θα πάει το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το 2012, που έχετε ήδη ετοιµάσει
το σχέδιο προϋπολογισµού; Για να ψηφιστεί τον Οκτώβριο, πρέ-
πει να έχετε ήδη έτοιµο το προσχέδιο. Επίσης, τι θα κάνετε µε
το δηµοσιονοµικό «νοικοκύρεµα», που ασφαλώς χρειάζεται σ’
αυτήν την χώρα, να γίνει µε το να πληρώσουν κι οι πλούσιοι και
η παραοικονοµία και η φοροδιαφυγή και να µην γδέρνετε τους
ίδιους και τους ίδιους, που υπερφορολογούνται και να µην υπο-
θηκεύετε την ανάπτυξη, κόβοντας τις επενδύσεις; Διότι κόβοντας
τις επενδύσεις, σκοτώνεις αυτόν που µπορεί να σου φέρει φο-
ρολογικά έσοδα και µετά «ουκ αν λάβεις παρά του µη έχοντος».

Είναι απλά πράγµατα κι έχετε αποτύχει παταγωδώς. Απαντή-
στε σε αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Σαχινίδης, Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών, έχει το λόγο.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφός µου καταλόγισε ότι «πέ-
ταξα την µπάλα στην κερκίδα». Εκτιµώ, όµως, ότι ο ίδιος µε την
ερώτηση και µε τον τρόπο που την ανέπτυξε την έχει «πετάξει
έξω από το γήπεδο», διότι πολλά από τα θέµατα, τα οποία έθεσε
στην ανάπτυξή του, δεν έχουν καµµία σχέση µε την ερώτηση, την
οποία συζητούµε. Θέλω να είµαι ειλικρινής απέναντι στο ερώ-
τηµα, το οποίο έθεσε.

Ρώτησε ο κ. Παπαδηµούλης τι πρόκειται να κάνουµε προκει-
µένου να πετύχουµε το δηµοσιονοµικό στόχο.

Η απάντησή µου είναι ευθεία και κατηγορηµατική, κύριε Πα-
παδηµούλη. Θα κάνουµε ό,τι είναι αναγκαίο και απαραίτητο, προ-
κειµένου να υλοποιήσουµε τις δεσµεύσεις τις οποίες έχουµε
αναλάβει ως χώρα απέναντι σε αυτούς οι οποίοι πραγµατικά διέ-
θεσαν µέσα από δυο διαφορετικές πρωτοβουλίες ένα πολύ ση-
µαντικό ποσό υπέρ της χώρας µας, προκειµένου η χώρα να
συνεχίσει να λειτουργεί.

Το λέω αυτό, γιατί ένιωσα στην ανάπτυξη των απόψεων σας
ότι δεν τοποθετηθήκατε πάνω στο µεγάλο και κρίσιµο ζήτηµα της
ανάπτυξης και των πηγών της. Δεν µου είπατε: Εσείς είστε υπέρ
της ενίσχυσης του εξωστρεφούς χαρακτήρα της οικονοµίας;
Είστε υπέρ της προσέλκυσης επενδύσεων από το εξωτερικό;
Εσείς επιµένετε σε ένα µοντέλο κρατικοδίαιτης ανάπτυξης. Όλη
σας η ανησυχία είναι αν τελικά θα διαθέσουµε 500 ή 300 εκατοµ-
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µύρια λιγότερα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Πιστεύετε πραγµατικά ότι αυτό το ποσό µπορεί να έχει αυτή

τη στιγµή µια σηµαντική επίπτωση στην έξοδο της οικονοµίας
από την ύφεση ή αυτό το οποίο έχει ανάγκη η χώρα είναι να προ-
σελκύσει επενδύσεις και να βοηθήσει το µετασχηµατισµό της οι-
κονοµίας, έτσι ώστε οι επιχειρήσεις τις οποίες έχουµε να
αποκτήσουν εξαγωγικό προσανατολισµό;

Εγώ, κύριε Παπαδηµούλη, πιστεύω ότι η χώρα µας έχει ανάγκη
από µεγάλες αλλαγές, αλλαγές οι οποίες θα απαντήσουν στο µε-
γάλο πρόβληµα το οποίο είχε καταγραφεί σε ανύποπτο ακόµη
χρόνο, το 2007 και το 2008, όταν το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών είχε ξεφύγει και είχε φτάσει στο 14,7%,
όταν το δηµοσιονοµικό έλλειµµα της χώρας έφτασε το 2009 στα
36 δισεκατοµµύρια.

Ειλικρινά θλίβοµαι, όταν στο δηµόσιο διάλογο γίνεται συζή-
τηση και έρχεται για παράδειγµα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
λέει κάτι φοβερά πράγµατα, ότι µέσα σε δύο µήνες διακυβέρνη-
σης της χώρας από το ΠΑΣΟΚ αυξήθηκε το έλλειµµα της χώρας
κατά 10 δισεκατοµµύρια. Αν είναι δυνατόν! Η χώρα µέσα σε δυο
µήνες κυβερνηµένη από το ΠΑΣΟΚ αύξησε το έλλειµµα κατά 10
δισεκατοµµύρια, όταν ξέρουµε πάρα πολύ καλά από όλα τα στοι-
χεία τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας ότι στο πρώτο δεκάµηνο
το έλλειµµα του 2009 είχε ξεφύγει από το 12,5%. Ότι υπήρχε επι-
στολή του κ. Γιούνκερ προς τον κ. Παπαθανασίου, µε την οποία
του έλεγε ότι «τα µέτρα τα οποία έχετε πάρει δεν µπορούν να
αντιµετωπίσουν το πρόβληµα στο οποίο βρίσκεται η Ελλάδα
αυτή τη στιγµή εκτεθειµένη και θα πρέπει να πάρετε ακόµη πε-
ρισσότερα µέτρα»! Έρχεται η Νέα Δηµοκρατία και λέει: «Ξέρετε
κάτι; Για ό,τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στη χώρα φταίει η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, που τους δύο τελευταίους µήνες αύξησε τις
δαπάνες και µείωσε τα έσοδα µε εσκεµµένες επιλογές, έτσι ώστε
να διογκωθεί το έλλειµµα του 2009 και να φτάσει στα 36 δισεκα-
τοµµύρια.

Ακριβώς επειδή αυτή τη στιγµή αυτά αποτελούν πλάνη για
τους Έλληνες πολίτες, καταθέτω πίνακα που απαντά σε όλα τα
ζητήµατα που βάζει η Νέα Δηµοκρατία για το τι πραγµατικά συ-
νέβη τους δύο τελευταίους µήνες του 2009.

Παρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φίλιππος Σαχι-

νίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. Ευχαριστούµε και τον κ. Παπαδηµούλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 1273/13-9-

2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντίδου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
πρόσφατη πυρκαγιά στον Έβρο, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
της κυρίας Βουλευτού και διαγράφεται.

Εισερχόµεθα τώρα στην πρώτη µε αριθµό 1246/12-9-2011 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου, του Βουλευτή του Πανελλή-
νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου Γείτονα προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την κα-
τασκευή αυτοκινητοδρόµων µε συµβάσεις παραχώρησης.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κωνσταντίνου Γείτονα θα απα-
ντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Ιω-
άννης Μαγκριώτης.

Ο κ. Γείτονας έχει το λόγο για να διατυπώσει την επίκαιρη ερώ-
τησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα και επανακατέθεσα την επίκαιρη

ερώτηση, γιατί δυστυχώς βλέπω ότι συνεχίζονται οι εµπλοκές σε
σχέση µε την εκτέλεση των έργων των αυτοκινητοδρόµων που
έχουν προωθηθεί µε συµβάσεις παραχώρησης.

Σε µια εποχή που θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να «κόψουµε
δρόµο» για να κερδίσουµε χρόνο για την ανάπτυξη, χάνεται πο-
λύτιµος χρόνος και βλέπω ότι η συνέχιση των έργων είναι επί
ξυρού ακµής.

Κατέθεσα, όµως, την επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και

για ένα λόγο ακόµα. Είχα καταθέσει τον Ιούλιο γραπτή ερώτηση,
ύστερα από δηλώσεις σας ότι έχουν υπογραφεί συµφωνίες συ-
ναντίληψης µε τους παραχωρησιούχους. Επίσης, αναφερθήκατε
τότε και σε προβλήµατα που υπήρχαν και µε τις τράπεζες. 

Στη γραπτή ερώτησή µου, δυστυχώς, ουσιαστικά δεν υπήρξε
απάντηση από το Υπουργείο ή, για να το πω αλλιώς, η απάντηση
ήταν «επιεικώς ασαφής». Επίσης, είχα ζητήσει και κατάθεση εγ-
γράφων και κατά παράβαση των κοινοβουλευτικών κανόνων -
είχα ζητήσει να κατατεθούν τα συµφωνητικά συναντίληψης- αυτά
τα συµφωνητικά δεν κατετέθησαν.

Αυτά έγιναν τον Ιούλιο. Στο µεταξύ, τον Αύγουστο, ο νέος
Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Βε-
νιζέλος, έκανε δηλώσεις για επικείµενη επίσπευση των διαδικα-
σιών για την επανεκκίνηση των έργων και, ταυτόχρονα, είδαµε
δηµοσιεύµατα όπου ουσιαστικά αναπαράγονταν διαµάχη µεταξύ
παραχωρησιούχων και του Υπουργείου, µε διάφορες ανακοινώ-
σεις.

Εγώ δεν αµφισβητώ ότι η Κυβέρνηση κάνει σοβαρές προσπά-
θειες για να βρει λύση, ώστε να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη συ-
νέχιση των έργων µε κατοχύρωση του δηµοσίου συµφέροντος.
Κανένας δεν µπορεί αυτό να το αµφισβητήσει ούτε και εγώ. Άλ-
λωστε, είναι γνωστά –και τα είχαµε επισηµάνει κατά την κύρωση
των συµβάσεων- τα προβλήµατα και τα ελαττώµατα που υπήρ-
χαν στις συµβάσεις.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ο χρόνος κυλάει. Οι διαθέσιµοι πόροι
λιµνάζουν σε µία εποχή που πρέπει να φουλάρουµε τις µηχανές
της ανάπτυξης. Περιµένω, λοιπόν, συγκεκριµένες απαντήσεις για
το πού βρίσκεται σήµερα η κατάσταση και ποια είναι η πορεία
των διαπραγµατεύσεων και των διαβουλεύσεων. Κυρίως, όµως,
αυτό που µε ενδιαφέρει είναι ποιο είναι το σχέδιο της Κυβέρνη-
σης –δεν θα µιλήσω µε τη µόδα για «plan B»- έτσι ώστε να ξεφύ-
γουµε από τυχόν αδιέξοδα και να προχωρήσουν τα έργα. Αυτά
τα έργα πρέπει να γίνουν και για το κοινό καλό, και το δηµόσιο
όφελος, για το καλό της χώρας και το καλό των περιφερειών στις
οποίες αναφέρονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Γεί-

τονα.
Ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Ιωάννης

Μαγκριώτης έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω στον αγαπητό συνάδελφο πως λυπάµαι που

δεν έχουν κατατεθεί τα κείµενα συναντίληψης. Έχουν δοθεί στη
δηµοσιότητα από την πρώτη στιγµή. Έχουν δοθεί στα κόµµατα
στη συνάντηση που έκανε ο κ. Ραγκούσης µε τους εκπροσώπους
των κοµµάτων. Μ’ αυτήν την έννοια, λυπάµαι που δεν έχουν κα-
τατεθεί. Θα είναι στη διάθεσή σας µέσα στην ηµέρα.

Σ’ αυτά τα κείµενα, όπως πολύ σωστά θίγετε, ανάµεσα στο δη-
µόσιο και τους παραχωρησιούχους των τεσσάρων αυτοκινητο-
δρόµων –γιατί ο «ΜΩΡΕΑΣ» της κεντρικής Πελοποννήσου
προχωρά καλά και θα ολοκληρωθεί µέσα στο συµβατικό χρόνο,
µε µικρές παρεκκλίσεις- έχουν υπογραφεί αυτά τα µνηµόνια συ-
ναντίληψης που προβλέπουν την ενδιάµεση λύση και, φυσικά,
στη συνέχεια, την αναζήτηση µακροπρόθεσµης λύσης. 

Όµως, λίγο πριν την ψήφιση του µεσοπρόθεσµου υπήρξε µία
επανατοποθέτηση ουσιαστικά από την πλευρά των τραπεζών.
Θυµάστε την κρίση εκείνων των ηµερών. Ενώ είχαν συνηγορήσει
–ατύπως, ας το πω έτσι, γιατί επισήµως δεν µπορούν, ο συνοµι-
λητής του δηµοσίου είναι οι παραχωρησιούχοι, οι τράπεζες,
όπως ξέρετε, έχουν συµβάσεις µε τους παραχωρησιούχους-
επανατοποθετήθηκαν στο θέµα.

Τα έργα έχουν σταµατήσει εδώ και αρκετό καιρό –λίγα εργο-
τάξια συντηρούνται- γιατί οι τράπεζες θεωρούν ότι δεν είναι βιώ-
σιµα τα έργα. Το παλαιότερο πρόβληµα των απαλλοτριώσεων
δεν υπάρχει πια. Αυτά τα λάθη της Νέας Δηµοκρατίας είτε των
περιβαλλοντικών είτε των αρχαιολογικών αδειοδοτήσεων, τα
έχουµε διορθώσει. Έχουν ξεπεραστεί και δεν υπάρχουν προβλή-
µατα για την ανάπτυξη κατασκευαστικών µετώπων εδώ και πολύ
καιρό. Το πώς ακριβώς θα λυθεί κάθε πρόβληµα που υπάρχει γι’
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αυτά τα θέµατα, ορίζεται από τις συµβάσεις και δεν είναι αιτία
να σταµατήσουν τα έργα, πολύ περισσότερο να καταγγελθούν
οι συµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Το προηγούµενο διάστηµα προέβαλαν κυρίως το κίνηµα κατά
των διοδίων, το κίνηµα «Δεν Πληρώνω». Αυτό δεν υπάρχει, γιατί
οι πολίτες έχουν κατανοήσει την πρόθεσή µας και την προσπά-
θειά µας και έχουν καταλάβει ότι ουσιαστικά βοηθούν αυτούς
που δεν θέλουν να γίνουν τα έργα.

Έχουν κατανοήσει ότι πρόθεσή µας είναι να µειωθούν τα διό-
δια και να γίνουν δίκαια εκεί που πρέπει να γίνουν. Όµως, ξέρουν
ότι για να γίνει οποιαδήποτε αλλαγή, χρειάζεται και η συµφωνία
της ιδιωτικής πλευράς. Αυτό ορίζουν οι συµβάσεις του 2007 που
έφερε στη Βουλή και κύρωσε η Νέα Δηµοκρατία. Και σ’ αυτό,
όµως, είχαν συµφωνήσει οι παραχωρησιούχοι και ατύπως, όπως
είπα, οι τράπεζες απλώς επανατοποθετήθηκαν. Το δηµόσιο δεν
οφείλει τίποτα και τα διόδια εισπράττονται. Παρ’ όλα αυτά, έχει
σταµατήσει η χρηµατοδότηση από τις τράπεζες για τους λόγους
που είπα προηγούµενα. Λένε ότι η κρίση έφερε µείωση εσόδων
και ότι τα έργα δεν είναι βιώσιµα. Αυτά είναι τα επιχειρήµατά
τους. 

Εµείς δεν συµφωνούµε και τους έχουµε καλέσει να επανεκκι-
νήσουν τη χρηµατοδότηση, γιατί συµφωνώ απολύτως µαζί σας
ότι τα έργα, ανεξάρτητα από το σωστό ή όχι σχεδιασµό και ανε-
ξάρτητα από τα προβλήµατα και την προχειρότητα που είχαν στη
δηµοπράτησή τους, είναι αναγκαία και πρέπει να ολοκληρωθούν
για την ανάπτυξη, την απασχόληση και την περιφερειακή σύ-
γκληση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Οι συζητήσεις µαζί τους συνεχίζονται. Οι παραχωρησιούχοι
έχουν καταθέσει από την πλευρά τους προτάσεις για το πώς βλέ-
πουν αυτή τη µακροπρόθεσµη επίλυση, γιατί πλέον την ενδιά-
µεση δεν τη συζητούν. Όµως, αυτές οι προτάσεις εκρίθησαν
απαράδεκτες από τη δική µας πλευρά και έχουν απορριφθεί.
Υπάρχουν, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένες προτάσεις τις οποίες συ-
ζητούµε µαζί τους, µαζί µε τους χρηµατοοικονοµικούς συµβού-
λους που έχει προσλάβει το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Οι δικές µας προτάσεις κινούνται στο πλαίσιο των συµβάσεων.
Οι δικές µας προτάσεις υπερασπίζονται το δηµόσιο συµφέρον,
την ανάπτυξη, τα έργα και το φορολογούµενο πολίτη, όπως και
το χρήστη. 

Θα συνεχίσουµε τις προσπάθειες και είµαι βέβαιος πως µετά
την ολοκλήρωση της επικύρωσης από τα κοινοβούλια των
χωρών-µελών της Ευρωζώνης της ιστορικής απόφασης της 21ης
Ιουλίου, οι τράπεζες θα νιώσουν ασφαλείς για να συνεχίσουν την
επαναχρηµατοδότηση. Η ανασφάλειά τους βεβαίως δεν οφείλε-
ται στα έργα αυτά, γιατί εδώ είναι σίγουρη η αποπληρωµή των
χρηµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Μαγκριώτη,
έχετε και τη δευτερολογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Περισσότερο, όµως, το δηµόσιο πλέον, µετά την ολοκλήρωση
της ψήφισης από τα κοινοβούλια των χωρών-µελών της Ευρω-
ζώνης της ιστορικής απόφασης της Συνόδου Κορυφής της 21ης
Ιουλίου θα έχει τη δυνατότητα µιας πιο αποφασιστικής διαπραγ-
µάτευσης µαζί τους. Γι’ αυτό είµαστε σχετικά αισιόδοξοι. Δου-
λεύουµε για να αρθούν τα προβλήµατα, αλλά έχοντας πάντα ως
γνώµονα –και αυτή είναι η κατεύθυνση του Πρωθυπουργού- το
δηµόσιο συµφέρον, την ανάπτυξη και τον Έλληνα φορολογού-
µενο πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό κ. Μαγκριώτη. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Αθήνας του ΠΑΣΟΚ κ. Γείτονας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε Υπουργέ, εµένα µε ικανοποιεί το γεγονός ότι η Κυβέρ-

νηση δείχνει και δηλώνει ότι µένει αταλάντευτα προσηλωµένη
στο στόχο της γρήγορης επανεκκίνησης των έργων. Στην υφε-
σιακή περίοδο που είµαστε, τα σηµαντικά αυτά έργα µε µεγάλο

αναπτυξιακό αντίκρισµα είναι για µένα βασικά εργαλεία για την
αναπτυξιακή αναγέννηση και το ξεπέρασµα της κρίσης. Δεν πρέ-
πει σε καµµιά περίπτωση αυτά τα έργα, αλλά και άλλα δηµόσια
έργα να γίνουν µέρος της κρίσης, γιατί είναι εργαλείο για το ξε-
πέρασµα της κρίσης. 

Κύριε Υπουργέ, από την πρωτολογία σας πήρα ορισµένα πρό-
σθετα στοιχεία, αλλά παραµένουν ακόµα προς διευκρίνιση ορι-
σµένα ζητήµατα τα οποία είναι µεν ξεχωριστά, αλλά και
αλληλένδετα. 

Το πρώτο είναι το ζήτηµα της χρηµατοδότησης µε τις τράπε-
ζες. Εγώ δεν αντιλαµβάνοµαι ποια µπορεί να είναι η βάση των
απαιτήσεων των τραπεζών. Όταν έχουν υπογραφεί οι συµβάσεις,
τι µπορεί να ζητούν οι τράπεζες; Και µάλιστα, αυτά σε µια πε-
ρίοδο, που οι τράπεζες στηρίζονται και στην Ελλάδα και στην Ευ-
ρώπη -γιατί απ’ ό,τι ξέρω πρόκειται για ελληνικές και ευρωπαϊκές
τράπεζες- από τις κυβερνήσεις για να σταθούν στα πόδια τους
και για να συµβάλλουν στην αναπτυξιακή ώθηση που χρειάζεται
και η Ελλάδα, αλλά και η Ευρώπη. 

Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, όταν είναι δεσµευµένες µε συµβά-
σεις, τι ζητούν και πού βασίζουν τα αιτήµατα. Μπορεί στ’ αλήθεια
να θεωρούν ότι είναι επισφαλής η χρηµατοδότηση τέτοιων
έργων που είναι εγγυηµένα από τις αποδόσεις των διοδίων. Είναι
δυνατόν να θεωρούν ότι µπορεί να µην είναι βιώσιµα αυτά τα
έργα; Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. 

Θυµάµαι ότι όταν έκανα τις διαπραγµατεύσεις µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για την Αττική Οδό, είχαν κάποιες
αµφιβολίες αν αυτό το έργο µπορεί να ολοκληρωθεί και να είναι
βιώσιµο οικονοµικά και αν µπορεί να γίνει τεχνικά µέσα στον πο-
λεοδοµικό ιστό της πρωτεύουσας. Αυτά τους φόβιζαν. Το έργο,
λοιπόν, όχι µόνο ολοκληρώθηκε οικονοµικά, αλλά υπερέβη –και
το ξέρετε πολύ καλά- όλες τις προσδοκίες µελετών. Δηλαδή ου-
σιαστικά θα µπορούσε να αποδώσει και τα διπλάσια απ’ ό,τι είχαν
υπολογίσει. Είναι, λοιπόν, αυτά τα περί µη βιωσιµότητας σοβαρό
επιχείρηµα; Δεν νοµίζω ότι στέκει ως επιχείρηµα. 

Όσον αφορά τους παραχωρησιούχους, δεν καταλαβαίνω πώς
τους άνοιξε η όρεξη. Λέτε ότι έχετε υπογράψει συµφωνίες συ-
ναντίληψης. Εγώ δεν τις έχω δει. Θα τις δω. Ευχαριστώ που εί-
πατε ότι θα τις πάρω,περιµένω. Όµως, αυτές οι συµφωνίες δεν
αποτελούν πια οδηγό και κοινή δέσµευση για όλους; Γιατί, λοι-
πόν, δεν προχωρούν λύσεις στα ζητήµατα, για να τελειώνουµε;
Τι άλλου είδους απαιτήσεις έχουν; Δεν καταλαβαίνω. Και σε αυ-
τούς άνοιξε η όρεξη;

Όσον αφορά ένα τρίτο ζήτηµα που δεν το θίξατε -δηλαδή η
ωριµότητα των έργων- το θίγουν οι παραχωρησιούχοι, ιδιαίτερα
όσον αφορά τις απαλλοτριώσεις. Έχετε πει –και πιστεύω ότι
αυτό είναι σωστό- ότι πέρα απ’ αυτά τα τµήµατα που βρίσκονται
στο Συµβούλιο της Επικρατείας ή στα διοικητικά δικαστήρια,
έχουν παραδοθεί τα άλλα τµήµατα. 

Εγώ ρωτώ -και θέλω εδώ µια συγκεκριµένη απάντηση- αν κά-
νατε έλεγχο. Οι παραχωρησιούχοι, οι οποίοι φωνάζουν ότι δεν
τους δώσατε απαλλοτριώσεις, έχουν ολοκληρώσει τις µελέτες;
Αν δεν το έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ µε τις υπηρε-
σίες σας να το ελέγξετε. Διότι φοβάµαι ότι έχουν αιτιάσεις προς
την Κυβέρνηση, ζητούν ενδεχοµένως αποζηµιώσεις και οι ίδιοι
δεν είναι εντάξει µε τα συµφωνηθέντα χρονοδιαγράµµατα, πα-
ράδοσης των  απαιτούµενων µελετών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω. Mε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά το θέµα είναι
µεγάλο. Στη δευτερολογία σας, λοιπόν, περιµένω πρόσθετες
πληροφορίες γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Επιπλέον, έχω µία ερώτηση: Είδα πρόσφατα στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» ότι το Υπουργείο Οικονοµικών προκήρυξε τεχνικό και νο-
µικό σύµβουλο για τις συµβάσεις παραχώρησης αυτοκινητοδρό-
µων. Ερωτώ: Αυτές οι υπηρεσίες του συµβούλου αφορούν και
τους εν λόγω τους αυτοκινητοδρόµους µε παραχωρήσεις και θα
εµπλακούν και στις διαβουλεύσεις και διαπραγµατεύσεις; Θέλω
και εδώ µία απάντηση. 

Πάντως, πρέπει να προχωρήσετε σε κάθε περίπτωση τα έργα.
Σε τελευταία ανάλυση στην ζωή και στην πολιτική τα λόγια φεύ-
γουν. Εκείνο που έχει σταθερά αξία είναι τα έργα. Αυτά  µετρούν
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και αυτά µένουν. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ της Β’ Αθήνας κ. Κωνσταντίνο Γείτονα. 
Ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Ιωάννης

Μαγκριώτης έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ευχαριστήσω το συνάδελφο, διότι, πράγµατι, έθιξε

θέµατα που είναι στην καρδιά του προβλήµατος. Θα απαντήσω
πολύ συγκεκριµένα. 

Και από την πλευρά των παραχωρησιούχων υπάρχουν προ-
βλήµατα που οδήγησαν σε καθυστερήσεις και γι’ αυτό έχουν επι-
βληθεί και ποινικές ρήτρες. Χαρακτηριστικά να σας πω για την
υπόθεση των Τεµπών, όπως και για άλλες περιπτώσεις. Αναφέ-
ροµαι στην ολοκλήρωση των µελετών και στα χρονοδιαγράµ-
µατα για τα οποία είχαν δεσµευθεί, όπως και στην καθυστέρηση
των απαλλοτριώσεων που είχαµε τα προηγούµενα χρόνια σε
σχέση, πάντα, µε τις συµβάσεις. 

Γιατί υπήρξε το εξής παράδοξο: Η προηγούµενη κυβέρνηση,
εµφορούµενη από τόση αισιοδοξία, είχε υπογράψει συµβάσεις
µαζί, βέβαια, µε τους παραχωρησιούχους –και αυτοί στην Ελ-
λάδα ζουν και γνωρίζουν την πραγµατικότητα και τις δυνατότη-
τες- που έλεγαν ότι σε δώδεκα µήνες θα ολοκληρωθούν όλες οι
απαλλοτριώσεις, σε έξι µήνες θα παραδοθούν όλοι οι αρχαιολο-
γικοί χώροι. Αν ήταν δυνατόν! 

Υπάρχουν δηλαδή και από την πλευρά του δηµοσίου και από
την πλευρά των παραχωρησιούχων αδυναµίες. Όµως, όλα αυτά
λύνονται µε τις διαιτησίες, όπως προβλέπουν οι συµβάσεις. Σε
καµµία περίπτωση δεν µπορούν να ανατρέψουν την πορεία των
έργων. Μπορεί να έχουµε αποκλίσεις. Όπως, βεβαίως, και εκεί
που έχουµε τελεσίδικες αποφάσεις από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, που, όπως πολύ σωστά είπατε, όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης τα είχαν θίξει αυτά, αλλά  δεν άκουγαν καθόλου
εκείνη την εποχή. Το Καλοκαίρι του 2007 τους ενδιέφερε να πε-
ράσουν τις συµβάσεις για τους λόγους που ήθελαν από τη
Βουλή. 

Θέλω ακόµη να πω ότι µε πολύ ενθουσιασµό υπέγραφαν τότε
τις συµβάσεις και τα χρηµατοοικονοµικά τους µοντέλα ήταν υπε-
ραισιόδοξα πως τότε όχι µόνο θα ήταν βιώσιµα τα έργα, αλλά θα
άφηναν στο δηµόσιο, όπως τόνιζε η τότε πολιτική ηγεσία του
ΥΠΕΧΩΔΕ, περίπου 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Με αυτά θα έφτια-
χνε το ελληνικό δηµόσιο έργα σε όλη τη χώρα, όπως θυµάστε.
Απ’ αυτό το Βήµα µας τα έλεγαν. Μας έλεγαν πως κανένα ρίσκο
και καµµία ευθύνη δεν παίρνει το ελληνικό δηµόσιο, σε αντίθεση
µε τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, όπου για την Αττική Οδό είχαν
εγγυηθεί τα δάνεια. 

Ε, λοιπόν, τώρα έρχονται οι τράπεζες, όπως πολύ σωστά λέτε,
και λένε ότι έχει ευθύνες το δηµόσιο και πρέπει να χρηµατοδο-
τήσει µε πρόσθετους πόρους. Έτσι έκαναν όλες αυτές τις προ-
τάσεις που είπα προηγουµένως, οι οποίες δεν µπορούν να γίνουν
αποδεκτές από το ελληνικό δηµόσιο. Έχουµε προτάσεις ρεαλι-
στικές, πολύ συγκεκριµένες. Να βοηθήσουµε να ξεπεραστούν τα
προβλήµατα. Υπάρχει, όµως, και µια διαχωριστική γραµµή. 

Και όπως πολύ σωστά τονίσατε προηγουµένως, το ελληνικό
δηµόσιο έχει βοηθήσει και βοηθά τις τράπεζες και πρέπει να τις
βοηθά, γιατί εκεί είναι οι καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών και
των ελληνικών επιχειρήσεων. Πρέπει να τις βοηθά. Όµως, και
αυτές έχουν υποχρέωση απέναντι στην ελληνική οικονοµία, απέ-
ναντι στο ελληνικό δηµόσιο. Αναφέροµαι βέβαια στις ελληνικές
τράπεζες, που χρηµατοδοτούν κατά 55% αυτά τα έργα. 

Τονίζω και πάλι ότι το δηµόσιο δεν οφείλει τίποτα. Η εθνική και
κοινοτική συµµετοχή είναι στο απόλυτο. Τα διόδια εισπράττονται.
Τα σηµαντικά προβλήµατα έχουν ξεπεραστεί. Οι πολίτες έχουν
κατανοήσει και υποστηρίζουν τα έργα. 

Είναι, λοιπόν, ευθύνη των τραπεζών να προσέλθουν µαζί µε
τους παραχωρησιούχος µαζί µε υπεύθυνο και ρεαλιστικό τρόπο
στις συζητήσεις που συνεχίζονται. Σ’ αυτές οι χρηµατοοικονοµι-
κοί σύµβουλοι, που είπατε προηγούµενα, που έχουν προσληφθεί
από το Υπουργείο Οικονοµικών ή νοµίζω ότι είναι στη διαδικασία
ανάθεσης στους χρηµατοοικονοµικούς συµβούλους από το

Υπουργείο Οικονοµικών, θα βοηθήσουν στην τεχνική συζήτηση
και διαπραγµάτευση. Γιατί εµείς θέλουµε να πάµε στην ουσία και
στο βάθος τη συζήτηση αυτή, για να δώσουµε απαντήσεις και
λύσεις σε όλα τα θέµατα.

Συµφωνώ –και κλείνω- ότι τα έργα αυτά βοηθούν στην ανά-
πτυξη, στην απασχόληση και ιδιαίτερα στην περιφερειακή συ-
νοχή. Γι’ αυτό ακριβώς θέλουµε να προχωρήσουν. Θα τα
βοηθήσουµε µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο. Πάντα, όµως,
έχουµε µπροστά το δηµόσιο συµφέρον, το συµφέρον της ανά-
πτυξης, το συµφέρον του φορολογούµενου Έλληνα πολίτη, που
τόσο πολύ δοκιµάζεται, ειδικά την τελευταία περίοδο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Ιωάννη Μαγκριώτη Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων.

Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 1263/13-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη συµµετοχή των συνταξιούχων,
τροφίµων ιδρυµάτων νοµικών προσώπων  δηµοσίου δικαίου
(ΝΠΔΔ), στις δαπάνες περίθαλψης.

Κύριε συνάδελφε, αγαπητέ γιατρέ, κύριε Κωνσταντίνε Τσιάρα,
έχετε το λόγο να µας αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δυστυχώς σε µια σειρά πραγµατικά αδιανόητων µέτρων που
βιώνει η ελληνική πολιτεία και η ελληνική κοινωνία το τελευταίο
διάστηµα, κύριε Πρόεδρε, έρχεται να προστεθεί µία απόφαση
του Υπουργού Υγείας από τις 27 Ιουλίου, κατά την οποία όσοι
ψυχικά ασθενείς νοσηλεύονται σε ιδρύµατα του δηµοσίου είναι
υποχρεωµένοι, ανάλογα µε το ύψος της σύνταξής τους, να κα-
ταβάλλουν ή διαφορετικά να τους παρακρατείται το 40% έως και
το 80% της συντάξεώς τους.

Δεν ξέρω, πραγµατικά, ποια είναι η λογική του Υπουργού, ο
οποίος αποφασίζει κάτι τέτοιο, όταν ξέρουµε πάρα πολύ καλά
ότι ένα ελάχιστο µέτρο αξιοπρέπειας όλων αυτών των ανθρώπων
οι οποίοι καταλήγουν πίσω, αν θέλετε, από τις πόρτες ενός ψυ-
χιατρικού ιδρύµατος, είναι η στοιχειώδης διατήρηση της οικονο-
µικής τους αυτοτέλειας. 

Το λέω αυτό, κύριε Υφυπουργέ, γιατί δυστυχώς µέσα από τέ-
τοιες επιλογές απαξιώνεται κάθε προσπάθεια της πολιτείας να
σταθεί αρωγός σε ευπαθείς κοινωνικές οµάδες µε ιδιαιτερότη-
τες, µε προβλήµατα, µε πραγµατικές ανάγκες. Όσο κι αν προ-
σπαθώ να βρεθώ στη θέση σας για να κατανοήσω µια τέτοια
απόφαση, κάτω από το πρίσµα της δηµοσιονοµικής δυσκολίας
που πραγµατικά και δεδοµένα υπάρχει, όσο κι αν θέλω να δεχθώ
ότι εφόσον αυτοί οι άνθρωποι νοσηλεύονται σε ψυχιατρικά ιδρύ-
µατα πιθανόν να µην έχουν άλλου είδους ανάγκες να ικανοποιή-
σουν, από την άλλη πλευρά, εγκαλώ τη λογική σας, ώστε να µου
απαντήσετε τι θα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι ενδεχοµέ-
νως µετά από ένα χρονικό διάστηµα θα πρέπει να βρεθούν έξω,
τη στιγµή που κατά πάσα πιθανότητα στη ζωή τους έχουν ανα-
λάβει συγκεκριµένες υποχρεώσεις. Πολύ απλά σας δίνω ένα πα-
ράδειγµα. Ένας απ’ αυτούς έχει να πληρώσει ένα ενοίκιο το
οποίο το πληρώνει κάθε µήνα, νοσηλεύεται για ένα µήνα, δεν θα
πληρωθεί τη σύνταξή του; Είναι δυνατόν να λαµβάνονται τέτοιου
είδους αποφάσεις αβίαστα; 

Ενδεχοµένως, θα µπορούσε κανείς να κατανοήσει ότι θα στε-
ρηθεί του προνοιακού επιδόµατος ή κάποιων άλλων επιδοµάτων
που δίνονται σε τέτοιου είδους περιπτώσεις. Το να δεχθεί, όµως,
κανείς µια λογική περικοπής της πραγµατικής τους σύνταξης
από 40% εφόσον η σύνταξή του είναι µέχρι 500 ευρώ έως 80%
εφόσον η σύνταξή του ξεπερνάει τα 1500 ευρώ, νοµίζω ότι δεν
συναντά καµµία λογική εξήγηση.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα όντως να ακούσω από τη
δική σας πλευρά τους πραγµατικούς λόγους, που οδήγησαν τον
κύριο Υπουργό να υπογράψει µία τέτοια απόφαση. Γιατί η αί-
σθησή µου είναι πως µέσα από τέτοιες πρακτικές και µέσα από
τέτοιες επιλογές, το µόνο που δεν υποστηρίζουµε ως σοβαρή
πολιτεία είναι το λεγόµενο προνοιακό κράτος, το οποίο έχει την
υποχρέωση να στηρίζει αυτές τις ιδιαίτερες, ευπαθείς κοινωνικές
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οµάδες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα και για την εξαιρετική ελληνική
γλώσσα που χρησιµοποιεί.

Ακούµε τον Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
κ. Μάρκο Μπόλαρη. 

Έχετε το λόγο, κύριε Υφυπουργέ, για τρία λεπτά.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, επειδή είµαστε σε µία εποχή εξαιρετικά εν-

διαφέρουσα και πολλαπλώς κρίσιµη, έχει σηµασία να κάνουµε
την επανάσταση του αυτονόητου -στην οποία επανέρχεται συνε-
χώς ο Πρωθυπουργός- επανεξετάζοντας πράγµατα, τα οποία θε-
ωρούσαµε ότι λειτουργούσαν, ενώ είναι πρόξενοι προβληµάτων. 

Στα ιδρύµατα, στα οποία αναφέρεστε, νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου, βρίσκονται άτοµα µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά -
είναι όντως ευπαθής κοινωνική οµάδα- των οποίων τη φροντίδα,
τη στέγαση, τη σίτιση, την ιατροφαρµακευτική κάλυψη, την ψυ-
χαγωγία –κάθε µορφής- έχει αναλάβει το ελληνικό δηµόσιο. Στις
περισσότερες από αυτές τις περιπτώσεις, όπως γραπτά µας κα-
ταγγέλλετε, κάποιοι από πίσω, έχοντας µια απόφαση από δικα-
στήριο, εισπράττουν τη σύνταξη και τη χρησιµοποιούν και την
αξιοποιούν οι ίδιοι. Είναι κηδεµόνες ή νοµικοί παραστάτες.

Με τον τρόπο αυτό τι γίνεται; Αυτός ο οποίος είναι δικαιούχος,
δεν απολαµβάνει τίποτα. Το ίδρυµα το οποίο τον στεγάζει µε τα
χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου, του παρέχει τα πάντα, ώστε
να µην υπάρχει καµµία απολύτως ανάγκη, πλην των προσωπικών,
καθηµερινών. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα αυτά τα χρήµατα, που
πρέπει να αξιοποιηθούν υπέρ του φιλοξενουµένου στο ίδρυµα,
να µην αξιοποιούνται γι’ αυτόν το λόγο.

Οι καταγγελίες που έχουµε είναι ξεκάθαρες και θα σας τις κα-
ταθέσω στη συνέχεια, ώστε να δείτε συγκεκριµένα περιστατικά.

Τι γίνεται µε αυτά τα χρήµατα που µένουν σήµερα, µετά την
εφαρµογή της απόφασης; Θα σας πουν να επικοινωνήσετε µε
τους διοικητές των ιδρυµάτων. Και είναι σηµαντικό αυτό. Ιδιαί-
τερα για την ψυχαγωγία χρησιµοποιούνται: Για να κάνουν εκδρο-
µές. Για να πάρουν έναν επιπλέον φυσικοθεραπευτή. Για να
έχουν έναν επιπλέον γυµναστή. Για να πάρουν ένα ή δύο επι-
πλέον όργανα για τη γυµναστική.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι είναι καλό και χρήσιµο να επεµ-
βαίνουµε σε ένα θέµα για να δίδονται οι εξηγήσεις του αυτονόη-
του. Θα πρέπει, όµως, να κατανοούµε ότι τα χρήµατα αυτά των
ιδρυµάτων, είναι χρήµατα του ελληνικού λαού. Από τη στιγµή
που διατίθενται για να καλυφθεί απόλυτα ο φιλοξενούµενος σ’
αυτά, θα πρέπει να υπάρχει και ίση µεταχείριση σε σχέση µε τους
άλλους, ιδίων χαρακτηριστικών, σε ιδιωτικά ιδρύµατα, όπου
όπως ξέρετε πηγαίνει το σύνολο των συντάξεων. Είναι γνωστό
αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Μάρκο Μπόλαρη.
Το λόγο έχει ο γιατρός Βουλευτής Καρδίτσας της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα προσέτρεχα

στη λογική σας και θα συµφωνούσα µαζί σας, αν η συγκεκριµένη
ρύθµιση αφορούσε αποκλειστικά και µόνο τους ασθενείς, οι
οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να επανενταχθούν –δηλαδή να
ξαναβγούν- στην κοινωνία ακριβώς γιατί όλα αυτά τα οποία εί-
πατε είναι πάρα πολύ σωστά. Δεν θα είχα καµµία απολύτως
αντίρρηση. Όταν, όµως, είµαστε στο επόµενο βήµα, στη λεγό-
µενη ψυχιατρική µεταρρύθµιση –που όντως η δική σας Κυβέρ-
νηση σε παρελθόντα χρόνο έφερε, αν θέλετε, ως µία
πραγµατικότητα στο χώρο της ψυχιατρικής- αντιλαµβάνεται κα-
νείς ότι αυτό που επιδιώκεται είναι η κατά το δυνατόν συντοµό-
τερη επανένταξη όλων αυτών των ανθρώπων στο κοινωνικό
σύνολο.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν µπορεί να επιτευχθεί αν αυτοί
οι άνθρωποι δεν µπορέσουν να διατηρήσουν την αξιοπρέπειά
τους µε κάποιο τρόπο. Και για να λέµε τα πράγµατα ξεκάθαρα,
ο άνθρωπος ο οποίος δεν έχει κάποια οικονοµική δυνατότητα,
τις περισσότερες φορές –καλώς ή κακώς- από το κοινωνικό του

περιβάλλον, αλλά ακόµη και από το οικογενειακό του περιβάλ-
λον, δεν αντιµετωπίζεται µε τον τρόπο που πρέπει. Είναι, αν θέ-
λετε, ένα δίχτυ προστασίας γι’ αυτούς τους ανθρώπους η
διατήρηση της όποιας, της πενιχρής κατά βάση και τις περισσό-
τερες φορές, οικονοµικής τους αυτοτέλειας. 

Εκτός των άλλων, είναι γνωστό ότι µε βάση το ερωτηµατολό-
γιο που είχατε ουσιαστικά διαµοιράσει σ’ αυτά τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, που λειτουργούν στο χώρο της ψυχικής
υγιεινής, η διαπίστωση η οποία εκ των υστέρων προέκυψε,
αφορά το γεγονός ότι η σοβαρή πλειοψηφία όλων αυτών κινού-
νται σε ένα επίπεδο εξαιρετικά χαµηλών συντάξεων του ύψους
των 500 ευρώ και κάτω.

Πολύ λίγοι είναι αυτοί οι ψυχικά ασθενείς οι οποίοι απολαµβά-
νουν µεγαλυτέρων συντάξεων.

Άρα –για να συνοψίσω- αν θα µιλούσαµε για ανθρώπους που
δεν περιµένουµε να επανενταχθούν, θα προσέτρεχα στη δική
σας λογική. Όταν όµως θέλουµε να δώσουµε σ’ αυτούς τους αν-
θρώπους µία ευκαιρία επιστροφής στην κοινωνία, ας µην καταρ-
ρακώσουµε και την αξιοπρέπειά τους. Είναι θέµα αξιοπρέπειας
του κάθε πολίτη να έχει τη δυνατότητα της επιστροφής, µιας και
όπως είναι φτιαγµένη η κοινωνία µας και το κοινωνικό και το οι-
κογενειακό περιβάλλον –το ξέρουµε πάρα πολύ καλά- θα τον
υπολογίσει εφόσον έχει αυτήν τη δυνατότητα.

Σ’ ό,τι αφορά τη συνολικότερη λογική, ξέρετε καλά ότι προ-
φανώς τα πράγµατα είναι πάρα πολύ κρίσιµα. Συµφωνώ µαζί
σας. Ενδιαφέροντα µάλλον δεν είναι ούτε για την κοινωνία, ούτε
για τους πολίτες, γιατί ο κόσµος περιµένει περισσότερα πράγ-
µατα.

Κλείνω λέγοντας το εξής: Υπήρχε η δυνατότητα από τα περισ-
σότερα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου τα ιδρύµατα που βρί-
σκονται στο χώρο της ψυχικής υγείας µέσω των κοινωνικών
υπηρεσιών να αλλάξουν διαχειριστή. Θα µπορούσατε να παρα-
µείνετε σ’ αυτήν τη λογική κι όχι να θεσµοθετήσετε µε απόφαση
Υπουργού την αυτόµατη αφαίρεση ικανού ποσοστού σύνταξης
απ’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Εγώ θα σας έλεγα πολύ απλά ότι, αν όντως τα πράγµατα είναι
τόσο δύσκολα από οικονοµικής άποψης –που όλοι το αναγνωρί-
ζουµε, εγώ δεν θα το αρνηθώ- και αν όντως υπάρχουν τρόφιµοι
των ψυχιατρικών ιδρυµάτων που µπορεί να λειτουργούν εις
βάρος κάποιων άλλων που καταθέτουν τη σύνταξή τους στα ιδιω-
τικά ψυχιατρεία, στις ιδιωτικές δοµές, τότε σ’ αυτήν την περί-
πτωση θα µπορούσε πολύ εύκολα η κοινωνική υπηρεσία του
ιδρύµατος να αλλάξει διαχειριστή, κάτι το οποίο έχει συµβεί και
στο παρελθόν. 

Ακολουθήστε τον παλιό δρόµο, κύριε Υφυπουργέ. Μην καταρ-
ρακώνετε την αξιοπρέπεια αυτών των ανθρώπων. Είναι το τελευ-
ταίο στοιχείο που τους αποµένει ως µοναδική δυνατότητα
επανένταξης και επιστροφής στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα.
Ο Υπουργός κ. Μπόλαρης έχει το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Θέλετε να δούµε την αξιοπρέπεια από άλλη
οπτική γωνία; Αξιοπρέπεια σηµαίνει, όταν φιλοξενούµαι σ’ ένα
ίδρυµα, να συµβάλλω µε τα δικά µου χρήµατα στο να λειτουρ-
γήσει αυτό το ίδρυµα. Αξιοπρέπεια δεν είναι να µε εγκαταλεί-
ψουν σ’ ένα ίδρυµα, να παίρνουν τα λεφτά οι συγγενείς κι εγώ
να είµαι αξιοπρεπής. Συµφωνούµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εκατό τοις εκατό.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ωραία. Εποµένως η απόφαση, είναι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση που λέει ότι η αξιοπρέπεια του φιλοξενούµενου ενι-
σχύεται όταν µε τη δική του σύνταξη, µε τα δικά του χρήµατα, µ’
αυτά που αυτός δικαιούται, συµβάλλει στο να παρέχει το ίδρυµα
καλύτερες υπηρεσίες σ’ αυτόν. 

Επιτρέψτε µου να κάνω δύο ακόµα σκέψεις: Θέλω να σας πω
ότι πρώτα απ’ όλα η απόφαση γράφει ρητά: «Σε άτοµα χρονίως
πάσχοντα που χρήζουν ειδικής και συνεχούς µέριµνας». Το λέει
η απόφαση, διάβασα το κείµενο. Αυτό είναι το πρώτο. Δεύτερον,
έχει διαβάθµιση. Ανάλογα µε τα χρήµατα που παίρνει κάποιος,
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θα γίνεται η παρακράτηση. Τρίτον, εννοείται ότι αυτός ο οποίος
έχει τις δυνατότητες µε την υποστήριξη του ιδρύµατος να βγει
και να ανεξαρτητοποιηθεί ή να ζήσει ηµιαυτόνοµα, ξαναπαίρνει
ολόκληρη τη σύνταξή του αυτονόητα. Επίσης –και αυτό πρέπει
να ακουστεί εδώ- έχει τέτοια ευαισθησία η εγκύκλιος, που λέει
ότι σε περίπτωση που η οικογένεια, οι συγγενείς κάποιες µέρες
το µήνα παίρνουν το φιλοξενούµενο και µένει Σαββατοκύριακα
ή και για παραπάνω χρόνο στην οικογένειά του, δεν γίνεται πα-
ρακράτηση ανάλογα της σύνταξης γι’ αυτές τις µέρες.

Θέλω να σας πω τι λένε οι διοικητές των ιδρυµάτων. Έχω δύο
κείµενα τα οποία έχουν σταλεί στο Υπουργείο. Τα έχετε αυτά. Η
εµπειρία τους είναι σηµαντική και επέδρασε καταλυτικά στο να
ληφθεί αυτή η απόφαση.

Συνεχίζοντας τη σκέψη που κάνατε, θέλω να σας πω ότι το
Υπουργείο πρέπει να παρέµβει και στην περίπτωση των επιδο-
µάτων.

Εδώ έχουµε το εξής θέµα. Έρχεται ένας συµπολίτης µας ο
οποίος εγκαταλείπεται εκεί. Και έχουµε την οικογένεια η οποία
παίρνει το επίδοµα και όλες τις άλλες διευκολύνσεις που προ-
βλέπει ο νόµος. Δεν είναι έτσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Συµφωνούµε σε αυτό. Το έχω πει
νωρίτερα. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Αυτό είναι υποκρισία µιας κοινωνίας. Δηλαδή, δεν
σεβόµαστε τα χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ

δυο αξιοπρεπείς συναδέλφους. Στην Ελλάδα που τραγουδάει το
«Αξιοπρέπειά µου καταδικασµένη». 

Τελευταία είναι η πρώτη µε αριθµό 1252/12-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ,
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις των αµπε-
λουργών. 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, κ. Ιωάννης Δριβελέγκας. 

Αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, να σας ακούσουµε µέχρι να
έρθει και ο Υπουργός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ζήτησα να συζητηθεί ξανά το θέµα των απο-

ζηµιώσεων για τους αµπελουργούς από τις πρόσφατες ζηµιές,
γιατί οι πολλές ερωτοαπαντήσεις µέχρι τώρα, αντί να ξεκαθαρί-
σουν το θέµα το έχουν περιπλέξει. 

Προς επίρρωσιν αυτών που υποστηρίζω, θα σας καταθέσω δη-
µοσίευµα της προηγούµενης εβδοµάδας που αναφέρεται σε
απάντηση του Υπουργείου. Πραγµατικά ένας αµπελουργός δεν
µπορεί να βγάλει συµπέρασµα για το τι πρόκειται να γίνει. Αυτό
που ζητάω δεν έχει σχέση µε καµµιά µανία κοινοβουλευτικού
ελέγχου αλλά µε µια επιµονή για να έχουµε ξεκάθαρες απαντή-
σεις και δίκαιες λύσεις. 

Συγκεκριµένα, εφόσον έχετε αποφασίσει να εντάξετε στα
ΠΣΕΑ τις ζηµιές που πρόσφατα υπέστησαν οι αµπελουργοί
ζητάω τα εξής: 

Πρώτον, πότε ολοκληρώνεται το έργο της επιστηµονικής επι-
τροπής που έχει συσταθεί; 

Δεύτερον, ποιο είναι το ύψος των ζηµιών που η καταγραφή
από τον ΕΛΓΑ και τις περιφέρειες έχει δείξει. 

Τρίτον και τελευταίο, πότε εκτιµάτε ότι θα κατατεθεί ο απαραί-
τητος φάκελος στην Ευρωπαϊκή Ένωση προκειµένου να ενταχθεί
σε πρόγραµµα οικονοµικής ενίσχυσης; 

Σας δηλώνω, κύριε Υπουργέ, ότι αν σ’ αυτά τα τρία έχουµε ξε-
κάθαρη απάντηση πραγµατικά δεν χρειάζεται καν να δευτεροµι-
λήσω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βασίλειο Κεγκέρογλου.
Ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Ιωάν-

νης Δριβελέγκας, έχει το λόγο. Ο αγαπητός µας Γιάννης από τη
Χαλκιδική, ο Υπουργός µας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Γνωριζόµαστε µε τον κύριο Πρόεδρο, κύριε Υπουργέ. Τιµά τον
Πειραιά µε την παρουσία του. Και όχι µόνο τον Πειραιά, αλλά τη
χώρα ολόκληρη. 

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, κύριε Κεγκέρογλου, το Υπουργείο
µια γλώσσα έχει. Και αυτή χρησιµοποιεί σε όλες τις απαντήσεις
που δίνει για το σχετικό θέµα. Γιατί, πράγµατι, γι’ αυτό το θέµα
έχουν ενδιαφερθεί πάρα πολλοί συνάδελφοι, απ’ όλη τη χώρα.
Γιατί η ασθένεια αυτή, δεν έχει πλήξει µόνο το Ηράκλειο αλλά
και την Κόρινθο και τη Λάρισα –βλέπω εδώ τον κ. Ροντούλη- και
άλλους νοµούς. Εποµένως, το ενδιαφέρον είναι γενικότερο. 

Και τι είπαµε; Αυτό που είπαµε ήδη το έχουµε κάνει πράξη,
κύριε συνάδελφε. Πρώτον, θα γίνουν εκτιµήσεις. Έχουν γίνει σε
όλα τα τοπικά διαµερίσµατα. Ιδιαίτερα στο νοµό σας έχουν γίνει
όλες οι εκτιµήσεις. Και στα δηµοτικά διαµερίσµατα και στην πε-
ριφέρεια. Παντού. Υπάρχει µάλιστα και υψηλό ποσοστό ζηµιών.
Είναι αλήθεια.

Δεύτερον, η επιστηµονική επιτροπή -το έχω δηλώσει πολλές
φορές- στις 30 Σεπτεµβρίου θα έχει συντάξει το πόρισµα. Αυτό
είπαµε. Δεν είπαµε τίποτα άλλο. Και αυτό θα γίνει. Γιατί για να
δώσουµε τα στοιχεία για να προχωρήσει ο φάκελος -όπως γνω-
ρίζετε καλά γιατί είστε έµπειρος Βουλευτής- και για να τεκµη-
ριωθεί η προσφυγή στα ΠΣΕΑ πρέπει να υπάρχει αιτιολογία
φυσικού φαινοµένου. 

Αυτό δεν θα το κρίνω ούτε εγώ ούτε εσείς ούτε ο παραγωγός.
Αυτό θα το κρίνει η επιστηµονική επιτροπή, η οποία -σας το επα-
ναλαµβάνω- στις 30 Σεπτεµβρίου θα έχει παραδώσει το πόρισµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
Αµέσως µετά θα υποβληθεί ο φάκελος για τα ΠΣΕΑ, απλά

πράγµατα. Και αυτός είναι ο οδικός χάρτης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Δρι-
βελέγκα.

Ο Βουλευτής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος του
Νοµού Ηρακλείου κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου έχει το λόγο για
τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λιγότερο, κύριε Πρόεδρε, γιατί
στις δύο, τουλάχιστον, ερωτήσεις ήταν σαφής ο κύριος Υφυ-
πουργός και ως προς το πέρας των εργασιών της επιτροπής και
ως προς την υποβολή του φακέλου, ο οποίος –αν θα ήθελα να
ερµηνεύσω την τοποθέτησή του- υποθέτω ότι θα γίνει µέχρι τις
15 µε 20 Οκτώβρη. 

Το λέω αυτό γιατί πραγµατικά οι διαδικασίες οι οποίες πρέπει
να ακολουθηθούν, εάν δεν είναι σε σύντοµο χρόνο, επειδή χρει-
αζόµαστε την υποβολή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την έγκριση,
προκειµένου από εθνικούς πόρους και όχι από ευρωπαϊκούς –
γιατί υπάρχει κι εδώ σύγχυση, λέει πως όταν µπαίνει στα ΠΣΕΑ
είναι από ευρωπαϊκούς πόρους…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ποιος το είπε αυτό;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ειπώθηκε και αυτό. Θα σας πα-
ραπέµψω στα Πρακτικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Όχι από το Υπουργείο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι, βέβαια.
Με την υποβολή του φακέλου θα έχουµε µία άλλη διαδικασία

υποστήριξής τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, προκειµένου να πε-
τύχουµε την έγκριση, για να δοθούν οι αποζηµιώσεις.

Επειδή υπάρχει πικρή εµπειρία σε σχέση µε τη διαδικασία και
τις απορρίψεις, νοµίζω ότι πρέπει να παρακολουθήσουµε από
κοντά το θέµα και να το στηρίξουµε, για να πάρουµε την έγκριση.

Η ζηµιά, όπως είπατε, είναι µεγάλη. Θα ήθελα, όµως, να µας
πείτε εάν υπάρχει εκτίµηση για το ποσό που θα ζητήσετε ή εάν
θα το µάθουµε µε την ολοκλήρωση του φακέλου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Κεγκέρογλου.
Ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννης

Δριβελέγκας έχει το λόγο, για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΕ ’ - 19 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                   17179



ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το τελευταίο που βάλατε, εάν έχει υπολογιστεί

το ποσό, η απάντηση είναι: βεβαίως όχι. Περιµένουµε τις εκτιµή-
σεις. Μετά την υποβολή, βεβαίως και θα εκτιµηθεί το ποσό το
οποίο θα ζητήσουµε προς έγκριση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εννοείται –και το είπατε- ότι το Υπουργείο δεν είπε ποτέ τέτοιο
πράγµα, πως τα λεφτά είναι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κάποιοι
άλλοι το είπαν, που προφανώς δεν γνωρίζουν, αλλά είναι λαλί-
στατοι, ειδικά στο Κοινοβούλιο.

Σε ό,τι αφορά το θέµα του πότε θα υποβληθεί ο φάκελος,
εσείς είπατε ότι η εκτίµησή σας είναι στις 15 µε 20 Οκτώβρη. Εγώ
δεν πρόκειται να σας δώσω αυτή την απάντηση. 

Θα σας πω δύο πράγµατα: Πρώτον, δίνεται η δυνατότητα, η
υποβολή των φακέλων για ΠΣΕΑ του προηγούµενου έτους να
ολοκληρώνεται το πρώτο τετράµηνο του επόµενου έτους. Και
νοµίζω ότι το ξέρετε αυτό ...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σας λέω, λοιπόν, ότι δίνει τη δυνατότητα ο
ευρωπαϊκός κανονισµός, η υποβολή των φακέλων για ΠΣΕΑ του
προηγούµενου έτους να γίνεται το πρώτο τετράµηνο του επόµε-
νου έτους. 

Αυτό είναι το απώτερο σηµείο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι η
επιδίωξή µας. Εµείς –σας είπα- αµέσως µετά την ολοκλήρωση
των διαδικασιών, θα υποβάλουµε το φάκελο, για να έχουµε όσο
το δυνατόν πιο γρήγορα την έγκριση, για να µπορούν να αποζη-
µιωθούν οι παραγωγοί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό κ. Δριβελέγκα.
Στο σηµείο αυτό, µε την οµιλία του Υφυπουργού Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Δριβελέγκα ολοκληρώθηκε η
συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, σχετικά µε τις αποζηµιώ-
σεις των αµπελουργών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 62/31-8-2001 επερώτηση δεκαέξι
Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ.κ. Γεωργίου
Καρατζαφέρη, Αθανασίου Πλεύρη, Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη, Γε-
ώργιου Ανατολάκη, Βαΐτση Αποστολάτου, Κυριάκου Βελόπου-
λου, Μαυρουδή Βορίδη, Σπυρίδωνος –Αδώνιδος Γεωργιάδη,
Κωνσταντίνου Κιλτίδη, Άγγελου Κολοκοτρώνη, Παύλου Μαρ-
κάκη, Ουρανίας Παπανδρέου- Παπαδάκη, Ηλία Πολατίδη, Αστέ-
ριου Ροντούλη, Αλεξάνδρου Χρυσανθακόπουλου, προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις κα-
κοποιήσεις ζώων συντροφιάς.

Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος από Νέα Δηµοκρατία ορίζεται η Βουλευτής Α’ Αθή-
νας κ. Φωτεινή Πιπιλή. Αντίστοιχα, από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος γνωστοποιείται
ότι ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής κ.
Ιγνατιάδης Θεόδωρος. Από τη Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού σταθερά παραµένει ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Λαρίσης κ. Αστέριος
Ροντούλης. Τέλος, από τη Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
έχει οριστεί ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος η Βουλευτής κ.
Ευαγγελία Αµµανατίδου - Πασχαλίδου.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής Α’ Αθήνας του
ΛΑΟΣ κ. Αθανάσιος Πλεύρης, για δέκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, οπωσδήποτε πολλοί µπορεί να αναρωτη-

θούν αυτή τη στιγµή που πραγµατικά επικρατεί ένας χαµός και
δεν ξέρουµε τι ξηµερώνει στη χώρα, πως είναι δυνατόν η Εθνική
Αντιπροσωπεία να ασχολείται µε ένα θέµα, όπως είναι η προστα-
σία των ζώων συντροφιάς από τις βιαιοπραγίες, τις οποίες δέχο-
νται.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι σε µεγάλο βαθµό σ’ αυτήν εδώ
την κατάσταση βρισκόµαστε, διότι ακριβώς ο ελληνισµός έχασε
τις αξίες που τον συνόδευαν. Μια από αυτές τις αξίες ήταν και η
αρµονική του συνύπαρξη µε το περιβάλλον και φυσικά µε τα ζώα.

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι γίνονται πολλές συζητήσεις και
στο Εθνικό Κοινοβούλιο και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αλλά
και γενικότερα στην κοινωνία αναφορικά µε την προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος, σπάνια όµως, γίνονται συζητήσεις –στο
Εθνικό Κοινοβούλιο δεν έχει γίνει ποτέ σε επίπεδο επερώτησης,
σε επίπεδο επικαίρων ερωτήσεων έχει γίνει πάρα πολύ λίγες
φορές- για την ανάγκη προστασίας των ζώων και µάλιστα των
ζώων συντροφιάς.

Ο Πυθαγόρας έλεγε ότι ο άνθρωπος µε τα ζώα έχουν το προ-
νόµιο ότι είναι οι µόνοι που µοιράζονται την ψυχή. Αυτά τα πλά-
σµατα, τα οποία γίνονται αντικείµενο κακοποίησης καθηµερινά
στη χώρα µας και δείχνουν δυστυχώς, το επίπεδο του πολιτισµού
µας, έχουν ψυχή και δεν µπορούν να διαµαρτυρηθούν, δεν µπο-
ρούν να φωνάξουν γι’ αυτό το οποίο υφίστανται.

Πως αντιµετωπίζει η πολιτεία τις περισσότερες φορές αυτά τα
φαινόµενα; Τα αντιµετωπίζει στην καλύτερη περίπτωση ως υπο-
χρέωση, σε άλλες δε περιπτώσεις ως αγγαρεία. 

Ξέρετε ποιο είναι το µεγάλο πρόβληµα των κακοποιήσεων, που
θα δείξουµε τώρα και µε φωτογραφίες, που καθηµερινά πληθαί-
νουν σ’ αυτόν εδώ τον τόπο; Στην πραγµατικότητα, έχουµε επι-
τρέψει σε µια κοινωνία, επειδή δεν υπάρχει σωστή ενηµέρωση
–δεν ξεκινάει η ανάπτυξη µιας φιλοζωίας µέσα από τα σχολεία-
να πιστεύει ότι δεν είναι αδίκηµα, δεν είναι κάτι κακό να χτυπή-
σεις ένα σκύλο ή µια γάτα. Πολλοί θα σε θεωρήσουν και γραφικό
αν αναφέρεις ότι αυτά συνιστούν ποινικό αδίκηµα.

Το επίπεδο, αν θέλετε, του πολιτισµού µας είναι στον εξής
βαθµό: Ποινικά τιµωρείται πιο αυστηρά, στο ποινικό µας οπλο-
στάσιο, η καταστροφή ενός πράγµατος, η φθορά ξένης ιδιοκτη-
σίας από το να πάρει κάποιος ένα όπλο και να βγει και να
σκοτώσει σαράντα σκυλιά. Περισσότερο θα φοβάται αυτός για
το αν το όπλο που έχει δεν είναι νόµιµα στην κατοχή του, παρά
για τους σαράντα σκύλους που έχει σκοτώσει. Πραγµατικά, είναι

τροµακτικά αυτά που βλέπουµε καθηµερινά και από τις καταγ-
γελίες που φτάνουν. Δεν µπορούµε να φανταστούµε, πώς υπάρ-
χουν άνθρωποι που κάνουν αυτά τα πράγµατα. 

Θα αναφέρω χαρακτηριστικά κάποιες περιπτώσεις µε φωτο-
γραφίες που υπάρχουν από φιλοζωικές εταιρίες. Οι περισσότε-
ρες φωτογραφίες είναι από το site www.adespoto.gr. Υπάρχει
περίπτωση σκυλιού που το έκαψαν την ώρα που γεννούσε. Έχω
εδώ φωτογραφία, κύριοι συνάδελφοι, που δείχνει µια θηλυκή
σκύλα, η οποία γεννάει και εκείνη τη στιγµή καίγεται. Υπάρχει
φωτογραφία σκύλου στη Σαλαµίνα, που µε αιχµηρό αντικείµενο
του αφαίρεσαν τους οφθαλµούς. Ήταν ζωντανό το σκυλί και µε
αιχµηρό αντικείµενο του έχουν βγάλει τα µάτια. Αυτοί που τα
έκαναν αυτά είναι «συνάνθρωποί» µας. Το κλασικό παιχνίδι πολ-
λών που πιστεύουν ότι έχουν εξοικείωση µε τα όπλα είναι το παι-
χνίδι των πυροβολισµών. Βλέπουµε στη Βέροια σκύλο και γάτα
που έχουν δεχθεί πυροβολισµούς. 

Όσον αφορά το θέµα µε τις φόλες, το ζήσαµε εδώ στο Ζάπ-
πειο, στην καρδιά της Αθήνας –δεν λέµε σ’ ένα οποιοδήποτε ση-
µείο- όπου επειδή ενοχλείται κάποιος –υποτίθεται- από την
παρουσία ή από το γαύγισµα ενός σκύλου ή το νιαούρισµα µιας
γάτας ρίχνει φόλες. Εδώ έχω µια σειρά από φωτογραφίες µε ζώα
που τους έχουν ρίξει φόλες. Μέχρι και αµµωνία τους ρίχνουν για
να καίγεται το πρόσωπο των κατοικίδιων. Και βέβαια, ίσως το πιο
αποτρόπαιο είναι το κρέµασµα. Υπάρχει σειρά φωτογραφιών που
κάποιοι εν είδει παραδειγµατισµού κρεµάνε τους σκύλους. Υπάρ-
χει και µια φωτογραφία εδώ όπου άλειψαν σκύλο µε πίσσα. 

Αυτά τα πράγµατα τα ζούµε και τα βλέπουµε καθηµερινά. Οι
καταγγελίες έρχονται καθηµερινά. Όλα αυτά πρέπει να τα λέµε
µε αυτήν την ωµότητα, για να µη ζούµε µέσα σε γυάλα. Όταν κά-
ποιοι µιλάνε για κακοποιήσεις ζώων, αυτές οι κακοποιήσεις αφο-
ρούν το ότι κάποιος δεν φέρθηκε µε τη δέουσα προσοχή. Εδώ,
µιλάµε για κτηνώδεις δράσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πλεύρης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, πρέπει επιτέλους, να υπάρξει αυστη-
ροποίηση του πλαισίου. Ο νόµος, που είναι υπό συζήτηση δηµι-
ουργεί µια αυστηροποίηση, αλλά αυτή δεν είναι αρκετή. Δεν
µπορώ να καταλάβω, γιατί τα ζώα δεν τα βάζουµε ανώτερα από
τα πράγµατα, ανώτερα από τις διατάξεις φθοράς ξένης ιδιοκτη-
σίας, για να ξέρει κάποιος, ο οποίος θα επιδοθεί σε τέτοιες πρά-
ξεις ότι θα αντιµετωπίσει τη φυλακή. 

Θα µου πείτε: Η ποινικοποίηση των πάντων είναι η λύση; Όχι,
όλα θα ξεκινήσουν από ένα σωστό εκπαιδευτικό σύστηµα, από
την ενεργοποίηση της κοινωνίας να αντιδράσει σε αυτά τα φαι-
νόµενα. Δεν είναι δυνατόν, όµως, ώσπου να διαµορφώσουµε τις
γενιές που θα έχουν αναπτυγµένη τη φιλοζωία –γιατί αυτό θα
πάρει χρόνο- να αφήσουµε ανυπεράσπιστα αυτά τα πλάσµατα.
Υπάρχει περίπτωση που εκπαιδευτής στην Κρήτη µπήκε µέσα και
είδε τριάντα σκύλους κρεµασµένους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Σε αυτά, λοιπόν, ως Υπουργείο µας απαντάτε τυπικά στις ερω-
τήσεις που κάνουµε ότι είναι εν γνώσει σας και ότι προτίθεστε
να αυστηροποιήσετε το νόµο, αλλά πρέπει επιτέλους, να µπείτε
πιο ενεργά στην ουσία. 

Όταν λέµε «κακοποίηση ζώων συντροφιάς» είναι µια σειρά
ολόκληρη που αναπτύσσεται. Είναι το θέµα των εξαγωγών, των
παρανόµων υιοθεσιών που κάποιοι βγάζουν χρήµατα από αυτή
τη διαδικασία. Και δεν λέω γι’ αυτές που γίνονται από συγκεκρι-
µένες φιλοζωικές εταιρίες που πληρούν προϋποθέσεις. Υπάρ-
χουν άλλες πάλι φιλοζωικές εταιρίες που δεν πληρούν τις
προϋποθέσεις και δεν παρακολουθούµε πού πηγαίνουν αυτά τα
ζώα. Υπάρχει ο κίνδυνος αυτά τα ζώα να φτάνουν, όπως βλέπω
εδώ στη «REAL PLANET» όπου έγινε εξαγωγή αλόγων, προκει-
µένου να σφαγιαστούν για να φαγωθούν. Θα γνωρίζετε ότι υπάρ-
χουν πόλεις στην Ιταλία που το άλογο είναι έδεσµα. Αυτά έφυγαν
από την Ελλάδα, χωρίς να ελεγχθούν πουθενά. Εδώ, λοιπόν, είναι
η ξεκάθαρη ευθύνη της πολιτείας που δεν βάζει τις κυρώσεις και
δεν ενεργοποιεί τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Να γίνονται εξα-
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γωγές, να γίνονται υιοθεσίες, µε τον έλεγχο της πολιτείας. 
Αφήνετε σε αυτόν τον τοµέα τις φιλοζωικές εταιρείες, που

είναι πολύ φιλότιµες και κάνουν ένα έργο, αλλά θα πρέπει να συ-
νεπικουρούνται και από το Υπουργείο. Το Υπουργείο είναι αυτό
που πρέπει να έχει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς και να βοη-
θούν οι φιλοζωικές εταιρείες.

Ένα άλλο µεγάλο θέµα είναι τι κάνετε µε τους δήµους. Οι
δήµοι αυτή τη στιγµή έχουν αναλάβει κάποιες υποχρεώσεις. 

Πρώτη υποχρέωση. Πρέπει να συλλέγουν τα αδέσποτα, να τα
στειρώνουν και να τα επαναφέρουν στο φυσικό τους περιβάλλον.
Αυτό δεν γίνεται. Προσπαθούν, υπάρχουν κάποια προγράµµατα
για να έρχονται χρήµατα στους δήµους, αλλά στην πράξη δεν το
κάνουν. 

Κυνοκοµεία. Οι περισσότεροι δήµοι δεν έχουν κυνοκοµεία, για
να βρεθούν εκεί οι αδέσποτοι σκύλοι. Επίσης, σύµφωνα µε το
νέο νόµο που θα φέρετε, πρέπει να περνούν και το τσιπ. 

Όλα αυτά, οι δήµοι δεν τα κάνουν. Είναι ανακόλουθοι και πολ-
λές φορές το έργο των δήµων το καλύπτουν πλήρως τα φιλοζω-
ικά σωµατεία που υπάρχουν, που βγάζουν χρήµατα από την
τσέπη τους για να µαζέψουν τα 250 ευρώ και να βάλουν τσιπ στα
σκυλιά και στις αδέσποτες γάτες, ενώ οι δήµοι δεν είναι δίπλα
τους. Ποιος ελέγχει, λοιπόν, εδώ τους δήµους; Δεν πρέπει να
ελεγχθούν οι δήµοι, κύριε Υπουργέ;

Προσωπική µου άποψη, την οποία έχω εκφράσει πολλές
φορές, είναι ότι κακώς αυτή η αρµοδιότητα βρίσκεται στο Υπουρ-
γείο σας. Ίσως εδώ διαφωνήσουν και συνάδελφοί µου από το
κόµµα µου, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Δεν έχει δουλειά το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε τα ζώα συ-
ντροφίας, διότι τα ζώα συντροφίας δεν είναι ούτε αγροτικό
προϊόν ούτε τρόφιµο. Συνεπώς, κατά την άποψή µου, από εκεί
ξεκινά το πρόβληµα µε την ελληνική πολιτεία. 

Είχε γίνει µια προσπάθεια ακόµη και για συνταγµατική κατο-
χύρωση των δικαιωµάτων των ζώων στην τελευταία Αναθεώρηση
που έγινε, που δυστυχώς δεν πέρασε. Στην πραγµατικότητα,
όµως, κύριε Υπουργέ, η σηµερινή επερώτηση του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού προσπαθεί να ευαισθητοποιήσει το Κοινο-
βούλιο σε ένα θέµα, το οποίο παρακολουθούµε εν είδει
αστειότητας. Δεν έχουµε αντιληφθεί τις υποχρεώσεις που
έχουµε απέναντι σε όλους αυτούς τους οργανισµούς που βρί-
σκονται µαζί µας, προς όλα αυτά τα ζώα και δεν έχουµε αντιλη-
φθεί και το µεγάλο πρόβληµα της πληθώρας, της συνεχούς
αύξησης των αδέσποτων ζώων, ακριβώς επειδή δεν µπορείτε να
πιέσετε τους δήµους να κάνουν τη δουλειά την οποία έχουν, δη-
λαδή τη στείρωση και την τσιποποίηση.

Κύριε Υπουργέ, σε όλα αυτά τα θέµατα, πέρα από µια περι-
γραφή της κατάστασης, θα θέλαµε να µας πείτε συγκεκριµένα
τι προτίθεστε να κάνετε, πότε θα έρθει ο νέος νόµος, για να σας
κάνουµε τις παρατηρήσεις που έχουµε κάνει στην αρµόδια επι-
τροπή εδώ και οκτώ µήνες και αν είστε διατεθειµένοι αυτό το
νόµο να τον φέρετε και να τον συζητήσουµε, για να γίνουν και οι
αλλαγές που ζητούν οι φιλοζωικές εταιρείες, ώστε να έχουµε
πραγµατικά στο οπλοστάσιό µας επαρκή στοιχεία για την προ-
στασία των ζώων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανάσιο Πλεύρη, Βουλευτή Α’ Αθήνας του ΛΑΟΣ.
Παρακαλείται ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Α’

Πειραιά του ΛΑΟΣ κ. Βαΐτσης Αποστολάτος να λάβει το λόγο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οµολογώ ότι µέχρι τώρα νόµιζα πως είχα κάνει τις περισσότε-

ρες ερωτήσεις για τα ζώα και ο συνάδελφος, ο κ. Αθανάσιος
Πλεύρης, µε κάνει περήφανο που µας θυµίζει ότι πράγµατι, εάν
έχουµε ένα δεσµό συγγένειας και σχέσης µε αυτά τα πλάσµατα,
τα ζώα συντροφιάς, είναι ακριβώς ο δεσµός της ψυχής.

Θέλω να σας θυµίσω ότι αυτά τα πλάσµατα, γεννιούνται, δι-
ψούν, πίνουν δηλαδή, πεινούν, τρώνε, χαίρονται, πονούν, αισθά-
νονται, αγαπούν, ζουν και πεθαίνουν ακριβώς όπως εµείς. Είµαι
πάρα πολύ περήφανος που ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός
πιάνει ένα θέµα τόσο σπουδαίο για τη ζωή, τη χαρά της ζωής,
που είναι αυτά τα πλάσµατα, τα ζώα συντροφιάς και όχι µόνο,

γιατί συντροφιά κάνει και το καναρινάκι, κάνει και ένας γάιδαρος,
εάν µπορεί να έχει κανείς, και διάφορα άλλα ζώα, µικρά και µε-
γάλα, ανάλογα µε τον τρόπο και το χώρο κυρίως και προπαντός
την αγάπη και την συµπόνια που καλλιεργεί, διατηρεί και επαυ-
ξάνει κανείς γι’ αυτά τα έµβια όντα.

Δεν χρειάζεται να ζηλέψει κανείς τη δόξα της Μπριζίτ Μπαρντό
στη «Madrague». Μπορεί και σε πολυκατοικία της πλατείας Αγά-
µων να δρέψει καρπούς και δάφνινα στεφάνια στη χώρα που γέν-
νησε τον παγκόσµιο πολιτισµό και αναδεικνύεται πρώτη σε
βαρβαρότητα απέναντι στα ζώα. Αυτό είναι  το θέµα µας, κύριε
Υπουργέ. 

Η ερώτηση που έφερε ο κ. Πλεύρης σήµερα και το κόµµα µου,
αναφέρει συγκεκριµένα παραδείγµατα αποτρόπαιων πράξεων
ενάντια στα απροστάτευτα αυτά όντα, τα ζώα, ακριβώς για να
φανεί το µέγεθος και ο γενικότερος χαρακτήρας του προβλήµα-
τος, που απαιτεί δράση, εδώ και τώρα. Βέβαια, σε αυτή τη χώρα,
σε αυτήν την πατρίδα που έχει γίνει «φάρµα ζώων», σε επίπεδο
αντιµετώπισης των ανθρωπίνων πλασµάτων, θα σας πω ότι πε-
ριµένουµε εδώ και τόσους µήνες σε αυτό το νοµοσχέδιο για τα
δεσποζόµενα και αδέσποτα ζώα συντροφιάς, το οποίο επικαλεί-
σθε σε όλες τις ερωτήσεις που σας έχω θέσει για επιµέρους πε-
ριπτώσεις κακοποίησης ζώων. Εν τω µεταξύ, τα περιστατικά
αυξάνονται ραγδαία, µε τους δράστες να εξαντλούν πάνω στα
ανυπεράσπιστα αυτά έµβια όντα, σ’ αυτά τα πλάσµατα, όλα τα
ένστικτα βαρβαρότητας και κτηνωδίας και να παραµένουν ατι-
µώρητοι. Παρά τις δεσµεύσεις που το ελληνικό κράτος έχει λάβει
σε διεθνές και σε ευρωπαϊκό επίπεδο σε ό,τι αφορά τη σωστή
µεταχείριση των ζώων, καµµία από αυτές δεν υλοποιείται, διότι
δεν τίθεται σε εφαρµογή τίποτα από τα όσα προβλέπονται.

Ενδεικτικά σας αναφέρω ότι η ευρωπαϊκή σύµβαση για την
προστασία των ζώων συντροφιάς του Συµβουλίου της Ευρώπης,
την οποία η Ελλάδα υπέγραψε το 1987, παρακαλώ, και κύρωσε
το 1992, προβλέπει ότι όταν ένα κράτος-µέλος θεωρεί ότι ο αριθ-
µός των αδέσποτων αποτελεί πρόβληµα, οφείλει να λάβει όλα τα
νοµοθετικά και διοικητικά µέτρα που είναι αναγκαία για να µειω-
θεί ο αριθµός τους, µε τρόπο τέτοιον, όµως, που να µην προκα-
λείται πόνος ή αγωνία στα ζώα. Φυσικά στη χώρα µας δεν έχει
συµβεί ποτέ κάτι τέτοιο, µε αποτέλεσµα αυτή τη στιγµή ο αριθ-
µός των αδέσποτων, απροστάτευτων ουσιαστικά ζώων στην Ελ-
λάδα, να υπολογίζεται στο ενάµισι εκατοµµύριο. Στην Αττική
µόνο βρίσκονται περισσότερα από διακόσιες είκοσι χιλιάδες. 

Σύµφωνα µε τις στατιστικές των φιλοζωικών οργανώσεων,
κάθε χρόνο εγκαταλείπονται περίπου ογδόντα χιλιάδες ζώα, ενώ
αναφέρω χαρακτηριστικά ότι για το 2010 οι καταγγελίες για κα-
κοποίηση ζώων ήταν εκατόν εξήντα µια, όταν το 2009 ήταν εβδο-
µήντα δύο, µεγαλύτερη από διπλάσια η αύξηση των
περιστατικών µέσα σε ένα χρόνο. 

Οι κακοποιήσεις και οι δηλητηριασµοί είναι στην ηµερήσια διά-
ταξη, δυσφηµίζοντας µεταξύ των άλλων τη χώρα διεθνώς. Και
προς απόδειξη αυτού του διασυρµού, αναφέρω ότι υπάρχουν οι
καταγεγραµµένες απόψεις τουριστών, τουριστικών γραφείων
που λένε ότι αποτρέπουν να επισκέπτονται την Ελλάδα, την τάδε
ή τη δείνα περιοχή της όπου γίνονται συχνότερα τέτοια περιστα-
τικά, ώστε να µη γίνονται µάρτυρες αυτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπρόεδρου)

Κύριε  Πρόεδρε, σας παρακαλώ να δείξετε την ανοχή σας.
Την ίδια στιγµή, επικρατεί πλήρης ανοµία στην εµπορία ζώων,

το ακούσατε και πριν. Στην Ελλάδα έχουµε παντού παράνοµα
εκτροφεία που τροφοδοτούν παράνοµα τα καταστήµατα πώλη-
σης ζώων, ενώ υπάρχουν πολλά από αυτά τα οποία δεν διαθέ-
τουν καν άδεια πώλησης ζώων. Εύλογα, λοιπόν, ερωτάται κανείς
και ερωτώ εσάς: Ποιος ελέγχει όλη αυτή την κατάσταση; Ποιος
είναι ο υπεύθυνος; Πότε θα υπάρξουν ελεγκτικοί µηχανισµοί;
Ποιες είναι οι δικλίδες ασφάλειας; Γιατί δεν επιβάλλονται κυρώ-
σεις;

Με εγκύκλιο του Υπουργείου σας, το 2007, προβλέπεται ότι τα
αδέσποτα ζώα επιτηρούνται από τους δήµους, οι οποίοι χρηµα-
τοδοτούνται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων για την περισυλλογή τους, τη στείρωσή τους και την
επανένταξή τους στο φυσικό τους περιβάλλον.
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Σήµερα, η αρµόδια διάσκεψη του Υπουργείου σας διαπιστώνει
ότι αποτελεί σηµαντική έλλειψη του κείµενου νοµικού πλαισίου
το ότι, ενώ προβλέπονται σηµαντικές ποινικές και διοικητικές κυ-
ρώσεις για τους ιδιώτες κατόχους ζώων, αν αθετήσουν τις υπο-
χρεώσεις τους, καµµία κύρωση δεν έχει προβλεφθεί σε επίπεδο
δήµων, όταν αυτοί δεν εκπληρώνουν τις αντίστοιχες προβλεπό-
µενες υποχρεώσεις.

Για ποιο λόγο συµβαίνει αυτό; Γιατί δεν έχει προχωρήσει ο ορι-
σµός του ελεγκτικού µηχανισµού έστω επιβολής προστίµων,
ώστε να επιβάλλονται αυτά στους δήµους; Και ενώ αφ’ ενός συµ-
βαίνουν αυτά, οι δήµοι και οι περιφέρειες απαντούν σε αντί-
στοιχη ερώτηση που σας έχω κάνει ότι αν δεν δηµιουργηθούν
στους δήµους οι κατάλληλες υποδοµές στείρωσης και περισυλ-
λογής αδέσποτων ζώων, αυτά τα παράπονα δεν πρόκειται να
σταµατήσουν ποτέ. 

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, υποδοµές για τα ζώα και το παραδέχε-
στε. Οι περισσότεροι δήµοι δεν έχουν καν πρόγραµµα για τα
αδέσποτα, δεν έχουν καν δηµοτικά καταφύγια και δεν µιλάω για
δηµοτικά κτηνιατρεία. Ποιος, όµως, θα µεριµνήσει για τη δηµι-
ουργία αυτών των υποδοµών; Γιατί πρέπει να εξασφαλιστούν
αυτά, ώστε να είναι σε θέση οι δήµοι να κάνουν αυτό που πρέπει,
φιλοξενώντας τα ή για τη χρεία κτηνιατρικής βοήθειας ή γιατί
δεν µπορούν να επιβιώσουν στο δρόµο. Βλέπετε, λοιπόν, ότι είναι
ένας φαύλος κύκλος ο οποίος, όµως, έχει ως τελικούς αποδέ-
κτες και θύµατα αυτά τα πλάσµατα, τα απροστάτευτα ζώα.

Τέλος, το µείζον θέµα αφορά τη µεταφορά των ζώων. Ξέρετε
ότι µε απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων επιτρέπεται η µεταφορά υποχρεωτικά εντός του χώρου
των επιβατών, όπως όµως, συµβαίνει και σε όλες τις χώρες της
Ευρώπης. Ωστόσο, εδώ είναι ακόµη πολύ συχνές οι καταγγελίες
ανθρώπων που θέλουν να ταξιδέψουν µε το κατοικίδιό τους και
να αναγκάζονται τελικά να πάρουν ταξί, γιατί κάποιος οδηγός
του ΚΤΕΛ δεν το επιτρέπει. 

Όλα αυτά τα αναφέρω για να καταλήξω ότι ακόµη και αν έχουν
γίνει κατά καιρούς από συναρµόδια Υπουργεία κάποιες αποσπα-
σµατικές κινήσεις, αυτές παραµένουν ανεφάρµοστες, επειδή δεν
υπάρχει ανάλογη οργάνωση, καθώς και καµµία σοβαρή προσπά-
θεια για µια εκστρατεία ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης του
κόσµου. 

Κατά τη διαβούλευση στο διαδίκτυο για το νοµοσχέδιο περί
δεσποζοµένων αδέσποτων ζώων συντροφιάς, υπήρξε πολύ µε-
γάλη επισκεψιµότητα και µεγάλη κατάθεση βελτιωτικών προτά-
σεων, γεγονός που αποδεικνύει µε κατηγορηµατικό τρόπο ότι η
δύναµη των πολιτών που σέβονται τα ζώα είναι τεράστια. Εκεί
φάνηκε επίσης, και το ιδιαίτερο ενδιαφέρον που υπάρχει εκ µέ-
ρους των πολιτών για τη διαχείριση και περισυλλογή αυτών των
πλασµάτων. 

Το αίσθηµα ανησυχίας, λοιπόν, των πολιτών στα φιλοζωικά θέ-
µατα είναι αρκετά υψηλό και πρέπει αυτό να το εξελίξουµε σε
τρόπο σκέψης. Είναι θέµα νοοτροπίας καθαρά. Χρειάζονται επι-
µορφωτικά σεµινάρια, προγράµµατα πληροφόρησης και εκπαί-
δευσης για ιδιοκτήτες ζώων, εµπόρους, εκπαιδευτές, αλλά και
το σύνολο των πολιτών, προώθηση οµιλιών, προβολών, µαθηµά-
των φιλοζωικής αγωγής, της ιδέας του σεβασµού και της φρο-
ντίδας των ζώων συντροφιάς στα παιδιά από µικρότερη ακόµη
ηλικία. Να καλλιεργηθεί συστηµατικά η έννοια της φιλοζωίας,
ώστε αυτός ο απαιτούµενος σεβασµός να γίνει συνείδηση όλων
των ανθρώπων σαν κοµµάτι της καθηµερινότητάς µας. 

Και βέβαια, η συνειδητότητα θα συµβάλει σε κάτι ακόµη. Μου
έχετε πει ότι το κυριότερο πρόβληµα για τη µη επιβολή κυρώ-
σεων στις περιπτώσεις κακοµεταχείρισης ζώων είναι η αδυναµία
να υποδειχθεί ο υπαίτιος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε, κύριε Αντιπρόεδρε.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει να βρούµε τρόπους να βρίσκονται οι ένοχοι. Πρέπει
όλοι µας να γίνουµε προσεκτικοί µε τις συµπεριφορές µας προς
τα ζώα και να καταγγέλλονται τυχόν αποτρόπαιες πράξεις. Είναι

αυτός ένας λόγος που πρέπει να γιγαντωθεί η ιδέα της φιλοζω-
ίας. Είναι θέµα παιδείας, ανθρωπιάς, πολιτισµού. Το επίπεδο πο-
λιτισµού µιας χώρας εξαρτάται οπωσδήποτε από τη
συµπεριφορά των ανθρώπων στα ζώα. Γιατί ο σεβασµός σε
άλλες µορφές ζωής, πόσω µάλλον στα ζώα, είναι ο δείκτης του
επιπέδου του ανθρώπινου πολιτισµού και η έλλειψη αντίδρασης
το λιγότερο που δηλώνει είναι συνενοχή. 

Κάντε κάτι άµεσα. Διορθώστε αυτή την κατάσταση γι’ αυτά τα
πλάσµατα που βιολογικά, αλλά και ψυχικά είναι αδέλφια µας, σόι
µας, οικογένειά µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον ΣΤ’
Αντιπρόεδρο της Βουλής και Βουλευτή Α’ Πειραιά κ. Βαΐτση Απο-
στολάτο. 

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης, Βουλευτής Β’
Αθήνας του ΛΑΟΣ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µπορεί σε κάποιους να φαντάζει περίεργο τού-
τες τις κρίσιµες ώρες -γιατί δεν µιλάµε ποτέ εν κενώ εδώ µέσα-
ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού αποφάσισε να καταθέσει µια τέτοια ερώτηση.

Όµως, πρέπει να σας πω ότι οι αξίες των κοινωνιών κρίνονται
τις δύσκολες ώρες, όχι τις εύκολες ώρες. 

Κατά συνέπεια, αυτή την περίοδο που διανύουµε τώρα, ένα
από τα σηµεία στα οποία θα µετρηθούµε ως κοινωνία, είναι και
το ποια θα είναι η πραγµατική και έµπρακτη ευαισθησία µας
πάνω σε ορισµένα ζητήµατα τα οποία, θα µου επιτρέψετε να πω,
κύριε Υπουργέ, προσβάλλουν την έννοια του πολιτισµένου αν-
θρώπου. 

Ζούµε σε µια χώρα που αν σπάσεις ένα αυτοκίνητο, µια Πόρσε
Καγιέν, για να πω ένα πολύ σύνηθες αυτοκίνητο στην Ελλάδα -
ξέρετε ότι όλη η ιστορία των γερµανικών ελέγχων ξεκίνησε όταν
ανακάλυψαν οι Γερµανοί ότι κυκλοφορούν περισσότερες Πόρσε
Καγιέν στην Ελλάδα από όσες στην Οµοσπονδιακή Δηµοκρατία
της Γερµανίας και αυτό ξένισε κάπως τους Γερµανούς, λογικά-
έχεις υψηλότερη ποινή απ’ ότι αν σε πιάσουν να έχεις ρίξει φόλα
και να έχεις σκοτώσει δέκα σκύλους. Μιλάµε για ζωντανά πλά-
σµατα, γιατί όσοι από εµάς -και εγώ ήµουν ευτυχώς από αυτούς
τους τυχερούς ανθρώπους- µεγαλώσαµε µε ένα ζώο συντρο-
φιάς, µεγαλώσαµε µε ένα σκύλο, παραδείγµατος χάριν, ξέρουµε
ότι οι δεσµοί που αναπτύσσονται είναι τόσο ισχυροί που, χωρίς
καµµία υπερβολή, αυτά τα ζώα είναι µέλη της οικογένειας. Δεν
είναι η οικογένεια και το ζώο. Είναι και το ζώο αυτό µέλος της οι-
κογένειας που το φροντίζεις, που αγωνιάς να είναι καλά, που
αγωνιά αυτό µαζί σου, που αντιλαµβάνεται όταν εσύ είσαι σε µια
δύσκολη ψυχική θέση, που θα σε παρηγορήσει. 

Εγώ θυµάµαι ακόµα, κύριε Υπουργέ, ότι ήµουν στην Α’ Γυµνα-
σίου όταν φεύγοντας για το σχολείο είδα το σκύλο µου, ο οποίος
µου έκανε περίεργες χαρές και δεν κατάλαβα τι συνέβαινε.
Μέχρι να φύγω είχε πέσει κάτω, γιατί του είχαν ρίξει φόλα και
πέθανε. Σας πληροφορώ ότι µας αποχαιρετούσε µέσα στον
κήπο. Σας πληροφορώ ότι είχα τέτοια ψυχική στεναχώρια που
δεν µπορούσα να πάω στο σχολείο. Ήταν σαν να είχα χάσει δικό
µου άνθρωπο.

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό που έχετε δεσµευτεί
ότι θα κάνετε -γιατί µε το συνάδελφό µου τον Θάνο Πλεύρη
έχουµε κάνει όχι µία, αλλά σειρά ερωτήσεων γι’ αυτά τα θέµατα-
και ότι θα καταθέσετε επιτέλους ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο θα είναι πολύ πιο αυστηρό ως προς τις ποινές γι’ αυτούς
τους ανθρώπους οι οποίοι συστηµατικά σκοτώνουν και κακοποι-
ούν ζώα, θα γίνει πράξη. 

Θα σας πω µόνο ένα πράγµα τελευταίο, γιατί δεν θέλω να µα-
κρηγορήσω. Εάν κάνετε µια περιήγηση στο διαδίκτυο -εµένα
έτυχε δυστυχώς να µου στείλουν στην ιστοσελίδα µου µια σχε-
τική ενηµέρωση και να το δω µε τα µάτια µου και να φρίξω- υπάρ-
χουν ιστοσελίδες που εκπέµπουν από εδώ, από την Ελλάδα,
όπου έχουν ως βίτσιο ορισµένοι πανάθλιοι και ψυχικά άρρωστοι
άνθρωποι να ανεβάζουν βίντεο που πιάνουν ζώα -σκύλους,
γάτες- και τα βασανίζουν µε φρικαλέο τρόπο. Δεν µπορώ να σας
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περιγράψω τι τους κάνουν, γιατί δεν µου το επιτρέπει η αγωγή
µου, αλλά τα τραβάν αυτά σε βίντεο, τα ανεβάζουν στις ιστοσε-
λίδες και γελάνε και χαριεντίζονται για το πόσο ωραία κόψανε
κεφάλια, για το πόσο ωραία γδάρανε, για το πόσο ωραία δεί-
ρανε. 

Κι ερωτώ: Γι’ αυτές τις ιστοσελίδες η Δίωξη Ηλεκτρονικού
Εγκλήµατος δεν κάνει τίποτα; Δηλαδή, αν αυτό το κάνανε σε αν-
θρώπους, δεν θα τρέχαµε να δούµε τι συµβαίνει; Γιατί δεν ευαι-
σθητοποιείται η πολιτεία, όταν βλέπει ξαφνικά ένα βίντεο σε µια
ιστοσελίδα που από κάτω σχολιάζουν δέκα άνθρωποι και γελάνε
για το πώς ουρλιάζει το σκυλί που είναι κρεµασµένο σε ένα δέ-
ντρο και το γδέρνουν ζωντανό; Δεν το καταλαβαίνω. 

Δεν είναι µειωµένων δικαιωµάτων τα ζώα. Αυτός ο πλανήτης
ανήκει σε όλους µας και όλοι πρέπει να βρούµε τον τρόπο να
συµβιώσουµε. Και εµείς ως είδος, που θεωρητικά είµαστε το σο-
φότερο και το ισχυρότερο, έχουµε την ευθύνη να διαφυλάξουµε
τα υπόλοιπα, πόσο µάλλον αυτά που είναι δίπλα µας, που είναι
µέσα στο σπίτι µας, που µας κάνουν παρέα. 

Πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αναλάβετε τη σχετική νο-
µοθετική πρωτοβουλία και να είστε βέβαιος ότι αυτό είναι ένα
θέµα που αφορά πάρα πολύ κόσµο, γιατί η ελληνική κοινωνία ευ-
τυχώς δεν χαρακτηρίζεται από τους λίγους άρρωστους, οι οποίοι
πάνε και ρίχνουν φόλες ή βασανίζουν και κάνουν όλα αυτά τα
αίσχη. 

Ευτυχώς, στη συντριπτική πλειοψηφία οι Έλληνες έχουµε µε-
γαλώσει µε αυτά τα ζώα από τα αρχαία χρόνια. Θα µπορούσα να
σας µιλήσω για ιστορίες από τον Ηρόδοτο, φερ’ ειπείν, για το
πόσοι σκύλοι ακολούθησαν τους Αθηναίους στην εκστρατεία στο
Μαραθώνα και στη Ναυµαχία στη Σαλαµίνα µέχρι το Κυνόσαργες
και µέχρι τη Σαλαµίνα, όπου δεν άφηναν οι σκύλοι τις οικογένειές
τους ούτε την ώρα της µάχης. Έχουµε, λοιπόν, ως πολιτισµός
δείξει διαχρονικά την ευαισθησία µας και τώρα έχει λάχει ο κλή-
ρος σε εσάς να αναλάβετε τη σχετική πρωτοβουλία. 

Και η σηµερινή πρωτοβουλία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κύριε Υπουργέ, έγινε ακρι-
βώς µ’ αυτό το στόχο να σας ευαισθητοποιήσει να κινηθείτε γρη-
γορότερα προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί υπάρχουν φαινόµενα
–δεν είναι ο κανόνας- που αποτελούν ντροπή για την ελληνική
κοινωνία και δεν µπορεί η ελληνική κοινωνία να µένει αδιάφορη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Άδωνι Γεωργιάδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι:
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,

Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Προστασίας του Πολίτη,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση διατάξεων του ν.
2168/1993 «Ρύθµιση θεµάτων που αφορούν όπλα, πυροµαχικά,
εκρηκτικές ύλες, εκρηκτικούς µηχανισµούς και άλλες διατάξεις»
(Α’ 147) και προσαρµογή στις διατάξεις της Οδηγίας 2009/43/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 6ης
Μαΐου 2009 «για την απλούστευση των όρων και προϋποθέσεων
για τις µεταφορές προϊόντων συνδεοµένων µε τον τοµέα της
άµυνας εντός της Κοινότητας (ΕΕ L 146 της 10/06/2009), όπως
τροποποιήθηκε µε την Οδηγία 2010/80/ΕΕ όσον αφορά τον κα-
τάλογο προϊόντων συνδεοµένων µε τον τοµέα της άµυνας (EE C
69 της 18/03/2010)».

2. Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη
και Επικρατείας κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Διεύρυνση της άµε-
σης και συµµετοχικής δηµοκρατίας µε τη διενέργεια δηµοψηφί-
σµατος».

Το λόγο έχει ο κ. Μαυρουδής Βορίδης, Βουλευτής Αττικής του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου δύο εισαγωγικές σκέψεις για το πώς θεµελιώ-

νεται ηθικά και φιλοσοφικά η αξίωση για την προστασία των
ζώων. Υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ ως προς το ποιος είναι ο φορέας
του δικαιώµατος και από πού γεννιέται ένα τέτοιο δικαίωµα. Η
απάντηση είναι ότι από οποιαδήποτε σκοπιά και αν το κοιτάξει

κανείς, είτε θέλει να το κοιτάξει πάνω σε µία θεωρία που στηρί-
ζεται σε αρχές, στην αρχή της προστασίας της οντότητας που
είναι ένα ζώο είτε θέλει να το προσεγγίσει ωφελιµιστικά -µιλώ για
τον ηθικό ωφελιµισµό που αξιώνει να µην προξενείται πόνος εκεί
που δεν είναι απαραίτητο ή χρήσιµο- θεµελιώνεται µία αξίωση
της κοινωνίας ώστε να µην υπάρχει τυραννία, επιβολή πόνου, κα-
κοποίηση, να µην υπάρχει παραµέληση ακόµα των ζώων. 

Η ερώτηση θέτει το ζήτηµα των ζώων συντροφιάς, αλλά εγώ
θα σας έλεγα ότι αυτό είναι µία µέριµνα που πρέπει να υπάρξει
γενικότερα για τα ζώα, ακόµα και αν πρέπει να υπάρξει για λό-
γους διατροφικούς θανάτωσή τους. Οι πολιτισµένες κοινωνίες
φροντίζουν να επιβάλλουν κανόνες και σε αυτό. Και αυτό πρέπει
να γίνεται µε το λιγότερο δυνατό πόνο, µε τη λιγότερη δυνατή
ταλαιπωρία του ζώου.

Αυτά είναι ενσωµατωµένα στην έννοµή µας τάξη; Η απάντηση
είναι: ναι, είναι ενσωµατωµένα στην έννοµή µας τάξη. Είναι σχε-
τικά πρόσφατα ενσωµατωµένα -εποµένως, µε αυτή την έννοια η
νοµοθετική µας παράδοση δεν έχει µεγάλο βάθος- αλλά σε κάθε
περίπτωση είναι ενσωµατωµένα.

Υπάρχουν όµως πράγµατα που πρέπει να γίνουν µέσα στην
κοινωνία. Ο νοµοθέτης δεν µπορεί να αρκεστεί σε αυτό. Χρειά-
ζεται και να επιτηρεί το κατά πόσο βάθυνε αυτή η νοµοθετική
βάση και αν υπάρχουν αποτελέσµατα µέσα στη διοικητική µη-
χανή. Αυτό είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. Έχει όµως και µία ευθύνη
παιδαγωγική απέναντι στην κοινωνία. 

Η κοινωνία πρέπει να το συνηθίσει αυτό, η κοινωνία πρέπει να
το δει αυτό, η κοινωνία πρέπει να ευαισθητοποιηθεί µέσα από τη
νοµοθεσία, αλλά και µέσα από δράσεις που πρέπει να αναλη-
φθούν. 

Δεν είναι µία –να το θέσω έτσι- «αστική πολυτέλεια» η φρο-
ντίδα για τα ζώα. Δεν είναι ένας περιττός κόπος. Δεν είναι κάτι
που αφορά την άρχουσα τάξη που έχει λύσει τα προβλήµατά της
και τώρα αρχίζει να κόπτεται και για τα ζώα συντροφιάς. Είναι
δείγµα πολιτισµού, είναι δείγµα που µας αφορά όλους και µε το
οποίο πρέπει όλοι να ασχολούµαστε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Μετά τις νοµοθετικές παρεµβάσεις που έχουν γίνει, γεννώνται
κάποια ερωτήµατα. Πρώτον, θέλουµε κάτι περισσότερο νοµοθε-
τικά; Εµείς λέµε, ναι. Τι θέλουµε; Θέλουµε επαύξηση του αξιο-
ποίνου για εκείνους που τυραννούν τα ζώα. Οι ποινές δεν είναι
αρκετά αυστηρές. Εκεί µπορεί να ανοίξει µια συζήτηση για το
σωστό µέτρο της ποινής. Απλώς, εµείς παίρνουµε εδώ µία θέση
και λέµε ότι θέλουµε πιο αυστηρές ποινές. 

Υπάρχει κάτι άλλο που θα µπορούσε να γίνει νοµοθετικά;
Υπάρχει το πλαίσιο λειτουργίας, εποµένως δεν νοµίζω ότι πέρα
απ’ αυτήν την επαύξηση του αξιοποίνου θα χρειαζόµασταν άλλη
νοµοθετική παρέµβαση. Χρειαζόµαστε, όµως, πολύ µεγάλη διοι-
κητική παρέµβαση, γιατί η µεταφορά των αρµοδιοτήτων, αλλά
και το σύστηµα εποπτείας των αρµοδιοτήτων προς την τοπική
αυτοδιοίκηση, είναι προφανές ότι λειτουργεί πληµµελώς. Δεν
αποδίδει αυτά που πρέπει να αποδώσει.

Καµµιά φορά, είµαστε ιδιαίτερα επικριτικοί προς την τοπική
αυτοδιοίκηση. Έχει πολλές αρµοδιότητες, λίγους πόρους, υπάρ-
χουν πολλές δυσκολίες. Όλα αυτά είναι κατανοητά. Οφείλω,
όµως, να το πω αυτό: Δεν είναι κάτι στο οποίο πρέπει να γίνονται
εκπτώσεις, δεν είναι κάτι το οποίο πρέπει να αφήνει πίσω η κρα-
τική εποπτεία ως προς την εφαρµογή των όσων ορίζει ο νοµοθέ-
της, γιατί σε τελευταία ανάλυση –δεν βαριέσαι!- δεν είναι πρώτης
προτεραιότητας.

Υπάρχουν, λοιπόν, πολλές πληµµέλειες. Τις επισήµανε ο βα-
σικός οµιλητής µας σ’ αυτήν την επερώτηση. Εποµένως, δεν
χρειάζεται να τις επαναλάβω. Εκεί, όµως, χρειάζεται η κυβερνη-
τική δράση, η κυβερνητική ευαισθησία, η πολιτική πίεση, ώστε
να φθάνουµε σε συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Βορίδη, Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού.

Το λόγο έχει ο κ. Κοραντής, Βουλευτής Επικρατείας του
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ΛΑΟΣ, για πέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το θέµα που συ-

ζητάµε σήµερα, που είναι αντικείµενο αυτής της επερώτησης,
είναι εξαιρετικά ευαίσθητο. Πράγµατι, όπως είπαν οι άλλοι συ-
νάδελφοι, παρά το γεγονός ότι ο Έλληνας σήµερα είναι πιασµέ-
νος µέσα στην ασφυκτική µέγγενη της οικονοµικής πραγµα-
τικότητας, δεν θα πρέπει να λησµονούµε και µια άλλη διάσταση
της ζωής, αυτή που αφορά τους τετράποδους φίλους µας, τα
ζώα συντροφιάς. 

Το θέµα είναι πολύ ευαίσθητο και θίγει ανθρώπινες χορδές.
Θα προσπαθήσω να το δω όσο πιο νηφάλια και ψύχραιµα µπορώ.
Κύριε Υπουργέ, πέρσι τέτοια εποχή, στο διαδίκτυο ο καθένας
µπορούσε να δει µια συγκεκριµένη ιστοσελίδα µε πράγµατα που
σόκαραν, εικόνες που προκαλούν αποτροπιασµό, φρίκη, ντροπή. 

Μια πραγµατική συµµορία θανάτου για ανήµπορα ζώα, που
άρπαζε αδέσποτα σκυλιά και γάτες στην Αθήνα, στη Θεσσαλο-
νίκη και άλλες πόλεις, τα σκότωνε και τα φωτογράφιζε. Αρρω-
στηµένες εικόνες από ζώα που περνούν φρικτά βασανιστήρια
µέχρι θανάτου, ξεπερνούσαν –πιστεύω- κάθε νοσηρή φαντασία. 

Και όµως, τα µέλη αυτής της συµµορίας αναρτούσαν αυτές
τις φωτογραφίες και βίντεο και προέτρεπαν τους επισκέπτες να
βασανίζουν και να σκοτώνουν χωρίς έλεος ανυπεράσπιστα ζώα.
Βεβαίως, υπήρξαν και χιλιάδες καταγγελίες που ανάγκασαν τους
διαχειριστές αυτής τις ιστοσελίδας να την κατεβάσουν, όµως
λίγες µέρες αργότερα εµφανίστηκαν από άλλη ιστοσελίδα. 

Δυστυχώς, οι ενέργειες αυτής της συµµορίας δεν είναι ένα µε-
µονωµένο γεγονός, κύριε Υπουργέ, αλλά προέρχονται από µία
οργανωµένη έκφραση µιας στάσης ζωής αρρωστηµένων µυαλών
που, δυστυχώς, συναντάµε καθηµερινά. 

Είναι ένα ειδεχθές φαινόµενο, που όµως έχει καταντήσει συ-
νηθισµένο. 

Είναι κοινά παραδεκτό ότι η συµπεριφορά ενός λαού απέναντι
στα ζώα ορίζει και τον πολιτισµό του και πιστεύω πως θα συµ-
φωνήσετε µαζί µου ότι η ελληνική κοινωνία καθρεφτίζει στην πε-
ρίπτωση αυτή τον χειρότερο εαυτό της, καθώς τα περιστατικά
βίας κατά των ζώων συντροφιάς, αδέσποτων ή δεσποζόµενων,
όλο και αυξάνονται. Το καλοκαίρι άλλωστε µόλις τελείωσε και
νοµίζω ότι όλοι µας µπορέσαµε να διαπιστώσουµε ότι υπήρξαν
σκηνές που µας πλήγωσαν στους δρόµους των πόλεων και όχι
µόνο, όπου σκύλοι κάθε ράτσας και µεγέθους που οι ιδιοκτήτες
τους τούς εγκατέλειψαν όταν έφυγαν για διακοπές, είτε γιατί δεν
είχαν πού να τους αφήσουν ή απλά διότι δεν είχαν πλέον τη δυ-
νατότητα να τους συντηρούν, περιφέρονταν πεινασµένοι και δι-
ψασµένοι. Να σας υπενθυµίσω, δε, ότι σύµφωνα µε τις στα-
τιστικές φιλοζωικών οργανώσεων, κάθε χρόνο εγκαταλείπονται
περίπου ογδόντα χιλιάδες σκύλοι και γάτες. Τα ζώα αυτά επιβιώ-
νουν κατά µέσο όρο ένα χρόνο µετά την εγκατάλειψη, πεθαίνο-
ντας είτε από φόλα, είτε από τροχαίο, είτε από την άσκηση βίας
εναντίον τους. 

Βεβαίως το φαινόµενο της εγκατάλειψης ζώων συντροφιάς
δεν είναι µοναδικό, δεν είναι αµιγώς ελληνικό. Εµφανίζεται και
σε άλλες χώρες της Ευρώπης αλλά ασφαλώς µε πολύ µικρότερη
ένταση και συχνότητα. Είναι προφανές, επίσης, ότι εδώ στην Ελ-
λάδα οι ιδιοκτήτες ή οι κηδεµόνες των ζώων αυτών αγνοούν ότι
υπάρχουν ποινικές και διοικητικές κυρώσεις γι’ αυτές τις ενέρ-
γειές τους. 

Όµως και η πολιτεία, κύριε Υπουργέ, δεν φαίνεται δυστυχώς
έτοιµη αυτήν τη στιγµή για να αντιµετωπίσει την κατάσταση που
διαµορφώνεται. Η αντιµετώπιση από πού ξεκινάει; Από την οικο-
γένεια και από το σχολείο. Ερώτηµα: Γιατί δεν εισάγετε απλά ένα
µάθηµα στα σχολεία, για τις υποχρεώσεις και τις δεσµεύσεις
αλλά κυρίως, για την αγάπη προς τα ζώα, ώστε να αποφευχθούν
σκηνές όπου ο πατέρας –κι αυτό το έχουµε δει- παροτρύνει το
παιδί του να κλωτσήσει το γατάκι που περιφέρεται πεινασµένο,
ένα µάθηµα που µέσα από τη συµπεριφορά προς τα ζώα θα δι-
δάσκει ουσιαστικά την κοινωνική ευθύνη;

Όµως δεν είναι µόνο το να διδαχθούν τα παιδιά, κύριε
Υπουργέ. Είναι και το να διδαχθούν κι οι γονείς. Να µην έρχεται
ο πατέρας και να δέχεται υπερήφανος τον κανακάρη του που του
διηγείται το πώς είχε δέσει ένα βαµβάκι ποτισµένο µε νέφτι στην

ουρά µιας γάτας και του είχε βάλει φωτιά, για να διασκεδάζει
βλέποντας το ταλαίπωρο ζώο ξετρελαµένο από τον πόνο να τρέ-
χει δεξιά και αριστερά. Άρα, πρέπει να διδάξουµε και τους γο-
νείς. Είναι και θέµα οικογένειας κι όχι µόνο σχολείου. 

Το ανωτέρω µέτρο θα έπρεπε να ενταχθεί, κύριε Υπουργέ, στο
πλαίσιο µιας ολοκληρωµένης, σύγχρονης στρατηγικής για τα
ζώα συντροφιάς, µε πολλές πτυχές. Οι διάφορες αρχές της
χώρας –δηµοτικές, αστυνοµικές, εισαγγελικές- µέχρι πρόσφατα
είδαµε ότι µάλλον αδιαφορούσαν. Τα πράγµατα -το παραδέχο-
µαι- αλλάζουν. 

Ως προς την καταστολή, καίτοι κατανοούµε ότι η Ελληνική
Αστυνοµία έχει ήδη βεβαρηµένο φορτίο, θα πρέπει να γίνει βίωµα
όλων των αρµοδίων υπηρεσιών της η ανάγκη να ερευνούν διε-
ξοδικά τις καταγγελίες για κακοποίηση ζώων. Μια υποµνηστική
εγκύκλιος του Αρχηγείου της ΕΛ.ΑΣ δεν αρκεί. Θα πρέπει, συνε-
πώς, να γίνουν οι απαραίτητες συνεννοήσεις και ρυθµίσεις,
ακόµη και νοµοθετικού περιεχοµένου, µεταξύ του δικού σας
Υπουργείου και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πάρω λίγα λεπτά ακόµη.
Θα τα συνδυάσω µε την δευτερολογία µου, της οποίας παραι-
τούµαι στη συνέχεια. 

Καίτοι υπήρξαν περιπτώσεις καταδίκης για κακοµεταχείριση
ζώων, πρέπει να παραδεχθούµε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές είναι
λίγες. 

Τι πρέπει να γίνει; Σας το λέµε ευθέως. Σας το είπαν κι άλλοι
συνάδελφοί µου, το επαναλαµβάνω κι εγώ. Οι ποινές πρέπει να
αυστηροποιηθούν, µε σηµαντική αύξηση της χρηµατικής ποινής
σε συνδυασµό µε ποινή φυλάκισης, παραδείγµατος χάριν µέχρι
πέντε χρόνια από έξι µήνες που είναι σήµερα. Μάλιστα θα σας
έλεγα ότι η ποινή πρέπει να είναι µη εξαγοράσιµη. Βαρύ; Ναι,
βαρύ αλλά διδακτικό, προληπτικό και αποτρεπτικό. 

Μάλιστα δεν θα δίσταζα να εισηγηθώ –άλλωστε ορισµένες φι-
λοζωικές οργανώσεις το έχουν κάνει- το σχετικό πληµµέληµα να
µετατραπεί σε κακούργηµα για ορισµένες ιδιαίτερα ειδεχθείς πε-
ριπτώσεις. 

Πολλά λέγονται και γράφονται για το σύστηµα περισυλλογής
και διαχείρισης αδεσπότων από τους δήµους. Όµως, κύριε
Υπουργέ, έχετε ερευνήσει πράγµατι πόσοι δήµοι είναι σε θέση
να ανταποκριθούν στην υποχρέωση αυτή; Ερευνήσατε πόσοι
δήµοι διαθέτουν τις απαραίτητες εγκαταστάσεις και το ανθρώ-
πινο δυναµικό; Δεν µιλάω για κτηνιατρεία, ούτε καν για κυνοκο-
µεία, αλλά για απλούς στεγασµένους χώρους περισυλλογής
ζώων, αδέσποτων ή δεσποζόµενων που έγιναν αδέσποτα διότι ο
ιδιοκτήτης τους τα εγκατέλειψε.

Ποια είναι τα κονδύλια, συνολικά, που έχουν διατεθεί για το
σκοπό αυτό; Τι χρήση αυτών των κονδυλίων έκαναν οι περιφε-
ρειακές και δηµοτικές αρχές; Τα έχετε εξακριβώσει; Ειδικότερα,
µε την οικονοµική κρίση που βιώνουµε είστε βέβαιος ότι η Κυ-
βέρνηση θα είναι σε θέση να χρηµατοδοτήσει δράσεις που η ίδια
επιβάλλει στις περιφερειακές και τοπικές, δηµοτικές αρχές; 

Παραδείγµατος χάριν, αναφέροµαι στην ηλεκτρονική σή-
µανση, το γνωστό «τσιπάκι». Η καταγραφή είναι υποχρεωτική.
Έχει όµως ελέγξει το Υπουργείο σας την εφαρµογή του µέτρου
αυτού από τις δηµοτικές αρχές; 

Γνωρίζει πόσο στοιχίζει στον ιδιοκτήτη ζώου -και µιλάω ,πλέον,
για τον ιδιώτη- η διαδικασία αυτή; Αντιλαµβάνεστε ποια είναι η
οικονοµική επιβάρυνση του πολίτη, αν έχει περισσότερα του ενός
κατοικίδια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Άλλο ένα ερώτηµα: Έχει συνεργαστεί το Υπουργείο σας µε
τους κτηνιατρικούς συλλόγους και τους κτηνιάτρους, για να δια-
πιστώσει πόσα ζώα έχουν πραγµατικά σηµανθεί; Μπορώ να σας
διαβεβαιώσω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ένα ελάχιστο ποσοστό,
παρ’ όλες τις εξαγγελίες. 

Όµως τίθεται κι ένα άλλο ερώτηµα: Ποια µέτρα προτίθεστε να
λάβετε, ώστε να οργανώσετε µε τον αποτελεσµατικότερο τρόπο
τη σήµανση των ζώων; 

Αλλο ένα µεγάλο θέµα, κύριε Υπουργέ: Φιλοζωικές οργανώ-
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σεις. Κάνουν για τα ζώα αυτό το οποίο κάνουν οι φιλανθρωπικές
οργανώσεις, µη κυβερνητικές οργανώσεις, τα διάφορα σωµα-
τεία, για τους ανθρώπους. Υποκαθιστούν ή συµπληρώνουν, αν
θέλετε, το έργο της πολιτείας σε ένα τοµέα, σε ένα χώρο, όπου
σαφώς η πολιτεία χωλαίνει. Υπάρχουν ασφαλώς φιλοζωικές ορ-
γανώσεις µόνο κατ’ όνοµα, οι οποίες επιδίδονται σε άλλου είδους
πράξεις κολάσιµες, γνωστό. Έχει προβεί η πολιτεία σε µία ενδε-
λεχή έρευνα ποιες είναι οι γνήσιες φιλοζωικές οργανώσεις, που
αξίζουν κάθε υποστήριξης και βοήθειας και ενίσχυσης, παραπέ-
µποντας τις υπόλοιπες, που απλά ασκούν εµπορία ζώων, στη δι-
καιοσύνη; 

Νοµίζω ότι εθίγη ήδη από έναν οµιλητή το θέµα της εµπορίας,
της ανατροφής και εκτροφής ζώων. Πολύ µεγάλος τοµέας, κύριε
Υπουργέ, ο οποίος πονάει, πάνω στον οποίο θα πρέπει να εγκύ-
ψετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Κοραντή, Βουλευτή Επικρατείας του ΛΑΟΣ.

Ακολουθεί ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, Βουλευτής
Αχαΐας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Οφείλουµε, κύριε Πρόεδρε, να οµολογήσουµε ότι το επίπεδο

του πολιτισµού µας αξιολογείται από τη συµπεριφορά µας απέ-
ναντι στα ζώα συντροφιάς.

Τα ζώα συντροφιάς αποτελούν µία παράδοση για την Ελλάδα.
Θα µπορούσε να πει κάποιος ότι όλοι µας –τότε που διδάσκοταν
στα σχολεία ο Όµηρος, γιατί τώρα αποσύρονται αυτά- µάθαµε
στην Οδύσσεια ότι ο σκύλος ο πιστός ο Άργος τον περίµενε και
τον αναγνώρισε και παρέµεινε πιστός µέχρι το τέλος της ύπαρ-
ξής του. 

Θα πρέπει να αναρωτηθούµε σήµερα ακριβώς ποια είναι τα
αξιακά δεδοµένα. Γιατί µία οικογένεια µε τα παλιά χαρακτηρι-
στικά είχε ζώα συντροφιάς στο σπίτι και τα παιδιά µεγάλωναν
παίζοντας µαζί τους. Τώρα έχουµε κάτι διαφορετικό, µοναχικούς
ανθρώπους να έχουν ζώα συντροφιάς στο σπίτι. Ξέρουµε ότι οι
τυφλοί θεωρούν ένα αναπόσπαστο κοµµάτι της ζωής τους το να
έχουν ένα σκύλο, που θα µπορέσει να τους οδηγήσει, στην κα-
θηµερινή αυτή ζούγκλα της κοινωνίας και µάλιστα να τους προ-
στατεύσει. Όπως επίσης και πολλά άτοµα µε ειδικές ανάγκες,
πράγµατι, ανακουφίζονται ψυχικά από την αγάπη και την εκδή-
λωση συναισθηµάτων, τα οποία τους λείπουν από τις ειδικές που
ζουν, έχοντας αυτήν τη συντροφιά.

Άρα, λοιπόν, δεν είναι ένα θέµα τόσο απλό. Είναι πολυσύνθετο
και έχει να κάνει µε την ίδια την οικογενειακή γαλήνη, τη συναι-
σθηµατική ισορροπία και την ανάπτυξη των ανθρώπων. Δυστυ-
χώς, η παιδεία µας υστερεί σε αυτό. Δεν υπάρχει ο καλός
παραδειγµατισµός, δεν υπάρχει η διδαχή στα νέα παιδιά, δεν
υπάρχει η αναφορά. 

Αντίθετα επικρατεί µία λανθασµένη αντίληψη ότι είναι πολυτέ-
λεια µία τέτοια συντροφιά, την οποία την έχει ανεξάρτητα οικο-
νοµικού επιπέδου πολύς κόσµος και τη θεωρεί απαραίτητη. Εγώ
πολλές φορές στις γειτονιές της Αθήνας που ζω τα τελευταία
χρόνια συναντώ ανθρώπους που τρέφουν και µαζεύουν τις γα-
τούλες, τις ταΐζουν, τις προσέχουν το βράδυ. Και µάλιστα, θα
έλεγε κάποιος, έχουν αναλάβει ολόκληρες περιοχές και αφιερώ-
νουν πάρα πολύ µεγάλο µέρος από τη ζωή τους. 

Ο πολιτισµός µας, όµως, βάλλεται από την αδιαφορία. Όπως,
για παράδειγµα, εντελώς συµπτωµατικά έπιασαν στο λιµάνι της
Πάτρας πριν από καιρό κάποιον που πήγαινε είκοσι τρία άλογα
στην Ιταλία, για να τα πουλήσει, για να τα κάνουν σαλάµι. 

Νοµίζω όλα αυτά τα φαινόµενα δείχνουν ότι στη χώρα αυτή η
έλλειψη παιδείας εµποδίζει και την εκτελεστική εξουσία να πα-
ρέµβει κατασταλτικά, αλλά και τους δήµους ως φορείς εκτέλε-
σης πολιτικής -µια και το Υπουργείο παραµένει στα γραφεία του-
να µην έχουν πρωτοβουλία και αποτελεσµατικότητα. 

Ψηφίσαµε και ψηφίζουµε νόµους για αγροτικά κτηνιατρεία,
πολύ δύσκολο, δεν λειτουργούν σε πολλούς δήµους, δεν υπάρ-
χουν χώροι φύλαξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα εδώ να πω ότι η οικονοµική κρίση –και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε, µε αυτό- οδηγεί στην εγκατάλειψη πολλών τέ-
τοιων ζώων –και σηµειώνω- από τις ανώτερες τάξεις και τη µε-
σαία τάξη, διότι ο απλός κόσµος διατηρεί την ευαισθησία του. 

Έχει ιδιαίτερη σηµασία, λοιπόν, η πολιτεία να δώσει κάποια
µηνύµατα. Κάντε και τη δωρεάν διαφήµιση στις κρατικές τηλεο-
ράσεις. Δώστε µια ώθηση. Βγάλτε κάποιες εγκυκλίους. Δώστε
µηνύµατα. Μην χάσουµε την ανθρωπιά µας, µην χάσουµε τα αι-
σθήµατα αυτά, τα οποία αποτελούν µέρος µιας συνολικής καλ-
λιέργειας πολιτισµού που έχουµε αναπτύξει σαν Έλληνες.

Το θεωρούµε ιδιαίτερα σηµαντικό, ειδικά αυτήν τη στιγµή που
εγκαταλείπονται δεκάδες χιλιάδες ζώα, να υπάρξει παρέµβαση
υπεράσπισης όχι της εικόνας, αλλά της ουσίας, της ανθρωπιάς
µας ότι τα φιλοζωικά αισθήµατα είναι ενιαία µε τον κοινωνικό µας
ανθρωπισµό, µε την κοινωνία αλληλεγγύης, η οποία είναι απα-
ραίτητο αυτήν τη στιγµή να αναδυθεί µεταξύ µας, για να επιβιώ-
σουµε ως Έλληνες.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Βουλευτή Αχαΐας του ΛΑΟΣ κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακό-
πουλο. 

Ύστατος –αλλά πρώτος- ο συνάδελφος Βουλευτής Κιλκίς του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχα την τύχη επ’ ολίγον, για κάποιους µήνες,

ως Υφυπουργός να διαπραγµατευθώ το θέµα και τολµώ να πω
ότι µου είναι µια αλησµόνητη εµπειρία, ποικιλότροπη και µε αρ-
νητικά ενθυµήµατα και µε όµορφα. 

Το αρνητικό είχε να κάνει µε τις συγκρούσεις των φιλοζωικών
οργανώσεων που βίωσα. Μια δε συνεργάτης µου –θα µου µείνει
αλησµόνητη εκείνη η εικόνα, επειδή έτυχε να ασχοληθώ και µε
τον αγώνα κατά των ναρκωτικών και να βιώσω και ως υγειονοµι-
κός το λεγόµενο σύνδροµο burn out, το «κάψιµο» όπως λέγεται,
όταν δηλαδή κάποιος ασχολείται έντονα µε ένα θέµα που τον βα-
ρύνει αυτός να καίγεται, δηλαδή να φεύγει από αυτήν την προ-
σπάθεια που κατέβαλε µέχρι πρότινος- είπε «παραιτούµαι, δεν
αντέχω πλέον να εισπράττω αυτήν τη συµπεριφορά».

Αυτό συνέβη µετά από ένα γεγονός, το οποίο γνωρίζετε,
κάπου την άνοιξη του 2008 –τότε δεν είχε την αρµοδιότητα- όταν
εκείνη την ηµέρα βρέθηκα µε καταγγελίες για εξαγωγή, για
εµπορία –από λιµάνια και αεροδρόµια- αδέσποτων ζώων. Ευρι-
σκόµενος, λοιπόν, µόνος στο Υπουργείο έπρεπε να πάρω µια
απόφαση. Έβγαλα τη γνωστή εγκύκλιο και έκτοτε στοχοποιή-
θηκα από κάποιους ότι είχα κάποια σκοπιµότητα. Το έπραξα για
να διασώσω την αξιοπρέπεια της πατρίδας µας και το έκανα
πράγµατι µετά από µεγάλη προσπάθεια...

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μπράβο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Δεν νοµίζω ότι χρειάζονται χει-

ροκροτήµατα, γιατί έτσι πρέπει να πράττει ο κάθε πολιτικός που
έχει µια εκτελεστική αρµοδιότητα. 

Κοιτάξτε, στην παρούσα φάση, προφανώς και δεν αποποιού-
µαι επ’ ουδενί λόγο τον ανθρωποκεντρισµό. Δεν διανοούµαι να
αποποιηθώ αυτού και το λέω για όσους µας βλέπουν για να µην
νοµίσουν κάποια στιγµή ότι έχουµε ξεχάσει τον άνθρωπο και
ασχολούµαστε µε τα ζώα. 

Προφανώς, όµως, τα ζώα και τα αδέσποτα είναι µια από τις
ζώσες περιβαλλοντολογικές παραµέτρους του ανθρώπου –και
δεν µπορεί να τις αγνοήσει κανείς- µαζί µε πολλά άλλα στοιχεία,
τα οποία βιώνει ο άνθρωπος είτε είναι η πανίδα, είτε είναι τα δε-
σποζόµενα ζώα, είτε τα παραγωγικά ζώα. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σταλεί ένα µήνυµα προς την ελλη-
νική οικογένεια, εύπορη ή  µη εύπορη, ότι το ζώο συντροφιάς
δεν είναι παιχνίδι. Εκεί είναι η πηγή του κακού. Από εκεί ξεκινά
αυτό το δυσεπίλυτο πρόβληµα στην ελληνική κοινωνία και πολι-
τεία. 

Με τις εµπειρίες που απέκτησα ειλικρινά επιβεβαιώνεται η
ρήση του Βίκτωρος Ουγκώ –που όταν τη διάβασα, θεώρησα ότι
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είναι υπερβολική- ότι τα κτήνη ανήκουν στο Θεό, η κτηνωδία ανή-
κει στους ανθρώπους. Είναι απίστευτα αυτά τα οποία συµβαί-
νουν. Νοµίζω ότι όλοι οι συνάδελφοί µου τα περιέγραψαν.

Όµως, από την άλλη πλευρά, πρέπει να δούµε την αποθέωση
αυτής της κτηνωδίας. Έχει να κάνει µε την ταυτόχρονη πράξη
της εµπορίας και της κακοποίησης, που κανένας δεν γνωρίζει
µετά την εµπορία πού πηγαίνει πλέον αυτό το ζώο. Κανένας δεν
γνωρίζει! Θα πάει στα σκοπευτήρια; Θα πάει στις ασκήσεις ευ-
θύβολων όπλων; Θα πάει για πειράµατα και δεν θα υπάρξει κα-
νένας κανόνας εκεί; Θα καταστρατηγηθεί, όπως ανέφεραν οι
συνάδελφοί µου, κάθε έννοια ευζωίας αυτού του ζώου που πρέ-
πει, είτε δεσποζόµενο, είτε παραγωγικό, είτε αδέσποτο, να τυγ-
χάνει; 

Υπάρχει, κύριε Υπουργέ, και ο κανονισµός 998/2003 που µας
επιβάλλει νοµοθετήµατα και διατάξεις, αλλά και η ευρωπαϊκή
οδηγία 9265 –αν δεν κάνω λάθος- που δεν νοµίζω ότι είναι ό,τι
σοφότερο γέννησε η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έτσι ορισµένα ζητήµατα πρέπει να ξανασυζητηθούν. Τι είναι
περιβάλλον του ζώου; Γιατί –προσέξτε- δηµιουργείται µία αντί-
δραση της κοινωνίας; Πώς δηλαδή, το περιβάλλον του ζώου εν
ηρεµία είναι µέσα σε ένα σπίτι ή σε µία αυλή ή στην ύπαιθρο και
ξαφνικά εγκλωβίζεται στον αστικό ιστό µε ό,τι σηµαίνει αυτό, µε
όλες τις αντιδράσεις που µπορεί να προκληθούν;

Η έννοια του περιβάλλοντος του αδέσποτου ζώου δεν µπορεί
να είναι διαφορετική από του δεσποζόµενου. Θα πρέπει σίγουρα
να ανοίξει µία συζήτηση και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί υφί-
σταται ο κανονισµός. 

Δεν λέω ότι έκανα τα πάντα εκείνη την περίοδο, ούτε το λέω
γιατί τώρα δεν βρίσκοµαι πλέον στο κόµµα στο οποίο ανήκα και
βρέθηκα στη θέση του Υφυπουργού. Λέω ευθέως όµως, κύριε
Υπουργέ, το εξής: Η αµέλεια και η ανευθυνότητα των ασκούντων
αυτήν την αρµοδιότητα δεν µπορεί να περιγραφεί. Πόσα ευρω-
παϊκά κονδύλια έχουν χαθεί; Πόσες προσπάθειες, που έπρεπε
να γίνουν συντονισµένα σε συνεργασία µε τους δήµους, δεν έγι-
ναν; 

Δεν µας τιµά αυτό. Όπως δεν µας τιµά η φιλανθρωπία όταν
µονοπωλεί την κοινωνική πρόνοια ως συντεταγµένη πολιτεία, το
ίδιο δεν µας τιµά η φιλοζωία να είναι αυτό το οποίο προστατεύει
τα αδέσποτα ζώα.

Νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή έχετε συσσωρευµένη γνώση από
το παρελθόν. Είναι καταγεγραµµένη. Έγιναν πολλές προσπά-
θειες. Είµαστε στη διάθεσή σας να συµβάλουµε. Ειλικρινώς πι-
στεύω ότι πλέον υπάρχει µία τεκµηρίωση. 

Πρέπει και να διεκδικήσουµε κάποιες αλλαγές από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αυτό να γίνει, εάν είναι δυνατόν, µε την ιδιαιτερό-
τητα του ελληνικού χώρου και έτσι µαζί να προχωρήσουµε, χωρίς
να ρίχνουµε ούτε κροκοδείλια δάκρυα, ούτε να έχουµε υποκρι-
νόµενη φιλοζωία, αλλά προπάντων να µην αποποιηθούµε τον αν-
θρώπινο πολιτισµό µας που πρέπει να επιδεικνύουµε, κύριε
Υπουργέ. Σε αυτή την κατεύθυνση είµαστε στη διάθεσή σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Βουλευτή Κιλκίς του ΛΑΟΣ, κ. Κωνσταντίνο Κιλτίδη.

Το λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα µιλήσω για δύο
λεπτά. Θα µιλήσει, όπως λέει το πρόγραµµα της επερώτησης ο
κ. Δριβελέγκας και θα απαντήσει αναλυτικά στην επερώτηση των
αξιότιµων συναδέλφων του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Για την επερώτηση αυτή ορίστηκε ο Υφυπουργός. Επικοινώ-
νησα µε τον κ. Καρατζαφέρη, τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ, και επειδή
θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό το θέµα, του ζήτησα να γίνει η συ-
ζήτηση µία άλλη ηµέρα, γιατί θα ήµουνα εκτός Αθήνας. Βέβαια,
οι καταστάσεις µε έφεραν άρον-άρον την Κυριακή στην Αθήνα
και έτσι είµαι εδώ για να υποδηλώσω ακριβώς τη σηµασία της
επερώτησης θέλω να δώσω συγχαρητήρια στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΛΑΟΣ γιατί σε πολλές περιπτώσεις φέρνει θέ-
µατα ευρύτερου ενδιαφέροντος, σε στιγµές που είναι πολύ
δύσκολες για άλλα θέµατα. 

Συµφωνώ απόλυτα ότι αυτά τα θέµατα έπρεπε να είναι από τα
βασικά στοιχεία συζήτησης στην εθνική Αντιπροσωπεία, γιατί
είναι τόσο σηµαντικά για την κοινωνία µας, τις αξίες της και τον
πολιτισµό µας. Με αυτήν την έννοια ήθελα να είµαι εδώ, να σας
ακούσω και να πω µόνο δύο λόγια.

Θα σας πω το εξής. Το νοµοσχέδιο για τους συνεταιρισµούς
στη διαβούλευση δέχθηκε τριακόσιες σαράντα περίπου παρεµ-
βάσεις. Ξέρετε γιατί καθυστερήσαµε να φέρουµε στη Βουλή το
νόµο για τα αδέσποτα; Διότι, είχε καταιγισµό παρεµβάσεων, µι-
λάµε για χιλιάδες. Τις πρώτες είκοσι ηµέρες είχε δύο χιλιάδες
εξακόσιες. Φαντάζοµαι ότι και µετά, µέχρι να γίνει η δεύτερη ανά-
γνωση, είχε πολύ περισσότερες.

Επιπλέον, πέρα από το αρνητικό της σύγκρουσης των φιλοζω-
ικών οργανώσεων, πρέπει να σας πω ότι η συζήτηση µαζί τους
υπήρξε διεξοδική, υπήρξε συστηµατική, υπήρξε επίπονη, γιατί
δεν συµφωνούν ποτέ µεταξύ τους τι πρέπει να γίνει. Σε αυτήν τη
νοµοθετική πρωτοβουλία που παίρνουµε προσπαθήσαµε να συ-
γκεράσουµε όχι τις απόψεις τους, αλλά να βρούµε τη σύνθεση
εκείνη που ανταποκρίνεται στην πιο αποτελεσµατική και σωστή
αντιµετώπιση του συγκεκριµένου προβλήµατος.

Ξέρετε πολύ καλά ότι µε το ν. 3170/2003, που έγινε από τον
τότε Υφυπουργό Γεωργίας, τον κ. Χατζηµιχάλη -εγώ ήµουν
Υπουργός Εσωτερικών- παραµονή των Ολυµπιακών Αγώνων,
υπήρξε όλη αυτή η προσπάθεια να εξορθολογιστεί αυτό το σύ-
στηµα και να υπάρξει µια πρώτη, επιτέλους, αντιµετώπιση και
από την Ελλάδα σε θεσµικό επίπεδο. Υπήρξε ένα πρόγραµµα
που ξεκίνησε τότε και πρέπει να σας πω ότι το πρόγραµµα αυτό
έµεινε σχετικά στη µέση όχι µόνο για οικονοµικούς λόγους, διότι
οι πόροι δεν ήταν επαρκείς κάθε φορά, αλλά κυρίως, λόγω της
πραγµατικά αρµόδιας, επιφορτισµένης µε την καθηµερινή αντι-
µετώπιση του θέµατος εκ των πραγµάτων τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Είναι µια δουλειά της τοπικής κοινωνίας, αφορά την τοπική
αυτοδιοίκηση και τη ζωή στην πόλη. Στη µεγάλη τους πλειοψηφία
οι δήµαρχοι δεν είχαν ποτέ σε προτεραιότητα, εξαιτίας της ίδιας
της αντίληψης και της συµπεριφοράς που είχε επί πάρα πολλά
χρόνια η ελληνική κοινωνία, την αντιµετώπιση αυτών των θεµά-
των.

Εγώ πιστεύω ότι ως προς αυτά τα θέµατα, µε τη συµβολή της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αλλά και µε λίγους πόρους που µπορεί
να διαθέσει ένας θεσµός, µπορούν να γίνουν θαύµατα στην αντι-
µετώπιση των προβληµάτων. Πρέπει να σας πω ότι αυτός ήταν
ένας λόγος για τον οποίο η πρωτοβουλία εκείνη, ενώ ήταν
σωστή, ενώ θεσµοθέτησε για πρώτη φορά προοδευτικό πλαίσιο,
ενώ προσπαθήσαµε µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες αυτό να το
κάνουµε πράξη, στη συνέχεια έµεινε αυτό το πρόγραµµα στη
µέση για πολλούς και διαφόρους λόγους, ένας από τους οποίους
είναι και αυτός που σας είπα.

Αυτήν τη στιγµή η νοµοθετική πρωτοβουλία έχει συλλέξει όλες
τις υπογραφές των αρµόδιων Υπουργών και αύριο το πρωί κα-
τατίθεται στην ΚΕΝΕ για να κάνει την έκθεση και να κατατεθεί
στη Βουλή. Τελειώσαµε, δηλαδή, µε όλη τη διαδικασία. Άρα, η
επερώτηση έρχεται σε χρόνο επίκαιρο και πιστεύω ότι ο κύριος
Υπουργός θα σας πει µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο τι προβλέπει,
προκειµένου να συµβάλει και αυτή η συζήτηση προς αυτήν την
κατεύθυνση. Βέβαια, είναι φανερό ότι η συζήτηση πια θα µετα-
φερθεί στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής και στη συνέχεια,
στην Ολοµέλεια για να γίνει αυτή η διαδικασία.

Μια µόνο κουβέντα θέλω να πω και τέλειωσα. Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση τον τελευταίο καιρό υπάρχει µία µεγάλη συζήτηση που
γίνεται για την ευηµερία των ζώων και είναι και η αναθεώρηση
των κανονισµών που τίθενται ξανά σε συζήτηση. Αυτή η συζή-
τηση, που απασχολεί όλες τις χώρες, είναι µια συζήτηση ενθαρ-
ρυντική, ότι το νοµοθετικό πλαίσιο που ίσχυε µέχρι τώρα µπορεί
να αλλάξει προς το καλύτερο. Το πρόβληµα είναι να βρεθούν
χρήµατα.

Σε αυτή τη διαδικασία στη διαπραγµάτευση της νέας προ-
γραµµατικής περιόδου, ανεξάρτητα τελικά από την ποσότητα
των πόρων που θα έρθουν στις χώρες, ίσως πρέπει να κάνουµε
µία µεγάλη προσπάθεια, ένα µικρό, έστω, αλλά σηµαντικό κοµ-
µάτι του προγράµµατος να δώσει την οικονοµική δυνατότητα
στις χώρες, να πάρουν τα απαραίτητα µέτρα προκειµένου να
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εφαρµοστούν οι νόµοι, που προφανώς πρέπει να λύσουν και τα
ποινικά προβλήµατα και τα προβλήµατα της αυστηροποίησης
των ποινών και τα προβλήµατα της προστασίας συγκεκριµένα
και τα προβλήµατα των ελέγχων, κυρίως, και όλα όσα θέσατε
µέχρι τώρα να µπορούν να τα εφαρµόζουν οι κυβερνήσεις, άρα
να κάνουµε ένα βήµα προς τα εµπρός.

Θα πω για µια ακόµα φορά ότι είναι αξιέπαινη η πρωτοβουλία
σας. Πιστεύω ότι από αυτές τις συζητήσεις πάντα καλυτερεύει
το θεσµικό πλαίσιο µέσα από το οποίο µπορεί να ασκηθεί µια πο-
λιτική, να γίνει πιο αποτελεσµατική και πιο ουσιαστική για ένα
τόσο τεράστιας σηµασίας κοινωνικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εκ µέρους του Προ-
εδρείου, ευχαριστούµε ιδιαιτέρως τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, τον κ. Κωνσταντίνο Σκανδαλίδη, που µε
ένα ξεχωριστό τρόπο, µε τον φιλάνθρωπο, φιλοζωϊκό του λόγο,
τίµησε τον κοινοβουλευτισµό, τον πολιτικό λόγο, την πολιτική.

Προχωρούµε στην ανάπτυξη του θέµατος από τον Υφυπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα,
από τη Χαλκιδική.

Κύριε Δριβελέγκα, σας ακούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω αν σας ξεπερνάει ή αν σας συναγωνίζεται ο Υπουρ-

γός µου στην ευαισθησία για το συγκεκριµένο θέµα και το λέω
αυτό γιατί είναι γνωστή η ευαισθησία του κ. Σκανδαλίδη. Είναι
ευαίσθητος πολιτικός και δεν θα µπορούσε να κάνει τίποτα άλλο,
παρά να ασχοληθεί και µε αυτό το θέµα, το οποίο, πράγµατι, αγ-
γίζει ευαίσθητες χορδές της ελληνικής κοινωνίας.

Εγώ θα διαφωνήσω λίγο µε τις υπερβολές που ακούστηκαν σε
σχέση µε την κακοποίηση. Δεν εννοώ ότι δεν υπάρχει, υπάρχει.

Είναι υπαρκτές πράξεις αυτές που ανέφερε ο εισηγητής, ο κ.
Πλεύρης και εσείς, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν νοµίζω, όµως, ότι
χαρακτηρίζουν γενικά την ελληνική κοινωνία. Έχουν γίνει βήµατα
και υπάρχει ευαισθητοποίηση, έτσι ώστε να µην απεικονίζεται η
πραγµατικότητα της ελληνικής κοινωνίας σ’ αυτά τα περιστατικά
που αναφέρατε.

Εµείς, λοιπόν -όπως είπε ο κύριος Υπουργός- είχαµε έναν εξα-
ντλητικότατο διάλογο µε όλα τα φιλοζωικά σωµατεία. Η µικρή
µου εµπειρία στο Υπουργείο -το είπε και ο κ. Κιλτίδης- µου έχει
δείξει πόσο δύσκολο είναι να συνοµιλήσω µε όλα αυτά τα σωµα-
τεία. Θέλω να σας πω ότι για κανένα άλλο θέµα δεν ασχολήθηκε
το Υπουργείο, βλέποντας τόσους φορείς και τόσα σωµατεία. Κα-
τορθώσαµε να βρούµε µία λύση. Το λέω αυτό διότι η τελική συ-
νάντηση που είχαµε έδειξε ότι περίπου έχουµε βρει µία λύση για
τα θέµατα που µας απασχολούν κι ό,τι άλλο δεν έχει βρεθεί, θα
το δούµε -όπως είπε ο κύριος Υπουργός-  στη διαβούλευση στην
επιτροπή και, βεβαίως,  στην Ολοµέλεια.

Πράγµατι, σ’ αυτήν τη δύσκολη στιγµή έρχεται ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο θα φάνταζε παράταιρο. Όµως, δεν είναι καθόλου
παράταιρο γιατί σε τέτοιες στιγµές πρέπει να δείχνουµε τις
αξίες, τον πολιτισµό µας και, ιδιαίτερα, την ευαισθησία µας. 

Αλίµονο -και συµφωνώ απόλυτα µαζί σας, κύριε Πρόεδρε- αν
χάσουµε αυτήν την ευαισθησία. Γι’ αυτό, λοιπόν, κι εγώ µε τη
σειρά µου θα δώσω τα εύσηµα στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό
για την πρωτοβουλία που είχε γι’ αυτήν την επίκαιρη επερώτηση.
Είναι «όνοµα και πράγµα» επίκαιρη, διότι όντως έχει κατατεθεί
στην ΚΕΔΕ κι έτσι, λοιπόν, θα έχουµε -πιστεύω µε ένα καλό διά-
λογο- µια πολύ καλή συνεργασία για να βγάλουµε ένα βέλτιστο
δυνατό νόµο.

Τι λέει αυτός ο νόµος σε σχέση µε τον προηγούµενο; Ποιες
είναι οι βελτιώσεις; Πολλά από αυτά που είπατε αντιµετωπίζονται
µε τον καινούργιο νόµο. Δηµιουργείται διαδικτυακή ηλεκτρονική
βάση σήµανσης και καταγραφής των ζώων συντροφιάς και των
ιδιοκτητών, που θα αποτελέσει βασικό εργαλείο οργάνωσης, δια-
χείρισης και προστασίας αυτών των ζώων. Καθορίζονται συγκε-
κριµένοι κανόνες ευζωίας, που πρέπει να τηρούνται από τους
ιδιοκτήτες µε ειδικές ρυθµίσεις για τα ΑΜΕΑ και για τους σκύ-
λους βοήθειας. Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι η ηλεκτρονική
σήµανση, το µικροτσίπ, για όλα τα ζώα συντροφιάς καθίσταται
υποχρεωτική. Παραδείγµατος χάριν, προβλέπεται ότι δεν θα
µπορεί να βγάλει ένας άδεια κυνηγίου, εάν δεν έχει προηγηθεί

σήµανση και καταγραφή του κυνηγόσκυλου.
Άρα, όλα τα ζώα θα  έχουν ταυτότητα και αφού θα έχουν ταυ-

τότητα, θα είναι πολύ εύκολος ο εντοπισµός των ιδιοκτητών
τους, έτσι ώστε να µπορούµε να ξέρουµε ποιοι προβαίνουν σε
ασυνείδητες πράξεις εγκατάλειψης αυτών των ζώων. Εδώ ήθελα
να σας πω µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία που έχουµε πάρει
και την αναφέρουµε στο νοµοσχέδιο ότι, δηλαδή, δεν θα κάνουν
µόνο οι κτηνίατροι του Υπουργείου ή της υπηρεσίας αυτές τις
σηµάνσεις. 

Θα µπορούν να κάνουν αυτές τις σηµάνσεις κτηνίατροι, που
έχουν, βεβαίως, όλα τα νόµιµα προσόντα. Ένα Φιλοζωικό Σωµα-
τείο δηλαδή, µπορεί να φέρει από άλλη χώρα δυο-τρεις εθελο-
ντές και να µπορούν και αυτοί να κάνουν τις σηµάνσεις και τις
καταγραφές, έτσι ώστε να µην είναι µεγάλο το κόστος για τους
ιδιοκτήτες. 

Το µικροτσίπ µπορεί να κοστίζει µέχρι πέντε ευρώ, παρά τα
πενήντα ευρώ που ήθελε κάθε κτηνίατρος. Αυτό ήταν µια βασική
παρατήρηση που µας έκαναν τα φιλοζωικά σωµατεία. Τη βρή-
καµε απόλυτα λογική. Έτσι προχωρούµε και σε αυτήν τη θεσµο-
θέτηση, δηλαδή στη δυνατότητα των σωµατείων να χρησι-
µοποιούν εθελοντές κτηνιάτρους, οι οποίοι, βέβαια, θα εργάζο-
νται µόνιµα στην Ελλάδα. 

Μιλήσαµε για τους δήµους. Πράγµατι, στο παλαιό νοµοθετικό
πλαίσιο λέγαµε ότι οι δήµοι µεριµνούν για όλα όσα λέµε. Τώρα
προσθέσαµε και την υποχρεωτικότητα. Υποχρεούνται οι δήµοι.
Μπορούµε να βρούµε διάφορους τρόπους. Όµως, να µην τα βά-
ζουµε όλα στους δήµους, όπου, όπως και εσείς είπατε, οι οικο-
νοµικές δυνατότητες ιδιαίτερα αυτήν την περίοδο δεν είναι και
πολύ µεγάλες. Παρ’ όλα αυτά γίνονται προσπάθειες. 

Θέλω να σας αναφέρω για παράδειγµα το Δήµο Καλαµαριάς,
που έχει θεσπίσει τέλος και ασκεί πολύ καλή δραστηριότητα για
την περισυλλογή και την περίθαλψη όλων των αδέσποτων ζώων. 

Εµείς, ως Υπουργείο, στις δυνατότητες που  έχουµε θα ενι-
σχύσουµε τέτοιες πρωτοβουλίες. Άλλωστε ο κύριος Υπουργός
πολύ σωστά είπε ότι το θέµα αυτό θα το δούµε και στο πλαίσιο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Μιλήσατε για την αυστηροποίηση των ποινών. Αυτό κάνουµε.
Μάλιστα έχουµε «κατηγορηθεί» ότι βάζουµε πάρα πολύ αυστη-
ρές ποινές. Αν θέλετε, να σας πω δυο-τρεις κουβέντες γι’ αυτό,
δηλαδή για την αυστηροποίηση των ποινών. 

Συγκεκριµένα στο άρθρο 20  το έχουµε. Εκεί θα δείτε πόσο
αυστηρές είναι οι ποινές. Παραβάτες της διάταξης για την κακο-
ποίηση τιµωρούνται µε ποινή φυλάκισης έως πέντε χρόνια -αυτό
που είπατε- και µε χρηµατική ποινή από 5 χιλιάδες έως 30 χιλιά-
δες ευρώ. Οι παραβάτες του άρθρου 12 τιµωρούνται µε φυλά-
κιση µέχρι δύο ετών και µε χρηµατική ποινή από 5 χιλιάδες έως
30 χιλιάδες ευρώ. Για όλες αυτές τις παραβάσεις έχουµε κάνει
πάρα πολύ αυστηρές τις ποινές. Τουλάχιστον στην πρώτη ανά-
γνωση µας είπαν ότι ήταν πάρα πολύ αυστηρές. 

Εδώ είµαστε, ώστε ιδιαίτερα στην επιτροπή, αλλά και στην
Ολοµέλεια να συζητήσουµε αν αυτές οι ποινές είναι αυστηρές ή
αν θέλουµε να τις κάνουµε ελαφρύτερες. Γιατί κάποιοι λένε το
αντίθετο, κύριε Πλεύρη, ότι για ανάλογα αδικήµατα στον άν-
θρωπο είναι µικρότερες οι ποινές. Εγώ νοµικός δεν είµαι, αλλά
αυτό είναι προς συζήτηση, για να βρούµε τη σωστή λύση και να
αποφύγουµε ένθεν και ένθεν, κύριε Πρόεδρε, τις υπερβολές. 

Μιλήσατε µεταξύ άλλων για τα εκτροφεία και έχετε απόλυτο
δίκιο. Τι είπαµε γι’ αυτά, δηλαδή για τα εκτροφεία ή τα pet shops,
όπως συνήθως τα λέµε; Είπαµε ότι θα βγει µια εγκύκλιος –για να
µην τα βάζουµε όλα στο νόµο- για την άδεια λειτουργίας. Εκεί
θα περιγράφουµε ποιοι θα είναι οι όροι και οι προϋποθέσεις που
θα πρέπει να τηρούν αυτά τα µαγαζιά, για να  πάρουν την άδεια
λειτουργίας. Αυτό θα βγει µέσα από µία εγκύκλιο. Το έχω συµ-
φωνήσει µε τα φιλοζωικά σωµατεία. 

Και εµένα η εµπειρία µου, όπως είπε και ο κ. Κιλτίδης,  δεν
ήταν τραυµατική, αλλά ήταν επίπονη. Ασχοληθήκαµε πάρα πολύ
µε τα σωµατεία µέσα από συγκρούσεις και στο τέλος καταλή-
ξαµε ότι συµφωνούν µε αυτά που είπαµε. Έχουν, βέβαια, την αµ-
φιβολία αν θα γίνουν πράξη αυτά που τους είπαµε. Παρ’ ότι τα
είδα γραµµένα και παρ’ ότι σε δυο-τρία σηµεία δεσµεύτηκα µέσα
στη διαβούλευση να γίνουν δεκτά, διατηρούν την αµφιβολία. Πι-
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στεύω, όµως, ότι µε τη συνεργασία όλων θα έχουµε ένα πολύ
καλό νοµοσχέδιο. 

Και άλλα πολλά µπορώ να πω για το τι κάνουµε εδώ, δηλαδή
για τις αυστηρές κυρώσεις που προβλέπουµε, για το ότι απαγο-
ρεύονται τα ζώα σε εκδηλώσεις, σε τσίρκα και όλα αυτά. Θέλω,
όµως, να απαντήσω σ’ αυτό που είπε ο κ. Πλεύρης σχετικά µε το
αν ανήκει η αρµοδιότητα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων. Σαφέστατα και δεν είναι τρόφιµα. Όµως, ανήκει η
αρµοδιότητα στο Υπουργείο, γιατί σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες
–τουλάχιστον στις περισσότερες, απ’ ό,τι γνωρίζω- είναι αρµο-
διότητα των κτηνιατρικών υπηρεσιών και επειδή οι κτηνιατρικές
υπηρεσίες ανήκουν στο Υπουργείο Γεωργίας, όπως και σε άλλες
χώρες, έτσι λοιπόν γι’ αυτό ανήκουν εδώ. Νοµίζω ότι αυτή είναι
η σωστή αρµοδιότητα.

Εγώ θέλω να ευχαριστήσω τον αγαπητό Πρόεδρο του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρη για την πρωτοβουλία
που είχε το κόµµα του –ειλικρινά το λέω και το είπαµε δύο, τρεις
φορές- να φέρει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, µία τέτοια κυριολεκτικά
επίκαιρη επερώτηση, που πραγµατεύεται την προστασία των
αδέσποτων και των δεσποζόµενων ζώων, θέλοντας να δείξει προ-
φανώς ότι αυτή η χώρα, παρά την κρίση, έχει και πολιτισµό και
ευαισθησία και οφείλει να τη δείξει.

Γι’ αυτόν το λόγο, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι αυτή η πρωτο-
βουλία είναι πάρα πολύ θετική. Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, είµαστε
στη διάθεσή σας σαν Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων να συζητήσουµε στην επιτροπή οποιεσδήποτε σωστές πα-
ρατηρήσεις ακούστηκαν από τους συναδέλφους Βουλευτές του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και να γίνουν δεκτές, προκειµέ-
νου να έχουµε το καλύτερο δυνατό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

και εσάς, κύριε Υπουργέ.
Μετά τον κ. Ιωάννη Δριβελέγκα, ο Αρχηγός του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει ζητήσει το
λόγο. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευτυχώς που υπάρχουν και τα ζώα και µας
ενώνουν! Επί ανθρώπων δεν έχουµε βρει κοινό τόπο να επιχει-
ρηµατολογήσουµε, να συµφωνήσουµε, να βοηθήσουµε, να δώ-
σουµε λύσεις. Να, λοιπόν, που τα ζώα µας ένωσαν όλους! Και
αυτό είναι µία πρώτης τάξεως ευκαιρία για να συνειδητοποιή-
σουµε ότι πολλά πράγµατα είναι εκείνα τα οποία µπορούν να
έχουν µία κοινή αφετηρία και µία κοινή κατάληξη.

Γιατί αγαπώ τα ζώα; Ο πατέρας µου ήταν σανοπώλης. Από
τότε που ήµουν µικρό παιδί, είχα µάθει να ταΐζω τα ζώα. Είχα συν-
δεθεί µε τα ζώα και ήξερα ότι το ζώο µόνο προσφέρει στον άν-
θρωπο, ενώ ο άνθρωπος δεν προσφέρει πάντα στο ζώο. Και αυτή
είναι η µεγάλη διαφορά. Αν θέλετε να δείτε κτηνωδία, δεν θα
πάτε σε κανένα ζώο, θα πάτε στον άνθρωπο. Ουδέποτε ζώο θα
βασανίσει άνθρωπο. Άνθρωποι, όµως, βασανίζουν ζώα. Είναι
εκείνοι οι οποίοι πάρα πολύ εύκολα θα βασάνιζαν και ανθρώ-
πους! Όταν καίνε ζωντανά ζώα, όταν γδέρνουν ζώα, αντιλαµβά-
νεστε πόσο µίσος έχουν µέσα τους! Από εκεί ξεκινούν οι φύτρες
του φασισµού και του ρατσισµού, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Έχω την εξαιρετική χαρά να έχω µία σειρά από σκυλιά. Δεν
έχω ένα ούτε δύο, αλλά τέσσερις λύκους, τους οποίους πράγ-
µατι υπεραγαπώ και για τους οποίους έκανα περίπου τέσσερις
χιλιάδες χιλιόµετρα για να τους πάρω. Τους πήρα από τον ουγ-
γρικό στρατό, µε γενεαλογικό δέντρο διακόσια χρόνια. Ζω µαζί
τους, πάσχω, αλλά βεβαίως έχετε υπ’ όψιν σας και εγώ ακόµα
έπεσα θύµα κάποιων κτηνιάτρων.

Δεν είναι µόνο οι γιατροί οι οποίοι εκµεταλλεύονται, γιατί όλοι
οι γιατροί, κύριε Υπουργέ, δεν είναι της εξαιρετικής ποιότητας
του αδερφού σας, ο οποίος είναι εξαιρετικής ποιότητας άνθρω-
πος και γιατρός. 

Και επιτρέψτε µου να πω κάτι που δεν το έχω πει ποτέ δηµόσια
και θα το πω από το Βήµα της Βουλής. Όπως όλοι, έτσι και εγώ
έχω µια φοβία στο µαγνητικό τοµογράφο. Επειδή έπρεπε, όµως,

να κάνω µια µαγνητική τοµογραφία, ο αδερφός του κυρίου
Υπουργού ήρθε και µπήκε µέσα στον τοµογράφο και πήρε όλη
την ακτινοβολία. Αυτό δείχνει, λοιπόν, την ποιότητα του γιατρού,
την αφοσίωση στον όρκο του Ιπποκράτη και θέλω να τον συγ-
χαρώ δηµόσια. 

Και τώρα θα αναφερθώ στο θέµα µας. Δυστυχώς, υπάρχουν
κτηνίατροι οι οποίοι σαν κάποιους κακούς γιατρούς εκµεταλλεύ-
ονται το ζώο και ζητούν και µια εγχείριση και δεύτερη εγχείριση
και τρίτη εγχείριση, προκειµένου να πάρουν λεφτά. Και αυτό
είναι ένα θέµα που πρέπει να το δούµε εξαιρετικά σοβαρά. Θα
πρέπει να υπάρχει και εκεί ένας έλεγχος, γιατί και εκεί ζωή είναι
και εκεί εκµετάλλευση είναι. Είναι µια παράµετρος την οποία νο-
µίζω ότι η πολιτεία δεν την έχει δει. 

Και όσον αφορά τώρα το θέµα του βασανισµού του ζώου, δεν
µπορεί να µείνει πληµµέληµα, κύριε Υπουργέ. Θα πρέπει να γίνει
κακούργηµα, όταν έχει βασανισµό, όταν έχει βία και όλα αυτά τα
πράγµατα που δείχνουν ότι υπάρχουν άνθρωποι µε κατώτερα αι-
σθήµατα. 

Τα ζώα έχουν συνδεθεί µε τον άνθρωπο και έχουν συνδεθεί
και µέσα από την ιστορία. Έχει δει ποτέ κανένας σας το Μέγα
Αλέξανδρο, το µεγαλύτερο ήρωα όλων των εποχών, χωρίς το
Βουκεφάλα; Δεν υπάρχει κάποια απεικόνιση που να είναι ο
Μέγας Αλέξανδρος µόνος του. Σε όλα τα αγάλµατα τον βλέ-
πουµε πάνω στο Βουκεφάλα. Και στο άγαλµα το οποίο έκανα εις
το Λιτόχωρο της Μακεδονίας –της οποίας είστε εκλεκτό τέκνο-
δείχνει αγέρωχο τον Μέγα Αλέξανδρο επί του Βουκεφάλα. 

Τα ζώα µας έχουν δώσει αρκετά χαρακτηριστικά από τις ιδιό-
τητές τους. Όταν ένας άνθρωπος είναι αµετακίνητος εις το
λάθος, δεν καταλαβαίνει ότι κάτι είναι λάθος, λέµε ότι έχει «µου-
λαρώσει». Και τώρα εις τη σύγχρονη πολιτική ιστορία, υπάρχουν
κάποιοι που έχουν αυτά τα χαρακτηριστικά και ενώ βλέπουν ότι
η χώρα κινδυνεύει, «µουλαρώνουν» σε µια άποψη και δεν µετα-
κινούνται. 

Υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι οποίοι «λεονταρίζουν» µε την
τρόικα. Με το «έτσι θέλω, θα σου κάνω, θα σου δείξω». Πρόκειται
για λεονταρισµούς, οι οποίοι εν συνεχεία µετατρέπονται στο
άλλο συµπαθές και γρήγορο τετράποδο, το λαγό και «γίνονται
λαγοί». 

Υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι οποίοι ενώ βλέπουν ότι γίνεται συµ-
φορά εις τον τόπο, δεν µιλάνε καθόλου, κοινώς «κάνουν την
πάπια». 

Υπάρχουν και κάποιοι άλλοι µέσα στην Αίθουσα που απ’ έξω
φωνάζουν και λένε «θα δείτε τι θα γίνει και δεν συµφωνώ µ’ αυτό
το νοµοσχέδιο και δεν θέλω και θα δείτε µέσα στην Αίθουσα» και
έρχονται και «κάνουν την κότα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Αυτοί, δυστυχώς, έχουν µερικά από τα χαρακτηριστικά των

ζώων που έχει εισπράξει ο άνθρωπος, ενώ θα µπορούσε να είχε
εισπράξει άλλα πολύ ωραία χαρακτηριστικά από τη φιλία την
οποία έχει ο σκύλος µε τον άνθρωπο ή από τη σχέση που ενώνει
το άλογο µε τον άνθρωπο. Βλέπετε εµείς οι άνθρωποι έλκουµε
τα αρνητικά και δεν µπορούµε να εισπράξουµε τα θετικά που µας
δίνει η φύση, τουλάχιστον µε τα ζώα συντροφιάς. 

Μια χώρα αν θέλει να δείξει το δικό της πολιτισµό, κύριε
Υπουργέ, είναι από τη συµπεριφορά της προς τα ζώα. Αφού, λοι-
πόν, δεν µπορούµε τα άλλα, τουλάχιστον σ’ αυτό το σηµείο ας
µη δείχνουµε ότι είµαστε εντελώς αδιάφοροι. Πρέπει να µπει ένα
όριο σ’ αυτές τις ανεξέλεγκτες γεννήσεις από κάποιους οι οποίοι
εκτρέφουν τα ζώα µόνο και µόνο για το εµπόριο και όχι για
αγάπη. Πρέπει να βάλετε κάποιους περιορισµούς, κάποιον
έλεγχο, ούτως ώστε να µην υπάρχουν αδέσποτα. 

Δεν ξέρω αν έχετε διαβάσει τις έρευνες, αλλά το αδέσποτο
ζώο έχει ηλικία ενός έτους. Τόσο ζει. Ένα χρόνο! Δεν είναι κρίµα;
Δεν είναι κρίµα ένα ζώο το οποίο ζει συνήθως δεκατέσσερα, δε-
καπέντε χρόνια, να µην έχει τη δυνατότητα µιας στοιχειώδους
περιποιήσεως και να ζει ένα χρόνο; Και τα ζώα προσφέρουν
πολλά πέρα από τη συντροφιά, που είναι σηµαντικό πράγµα. Μην
κοιτάτε όλοι εµείς που έχουµε οικογένειες, παιδιά και εγγόνια. 

Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι είναι µοναχικοί και έχουν δέσιµο
ζωής µε τα ζώα, ή µε ένα σκύλο ή µε µία γάτα. Είναι συντροφι-
κότητα, είναι συναίσθηµα, είναι αγάπη, είναι ισορροπία ψυχική κι
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αυτό δεν µπορούµε να το αγνοήσουµε.
Υπάρχουν τα ζώα τα οποία εξασφαλίζουν καλύτερο επίπεδο

ζωής. Για παράδειγµα, εγώ στο κτήµα το οποίο έχω, είχα τερά-
στιο πρόβληµα µε τα τρωκτικά. Δοκίµασα όλους τους τρόπους
που έχει η επιστήµη και δεν µπόρεσα τίποτα. Μόλις στο κτήµα
βρήκα έναν τρόπο να συνυπάρχει η γάτα µε τα σκυλιά, έπαψαν
να υπάρχουν οι αρουραίοι µέσα στο κτήµα. Είναι και προσφορά. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι όσο πιο κοντά είµαστε στα ζώα συ-
ντροφιάς, τόσο καλύτερα ζούµε κι εµείς οι άνθρωποι. Μπορούµε
να διδαχθούµε κι από τα ζώα, πάρα πολλά πράγµατα. Δεν
υπήρξε ποτέ σκύλος προδότης, κύριε Μπεντενιώτη, υπήρξαν άν-
θρωποι προδότες. Ο Ιούδας, ο Βρούτος, ο Εφιάλτης ήταν άν-
θρωποι, δεν ήταν σκυλιά. Δεν έχει καταγράψει η ιστορία
παράδειγµα αχαριστίας από ζώο, ενώ έχει καταγράψει πάρα πολ-
λές περιπτώσεις αχαριστίας από ανθρώπους. Εποµένως, η
φράση ότι «γνώρισα τους ανθρώπους και αγάπησα τα ζώα» δεν
είναι καθόλου τυχαία.

Θέλω να πιστέψω, λοιπόν, ότι κάτι θα βγει απ’ αυτήν τη συζή-
τηση. Υπάρχει ένας ολόκληρος κόσµος που έχει µία ιδιαιτερό-
τητα και µία ευαισθησία προς τα ζώα, ο οποίος µας
παρακολουθεί, θέλει να δει το Κοινοβούλιο αν έχει τις δικές του
ευαισθησίες. Εν πάση περιπτώσει, καταγράφεται ο ρόλος µας,
ο πολιτισµός µας, η διάθεσή µας να αγαπήσουµε πέρα από την
ιδιοτέλειά µας. Να αγαπήσουµε και άλλες ψυχές, τα ζώα.

Είµαι εξαιρετικά υπερήφανος που οι γονείς µου µε έµαθαν την
αξία των ζώων από τα πρώτα µου παιδικά χρόνια. Είναι σίγουρο
ότι απ’ αυτήν την πρόσληψη έχω κερδίσει πολλά. Τα ζώα είναι
δείγµα πολιτισµού και ως εκ τούτου, πιστεύω ότι όλοι µας υπο-
χρεούµεθα να κατατείνουµε προς τη σωτηρία των αδεσπότων
και προς την καλύτερη δυνατή περιποίηση προς τα ζώα που µόνο
προσφέρουν και ποτέ δεν αφαιρούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Πρό-
εδρο του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού τον κ. Καρατζαφέρη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Ιωάννης Δριβελέ-
γκας έχει το λόγο, δι’ ολίγον.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Πρώτον, να ευχαριστήσω τον κύριο Πρόε-
δρο του Λαϊκού Ορθοδόξου Συναγερµού για την αναφορά που
έκανε στον αδελφό µου το γιατρό. Θέλω να σας πω, κύριε Πρό-
εδρε, ότι στην οικογένειά µου έχουµε και πιο χρήσιµους ανθρώ-
πους από εµάς τους πολιτικούς.

Θέλω, επίσης, να σας πω ότι πολλά απ’ αυτά που είπατε ήδη,
περιέχονται στο νοµοσχέδιο και αυτά τα οποία δεν περιέχονται,
ήδη τα έχουµε σηµειώσει στη διαβούλευση και θα µπουν µέσα
στο νοµοσχέδιο. Κι εγώ από χωριό είµαι και πράγµατι ξέρω τη
σηµασία, γιατί µεγαλώσα µε όλα τα ζώα, τα οποία ήταν και χρή-
σιµα όχι µόνο στο οικοσύστηµα, αλλά και στο ίδιο µας το σπίτι.
Έτσι, λοιπόν, καταλαβαίνουµε πολύ καλά. Εµείς δεν τα είχαµε
ούτε για παιχνίδι ούτε για αντικείµενο ούτε στο σαλόνι. Πραγµα-
τικά ήταν συντροφιά µας αυτά τα ζώα.

Κύριε Πρόεδρε, ένα σχόλιο µικρό σ’ αυτό που είπατε ότι µας
ενώνει αυτό το νοµοσχέδιο και πρέπει να µας ενώνει και καλό θα
ήταν -πράγµατι αυτό είναι παράδειγµα- να µας ενώσουν στα µε-
γάλα, δύσκολα ζητήµατα που έχει η χώρα. Εγώ δεν κατανοώ, ει-
λικρινά το λέω, πώς είναι δυνατόν να µπορούµε στα βασικά
πράγµατα να συµφωνούµε και για λόγους άλλους να µη θέλουµε
να συµφωνήσουµε, να µη βάζουµε δηλαδή πάνω από το δικό µας
συµφέρον το συµφέρον της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθο-

δόξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, µια µικρή παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,

παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθο-

δόξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, πασχίζω εντός και εκτός
Αιθούσης εδώ και δύο χρόνια, να υπάρξει µία εθνική συνεννόηση.
Δυστυχώς, δεν έχει υπάρξει. Εξακολουθώ, όµως, αν και τώρα το

ρολόι έχει φύγει από το «παρά πέντε» και έχει πάει στο και
«πέντε». Και γι’ αυτό σήµερα πήγα στον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας –και θέλω να τον ευχαριστήσω από το Βήµα τούτο που µου
έδωσε το ραντεβού αυθηµερόν- γιατί πιστεύω ότι είναι η µόνη
σήµερα πολιτειακή δύναµη, η οποία µπορεί να αλλάξει το ρου
των γεγονότων. 

Εµείς έχουµε αποδείξει ότι δεν µπορούµε. Ο καθένας τραβά
τη δική του ρότα. Άλλοι θέλουν επαναστατική γυµναστική, περι-
µένοντας ίσως την ευκαιρία µετά από πολλές δεκαετίες. Κάποιοι
άλλοι έχουν πάρει ένα στείρο δρόµο για πλιάτσικο ψήφων επί
του πτώµατος της Ελλάδος. Υπάρχει και η Κυβέρνηση, η οποία
παντελώς αδυνατεί να αντιστρέψει ένα κλίµα το οποίο έχει δηµι-
ουργηθεί. Και έχουµε και µία τρόικα, η οποία απαιτεί διαρκώς
όλο και περισσότερα. Μία τρόικα µε ανήκεστη πολιτική βλάβη σε
ορισµένα πρόσωπα. Δηλαδή ήδη έχει «τελειώσει» ο αντικαγκε-
λάριος της Γερµανίας, ο εταίρος της κ. Μέρκελ, πράγµα που ση-
µαίνει ότι θα γίνει ακόµη πιο σκληρή η διάθεση απέναντι στην
Ελλάδα.

Και απέναντι σ’ αυτό είµαστε στο «διαίρει και βασίλευε».
Πρέπει να προχωρήσουµε µε µία εθνική συνεννόηση τώρα.

Δεν ξέρω αν θα είναι η ευκαιρία αυτή σε ένα µήνα. Τώρα! Τώρα,
γιατί οδηγούµεθα σε καταστάσεις ανεξέλεγκτες. Γιατί τα νέα
σκληρά µέτρα δεν θα τα αντέξει η κοινωνία.

Πόσα θα αντέξει η κοινωνία; Ανεργία; Μειώσεις µισθών; Μειώ-
σεις συντάξεων; Ακρίβεια; Απολύσεις; Εφεδρείες; Εφευρήµατα; 

Και είναι έτοιµοι κάποιοι οι οποίοι καραδοκούν, την απόγνωση,
την αγανάκτηση να την κάνουν κίνηµα. 

Δεν έχω καµµία όρεξη να δω την Ελλάδα «Αργεντινή». Δεν
θέλω να δω την Ελλάδα, όπως ήταν πριν από εξήντα πέντε χρό-
νια. Αυτός είναι ο προβληµατισµός µου, τον οποίο µετέφερα
στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Και του είπα σαφώς –πράγµα
που το ξέρει καλύτερα παντός άλλου ο ίδιος, γιατί έχουµε έναν
σοφό Πρόεδρο Δηµοκρατίας- ότι το πράγµα όπως πηγαίνει, στρι-
µώχνεται ιδιαίτερα στη δική του απόφαση. Και θέλω να πιστέψω
ότι θα υπάρξουν αποφάσεις που θα τιθασεύουν κάποιους εγωι-
σµούς για να µπορέσουµε να σώσουµε την πατρίδα, η οποία δυ-
στυχώς σήµερα βρίσκεται κλινικά νεκρή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Πι-
πιλή, Βουλευτής Α’ Αθηνών.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα πω δυο λόγια γι’ αυτά
που ακούστηκαν στην Αίθουσα, ως προς το πολιτικό µέρος της
επικαιρότητας.

Για να υπάρχει συνεννόηση πάνω απ’ όλα πρέπει από ορισµέ-
νους να υπάρχει και το κοινό «η νόηση». Δηλαδή η συνεννόηση
δεν εκβιάζεται. Η συνεννόηση επέρχεται όταν υπάρχουν κοινές
συνιστώσες: Όταν από την αρχή που ο ελληνικός λαός ανέδειξε
την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και τον Γιώργο Παπανδρέου µε
ισχυρή πλειοψηφία Πρωθυπουργό της χώρας και όταν από το
Βήµα αυτής της Βουλής το Δεκέµβριο του 2009 ο κ. Αντώνης Σα-
µαράς –που µόλις είχε εκλεγεί Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας- είχε θέσει τα πραγµατικά πολιτικά σοβαρά θέµατα
–επαναλαµβάνω το Δεκέµβριο του 2009- από αυτό το Βήµα µε
τις λέξεις µάλιστα «ξεκολλήστε, ξεκολλήστε, ξεκολλήστε». Είχε
πει δηλαδή «πάρτε µέτρα και εµείς δεν θα είµαστε εµπόδιο». Άλ-
λωστε ο ελληνικός λαός γι’ αυτό επέλεξε την Κυβέρνηση, για να
αντιµετωπιστεί άµεσα τότε η κρίση.

Τώρα είναι πολύ αργά για δάκρυα. Είναι πολύ αργά για άναρ-
θρες κραυγές. Είναι πολύ αργά όταν δυο χρόνια από αυτήν εδώ
την Αίθουσα στηρίζαµε όλες τις λογικές προτάσεις. Αρνούµεθα,
όµως, κατηγορηµατικά να στηρίξουµε µία Κυβέρνηση που έχασε
το δρόµο της, που έχασε τη στήριξη του λαού και το κυριότερο,
που αποκαλύπτεται ότι είχε σχέδιο αµέσως να µας βάλει στο
ΔΝΤ.

Επειδή όµως, ο πολιτισµός όντως είτε αφορά σε ανθρώπους,
είτε αφορά σε ζώα, ενώνει, να µπω στο θέµα.

Ανήκω στην κατηγορία των «γραφικών», των γεροντοκόρων,
αν και παντρεµένη. Ανήκω στην κατηγορία των γυναικών –και κά-
ποιων ανδρών- που από τα νιάτα µου ταΐζω αδέσποτα, περισυλ-
λέγω αδέσποτα και ξέρω ότι µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας
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εξακολουθεί να θεωρεί τους ανθρώπους που ασχολούµεθα κυ-
ρίως µε τα αδέσποτα ως «γραφικούς» και ως «τρελές». Νόµοι
υπάρχουν σ’ όλα τα επίπεδα και για τα θέµατα της κακοποίησης
των ζώων. Η αύξηση των ποινών είναι ένα θέµα που θα το συζη-
τήσουµε στο νοµοσχέδιο. Εκείνο που θα πρέπει να µας ενδιαφέ-
ρει είναι η υλοποίηση. Θα επανέλθω σ’ αυτό το θέµα.

Όταν πρωτοεκλέχθηκα Βουλευτής το 2008 σε οµιλία µου στην
Ολοµέλεια της Βουλής σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης τότε µε τον κύριο Νίκο Κοντό, είχα κάνει από το
Βήµα της Βουλής µία ανατριχιαστική καταγγελία για το πώς συ-
µπεριφέρονται κτηνοτρόφοι µε την άδεια των δηµάρχων και της
τοπικής και νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης, ειδικά στο νησί Ικαρία.
Με επιστολή µου επανήλθα µετά την οµιλία µου πάλι στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και απαιτούσα άµεσα µέτρα. Επίσης
από το 2007 στην τότε εισαγγελέα Σάµου κ. Κατσή –και εν συνε-
χεία το 2009- είχα ξανακάνει καταγγελίες φέρνοντας ως τραγικό
παράδειγµα συµπεριφοράς και κτηνωδίας κτηνοτρόφων στην
Ικαρία. Το 2010 επιτέλους είδα φως ως άνθρωπος που αγαπάει
τα ζώα. Έστειλα µία συγχαρητήρια επιστολή σε µία δικαστίνα η
οποία τόλµησε να καταδικάσει. Ίσως ήταν η πρώτη φορά που δι-
καστήριο, µε γυναίκα Πρόεδρο, καταδίκασε το Μάρτιο του 2010
κάποιους κτηνοτρόφους, επειδή αποδείχθηκε ότι κακοποιούσαν
τα ζώα. Το Νοέµβριο του 2010 καταδικάστηκαν τρεις ιδιοκτήτες
βαρελόσκυλων στην Ικαρία σε ποινές φυλάκισης µε αναστολή. 

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι πρέπει να βλέπουµε και τη θετική
πλευρά µε δεδοµένο ότι σίγουρα δεν υπάρχει το απόλυτο σκο-
τάδι στην Ελλάδα, ότι σίγουρα έχει αλλάξει προς το θετικότερο
η νοοτροπία και τέτοιες συζητήσεις πρέπει σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση να απευθύνονται. 

Όµως, πέρα από τους νόµους και το νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει
ενηµέρωση και παιδεία. Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, δεν
υπάρχει η ενηµέρωση ότι, αν δεν µπορείς να διαχειριστείς το ζώο
του σπιτιού σου, τότε θα πρέπει να το στειρώνεις. Η λέξη «στεί-
ρωση» είναι απαγορευτική για ορισµένους, µε αποτέλεσµα να
αµολούν οι δήθεν, κατά τα άλλα, φιλόζωοι τα σκυλιά στο δρόµο
–καταλαβαίνετε για ποιο λόγο- να δηµιουργούνται δεκάδες, εκα-
τοντάδες αδέσποτα και να έρχονται µετά οι άνθρωποι οι οποίοι
φοβούνται ή δεν αγαπούν τα ζώα, να επικαλούνται αυτό το
άσχηµο θέαµα και για τη ζωή των ζώων εις βάρος γενικά της φι-
λοζωίας. 

Οι δήµοι απεδείχθησαν όχι µόνο ανίκανοι αλλά και άχρηστοι
που τους έδωσε εδώ και καιρό η πολιτεία την αρµοδιότητα. Πρέ-
πει να τους αφαιρεθεί αµέσως, κύριε Υπουργέ. «Δουλεύουν» τον
κόσµο. Η Δηµοτική Αστυνοµία είναι ανίκανη να κάνει το αυτο-
νόητο. Υπάρχει στο Δήµο Αθηναίων οδηγία και εντολή, ότι όποιος
κακοποιεί ζώο ή το βλέπει στο µπαλκόνι στους σαράντα βαθµούς
να γαυγίζει και –το κυριότερο- όποιος ρυπαίνει τα πεζοδρόµια
και τις πλατείες, έχει πρόστιµο. Ποτέ κανείς δεν ασχολήθηκε,
ώστε να έχουµε πραγµατική ένδειξη πολιτισµού και στη συµπε-
ριφορά µας στα ζώα, αλλά και στη συµπεριφορά µας στους αν-
θρώπους και στη δηµόσια υγιεινή.

Επιµένω ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι το αρµόδιο
Υπουργείο για να αναλάβει οτιδήποτε έχει να κάνει µε τα δεσπο-
ζόµενα ή τα αδέσποτα ζώα και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης να κρατήσει την παραγωγή, το πώς ζουν οι αγελάδες στα
εκτροφεία, να ελέγχει το πώς ζουν σε άθλιες συνθήκες τα κοτό-
πουλα, τα οποία είναι όλο τοξίνες.

Γιατί; Γιατί όταν είναι στριµωγµένα τα κοτόπουλα έτσι και τους
βάζουν και ορµόνες για να µεγαλώσουν, είναι λογικό µετά εµείς
να υφιστάµεθα τις συνέπειες από τις τοξίνες. Ασχολούµαι τριά-
ντα πέντε χρόνια µε το θέµα. 

Οι αστυνοµικές αρχές, ως πρότινος, έτσι και τόλµαγε κάποιος
πολίτης να πάει σε αστυνοµικό τµήµα, είτε της Αθήνας, πόσω
µάλλον της περιφέρειας, να του δηλώσει κακοποίηση ζώου ή κα-
ταγγελία για κάποιον που φωλιάζει τα ζώα, του συµπεριφέρονταν
όπως συµπεριφέρονται ακόµα, σε ορισµένες κοινωνικές αδύνα-
µες οµάδες. Ευτυχώς και σ’ αυτό υπάρχει αλλαγή. Υπάρχουν
νέοι αστυνοµικοί και αστυνοµικίνες και υπάρχει και µια οδηγία
που λέει ότι ο πολίτης που  καταγγέλλει κάτι για κακοποίηση
ζώων, θα πρέπει να εισακούγεται και οι κακοποιούντες ζώα να
υφίστανται τις συνέπειες. 

Και για να τελειώσω, θέλω να πω πάλι το θετικό και θα τα κα-
ταθέσω και στα Πρακτικά, γιατί καλό είναι κάποιοι να διαβάζουν
ότι η Βουλή ασχολείται και µ’ αυτά τα πράγµατα. 

Μόλις τους τελευταίους µήνες –αυτό είναι το θετικό- το Τρι-
µελές Πληµµελειοδικείο Βέροιας, µε τη διαδικασία του αυτόφω-
ρου, καταδίκασε σε φυλάκιση πέντε µηνών, αγρότη εβδοµήντα
δύο ετών, για τη δηλητηρίαση µε φόλα, εννέα δεσποζόµενων
σκύλων, στο χωριό Αγία Μαρίνα του Δήµου Δοβρά. Το Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο Ρόδου επέβαλε ποινή φυλάκισης εννέα µηνών,
χωρίς αναστολή, για θανάτωση ζώων. Είχαν κρεµάσει δύο σκύ-
λους. Επέβαλε ποινή τρία µηνών για παράνοµη οπλοκατοχή.
Αλλά αυτό δεν αφορά το θέµα. Στα Χανιά το Μονοµελές Πληµ-
µελειοδικείο Χανίων επέβαλε χρηµατική ποινή -που τσούζει,
κύριε Πρόεδρε- 10.000 ευρώ σε κτηνοτρόφο για κακοποίηση
ζώου. Ο πρόεδρος Πληµµελειοδικείου Ακράτας επέβαλε ποινή
ενός µήνα, σε άτοµο που είχε µόνιµα δεµένο ζώο στο µπαλκόνι.
Έχουµε και στη Λαµία, έχουµε και στην Ικαρία επιτέλους. Θέλω
να πω ότι οι νόµοι υπάρχουν. Το ζητούµενο δεν είναι πάλι ένα νο-
µοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι τα όργανα, που είναι οι δήµοι, που είναι ανίκανοι, η αστυ-

νοµία που ακόµα είναι σε επίπεδο ενηµέρωσης, πρέπει να ανα-
λάβουν τις ευθύνες τους, να υλοποιούν τους ήδη υπάρχοντες
νόµους. 

Καταθέτω στα Πρακτικά όλα αυτές τις καταγγελίες για την κα-
κοποίηση ζώων.

Ευχαριστώ πολύ και θα επανέλθουµε.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή  καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Θεόδωρος Ιγνατιά-
δης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας και Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης, παρακαλείται
να πάρει το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι σωστή η διαπίστωση ότι υπάρχει τόση αύξηση των περι-

στατικών εγκατάλειψης  των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, όσο
και των φαινοµένων κακοποίησής τους. Παρουσιάστηκαν εξάλ-
λου στοιχεία, που νοµίζω ότι είναι γνωστά σε όσους ασχολούνται
µε το ζήτηµα. Είναι γνωστές και οι συνέπειες αυτού του φαινο-
µένου και στη δηµόσια υγεία και στην ασφάλεια και την κυκλο-
φορία.

Και από οικογενειακή και χωρική καταγωγή και από επάγγελµα
και από τη θητεία µου και στο συγκεκριµένο ζήτηµα στην τοπική
αυτοδιοίκηση για αρκετά χρόνια, το γνωρίζω αρκετά καλά.
Εκείνο που δεν έχει ειπωθεί εδώ, είναι ότι υπάρχει µια ολοφάνερη
αποτυχία διαχρονικά των πολιτικών, αντιµετώπισης του προβλή-
µατος. 

Αυτό υπάρχει γιατί δεν είχαν την πρόθεση ούτε και εν πολλοίς
την πολιτική βούληση, να αντιµετωπίσουν τα αίτια που θα µπο-
ρούσαν να προκαλέσουν σε ένα βαθµό, την άµβλυνση του φαι-
νοµένου. Και τα αίτια, αν εµβαθύνει κανείς σε αυτά, δεν
διαφέρουν από τα αίτια της εγκατάλειψης και της κακοποίησης
των ίδιων των ανθρώπων. 

Είναι καλό φυσικά που υπάρχει ευαισθησία για την ευζωία των
ζώων στον κόσµο. Πριν απ’ όλα, γνήσια τέτοια ευαισθησία υπάρ-
χει, κατά τη γνώµη µας, στα λαϊκά στρώµατα. Εκφράζει την αγω-
νία και την ευαισθησία για τη φύση, την ανάγκη για µια σχέση
επαφής και ισορροπίας µ’ αυτήν, αναγνωρίζει το σεβασµό που
της οφείλουµε και οφείλουµε στα ζώα, σαν προϋπόθεση και για
τη δική µας ύπαρξη. Και φυσικά την πολλαπλά ευεργετική σχέση
µαζί τους. 

Έχει, όµως, κατά τη γνώµη µας και πολλές δόσεις υποκρισίας
και είναι τουλάχιστον επιφανειακή αυτή η ευαισθησία, όταν εκ-
φράζεται από την Κυβέρνηση και τις πολιτικές δυνάµεις που
ασκούν ή στηρίζουν µία πολιτική και ένα κοινωνικό σύστηµα, που
κυριολεκτικά οδηγεί στη φτώχεια, την εξαθλίωση, την εγκατά-
λειψη, την κοινωνική και φυσική κακοποίηση του ίδιου του λαού
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και ερίζουν µόνο για την αποτελεσµατικότητα και την ικανότητά
τους να τη διαχειριστούν προς όφελος της πλουτοκρατίας. 

Οι πολιτικές δυνάµεις που συµµετέχουν, δίνουν έµπρακτη στή-
ριξη ή στην καλύτερη περίπτωση, ανοχή στις ιµπεριαλιστικές
επεµβάσεις που σφαγιάζουν και βασανίζουν ολόκληρους λαούς.
Από την ανοχή, στα βασανιστήρια και ανθρώπων. Θυµηθείτε το
Γκουαντάναµο. 

Αυτή η πολιτική, λοιπόν, είναι το πρότυπο της βίας που εκδη-
λώνεται και µε τη βάρβαρη συµπεριφορά απέναντι στα ζώα. Το
ενδιαφέρον σας εκφράζει απλά το γεγονός, ότι είστε υποχρεω-
µένοι να αναγνωρίσετε την ύπαρξη του προβλήµατος, συγκαλύ-
πτοντας φυσικά τις αιτίες του και τις ευθύνες σας.

Και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση δείχνει ένα ενδιαφέρον µε το
πράσινο βιβλίο για την ευζωία. Τα πράγµατα, όµως, που κατ’
αρχάς θέλει να εξυπηρετήσει, είναι άλλα: Κυρίως τη στήριξη των
µονοπωλίων -την ευζωία τη χρησιµοποιεί ως πρόσχηµα- και τον
ανταγωνισµό µεταξύ τους.

Το πρόβληµα που συζητάµε, δεν µπορεί να λυθεί ριζικά ή έστω
να αντιµετωπιστούν οι πιο οξυµµένες συνέπειές του, όσο δεν
αντιµετωπίζονται:

Πρώτον, η στρατηγική των κοµµάτων που στηρίζουν τον καπι-
ταλισµό που γεννά και αναπαράγει τα πρότυπα του αρρωστηµέ-
νου εγωισµού, του αµοραλισµού και της βίας, όσο κυριαρχεί το
παραγωγικό του πρότυπο και τα κάθε λογής σκουπίδια, που λαν-
σάρει συστηµατικά µέσα από την πολιτιστική του βιοµηχανία και
το σύστηµα παιδείας στο λαό και τη νεολαία.

Δεύτερον, το γεγονός ότι πίσω από το εµπόριο ζώων συντρο-
φιάς, την κερδοσκοπική χρήση τους, αλλά και την εκµετάλλευση
των ίδιων των αδέσποτων υπάρχει µία τεράστια βιοµηχανία κερ-
δών για συγκεκριµένους  -συχνά ιδιαίτερα µεγάλους- επιχειρη-
µατικούς οµίλους. Ο ίδιος ο βασανισµός των ζώων είναι και
εµπορικό θέαµα, που µάλιστα φέρνει τεράστια κέρδη σε ορισµέ-
νους.

Τρίτον, το γεγονός ότι µία φυσική ανάγκη συχνά υποκαθίστα-
ται, µέσω των πολιτιστικών προτύπων, από την αλλοτρίωση της
ανόδου του κοινωνικού στάτους κβο του κατόχου ενός ζώου,
όπως ενός αυτοκινήτου µάρκας ή ενός ακριβού παιχνιδιού για
το παιδί που εύκολα εγκαταλείπεται, όταν κανείς το βαρεθεί ή
όταν αντιληφθεί το βάρος των υποχρεώσεων που έχει. Η ρίζα
αυτής της αντίληψης και συµπεριφοράς έχει να κάνει µε την ίδια
την αξία της κατοχής και της καπιταλιστικής ιδιοκτησίας και την
αλλοτριωτική της επίδραση.

Τέταρτον, το γεγονός ότι οι αξίες της ευθύνης, της αλληλεγ-
γύης απέναντι στους άλλους εργαζόµενους, είναι αξίες που µε
κάθε τρόπο λοιδορούνται, ενώ προβάλλονται οι αξίες του ατοµι-
κού, µε κάθε τρόπο, κέρδους, κάτι που εύκολα απενοχοποιεί τη
συµπεριφορά της εγκατάλειψης και της κακοποίησης των ζώων,
στη συνείδηση όσων την έχουν -και όχι µόνο- φορτώνοντας τα
βάρη των ευθυνών τους στους υπόλοιπους εργαζόµενους.

Πέµπτον, το γεγονός ότι η λαϊκή οικογένεια δυσκολεύεται να
συντηρήσει τα µέλη της, πόσω µάλλον τα κατοικίδιά της, παρά
την προσπάθεια που κάνει, στο πλαίσιο της ολόπλευρης επίθε-
σης που δέχεται από την πολιτική για τη διάσωση του συστήµα-
τος, των κερδών, της ανταγωνιστικότητας, της πλουτοκρατίας
και του προτύπου που λανσάρεται τελευταία «ένας εργαζόµενος
ανά οικογένεια µε µισθό πείνας».

Αυτά είναι τα πραγµατικά αίτια -εποµένως αυτά πρέπει να αντι-
µετωπιστούν- και όχι κάποια ιδιαίτερα γενετικά ή φυλετικά χαρα-
κτηριστικά των ατόµων που διαπράττουν αυτές τις βιαιοπραγίες,
όπως υπονοούν ορισµένοι, χύνοντας το ρατσιστικό τους δηλη-
τήριο, µε τον τρόπο, τουλάχιστον, που διατύπωσαν γραπτά την
ερώτησή τους, µε την προβολή, δηλαδή, των παραδειγµάτων.

Η βαρβαρότητα των δηλητηριάσεων, εκτός από τα παραπάνω,
βρίσκει υπόβαθρο στην έκρηξη του προβλήµατος των αδέσπο-
των, που ορισµένοι αντιµετωπίζουν αυτοδικώντας και στην ανε-
ξέλεγκτη διάθεση δηλητηρίων –κυρίως φυτοφάρµακα συγκε-
κριµένων φαρµακολογικών κατηγοριών- που ευκολότατα µπορεί
κανείς να προµηθευτεί και να χρησιµοποιήσει εξαιτίας πάλι της
ασκούµενης πολιτικής.

Η ολοκληρωµένη αντιµετώπιση του προβλήµατος της υγιούς
σχέσης µε τα ζώα και συνολικότερα µε τη φύση, µπορεί να γίνει

µόνο σε µία κοινωνία που θα στηρίζεται στην κοινωνική ιδιοκτη-
σία των µέσων παραγωγής, στον επιστηµονικό κεντρικό σχεδια-
σµό της κάλυψης των κοινωνικών αναγκών και στον ολόπλευρο
λαϊκό έλεγχο, στη βάση της οποίας µπορούν να αναπτυχθούν
αξίες και να ευδοκιµήσουν, όπως είναι η συλλογικότητα, η αλλη-
λεγγύη, η ανθρωπιά, ο σεβασµός στη φύση και στα ζώα ως πε-
ριβάλλον όπου ζει και αναπτύσσεται ο άνθρωπος και οφείλει
στον εαυτό του να το διαφυλάσσει, να το αξιοποιεί και να αντι-
µετωπίζει σχεδιασµένα τα προβλήµατα που προκύπτουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ορισµένοι λένε ότι ο τρόπος που αντιµετωπίζει –και ειπώθηκε
κι εδώ- µία κοινωνία τα ζώα, δείχνει τον πολιτισµό της. Ε, λοιπόν,
ο καπιταλισµός κι εδώ παράγει τη βαρβαρότητα. Για να αναπτυ-
χθεί ένας πολιτισµός αντάξιος στον άνθρωπο ως προς τη στάση
του και απέναντι στα ζώα απαιτεί µία άλλη κοινωνία.

Η µέχρι τώρα προβληµατική αντιµετώπιση του προβλήµατος
στηρίχθηκε σε µία διαχείριση που το αναπαράγει, αλλά και το δι-
ευρύνει.

Τα ελλιπέστατα κονδύλια κατευθύνθηκαν µονόπλευρα στη λο-
γική των στειρώσεων. Συχνά η χρηµατοδότηση στηρίχτηκε, όπως
µας είπε και ο κύριος Υπουργός, στην ανταποδοτικότητα,  ένα -
δύο ευρώ ανά κάτοικο και παραπάνω σε ορισµένες περιπτώσεις,
φορτώνοντας δηλαδή τους εργαζόµενους για κάτι, που η ίδια η
πολιτεία για τη δηµιουργία του, εξαιτίας της πολιτικής της, έχει
ευθύνη. Φυσικά υπάρχει και η ατοµική ευθύνη αυτών που τα
εγκαταλείπουν, αλλά και η ευθύνη όσων κερδίζουν από την ανε-
ξέλεγκτη εµπορική εκµετάλλευσή τους.

Με το νοµοσχέδιο διαιωνίζετε µε κάποιες τροποποιήσεις, την
ίδια λογική διαχείρισης.

Η λύση, φυσικά, δεν βρίσκεται ούτε στην αυστηροποίηση των
ποινών αποκλειστικά, που µπορεί σε ορισµένες περιπτώσεις να
είναι αναγκαία, όπως για τους βασανισµούς και την προσβολή
της ζωής, ούτε στην υποκατάσταση της ευθύνης της πολιτείας
και της αρµοδιότητας του επιστηµονικού κόσµου από τα φιλο-
ζωικά σωµατεία και τις περιθάλψεις και τις στειρώσεις και άλλες
κτηνιατρικές πράξεις, όπως είπατε.

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό προσπαθείτε αυτά να τα χρη-
σιµοποιήσετε σαν το δούρειο ίππο κατά των επαγγελµατικών δι-
καιωµάτων, µέσω της χρησιµοποίησης αµφίβολης επιστηµονικής
επάρκειας εθελοντών σε υποβαθµισµένες και ανεπαρκέστατες,
από άποψη επιστηµονικών προδιαγραφών, συνθήκες παροχής
κτηνιατρικών υπηρεσιών.

Τα όσα είπατε για το κόστος του «τσιπ» -εννοώ την ηλεκτρο-
νική ταυτοποίηση- δεν ξέρω τι συµβαίνει µε τους συναδέλφους,
αλλά από την πείρα που έχω εγώ από τη δική µου περιοχή, δεν
ισχύουν και είναι απειροελάχιστο συγκριτικά µε το κόστος δια-
τροφής και υγειονοµικής περίθαλψης ενός ζώου. Αν θέλετε επι-
δοτήστε την ή πάρτε δηµόσιους κτηνιάτρους, να την κάνουν σε
χαµηλότερες τιµές. Σε ορισµένες, όµως, έστω και λίγες περιπτώ-
σεις, πίσω από τέτοιες δραστηριότητες σωµατείων βρίσκονται
και ιδιοτελή επιχειρηµατικά συµφέροντα που κερδίζουν από τη
διαχείριση του προβλήµατος. 

Ακόµα όµως και στο πλαίσιο αυτού του ζητήµατος, θέλουµε
να κάνουµε ορισµένες προτάσεις που νοµίζουµε ότι µπορούν να
αντιµετωπίσουν το πρόβληµα πιο αποτελεσµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
για την ανοχή σας λόγω ευαισθησίας από το επαγγέλµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Λόγω ευαισθησίας έχετε
ένα λεπτό ακόµα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Έχω ασχοληθεί χρόνια µε το θέµα,
κύριε Υπουργέ, το είπα και αρχικά και ως επαγγελµατίας και ως
δηµοτικός σύµβουλος.

Το βασικό, κατά την εκτίµησή µας, που πρέπει να επικεντρω-
θείτε, είναι ο τρόπος µε τον οποίο διαµορφώνεται η σχέση µε τα
ζώα. Ο στόχος είναι η προώθηση της υπεύθυνης κατοχής και
ιδιοκτησίας πριν από όλα, στους χώρους αναπαραγωγής, εισα-
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γωγής και εµπορίας και στον έλεγχο αυτής της ευαισθησίας.
Η ηλεκτρονική ταυτοποίηση είναι σωστό µέτρο αν και δεν είναι

νέο. Το πρόβληµα, βέβαια, δεν λύνεται µε το να µεταφέρεται από
τον Πανελλήνιο Κτηνιατρικό Σύλλογο στο Υπουργείο. Αυτό δεν
λύνει κανένα ουσιαστικό πρόβληµα. Ούτε από το κεντρικό κρά-
τος, ούτε από τους δήµους υπήρχε η βούληση για τον έλεγχο
της ηλεκτρονικής ταυτοποίησης, δηλαδή για τον έλεγχο της προ-
ώθησης της υπεύθυνης ιδιοκτησίας, ούτε καν σαν προσπάθεια
διαφώτισης, ενηµέρωσης και ελέγχου, πολύ περισσότερο στον
κατασταλτικό τοµέα.

Δεύτερον, µε συστηµατική διαπαιδαγώγηση πάνω στο σεβα-
σµό στα ζώα και ουµανιστική γενικότερα διαπαιδαγώγηση -δεν
θα πω περισσότερα- µε σκληρή πάταξη πριν απ’ όλα των συµφε-
ρόντων που κερδίζουν από την παραγωγή, τη διαιώνιση και τη
διαχείριση του προβλήµατος, µε ουσιαστική εισοδηµατική βελ-
τίωση της λαϊκής οικογένειας, µόνο σ’ αυτήν τη βάση, στο πλαί-
σιο ενός τέτοιου σχεδιασµού που θα εξειδικεύεται σε επίπεδο
ευρύτερης περιοχής, µε προτεραιότητα τα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα και τις περιοχές γύρω από αυτά, µπορούν να έχουν νόηµα
και ουσιαστικό αποτέλεσµα τα προγράµµατα στειρώσεων, περί-
θαλψης, επανένταξης και σε καµµιά περίπτωση ασυλοποίησης
αδέσποτων ζώων. Όπως και τα υπό δηµόσιο έλεγχο ενδιαιτή-
µατα, διαφορετικά θα κρύβουν πραγµατικά σκουπίδια κάτω από
το χαλί.

Είναι γνωστό ότι φιλοζωικά σωµατεία κάτω από το βάρος των
οικονοµικών προβληµάτων, ορισµένες φορές αναγκάστηκαν να
διακόψουν τη λειτουργία τους και να εγκαταλείψουν ζώα, όπως
είναι γνωστό και σε εσάς, ότι οι δήµοι πολλές φορές µεταφέρουν
αδέσποτα ζώα σ’ άλλες περιοχές, προκειµένου να κρύψουν το
πρόβληµα στην περιοχή τους.

Ο ρόλος των φιλοζωικών σωµατείων µπορεί να είναι επικου-
ρικά πολύτιµος και ιδιαίτερα στον εντοπισµό των αναγκών, την
ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση. 

Κεντρικό ρόλο στην αντιµετώπιση του προβλήµατος, κατά τη
γνώµη µας, καλούνται να παίξουν οι κτηνίατροι σαν κατ’ εξοχήν
επιστηµονικά υπεύθυνοι και αρµόδιοι για την ευζωία, σε συνερ-
γασία τόσο ο δηµόσιος κτηνίατρος µε κατάλληλη επαρκή στελέ-
χωση των υπηρεσιών, όσο και ο ελεύθερος επαγγελµατίας µε
συλλογική συµµετοχή µέσω των συλλόγων, σε προγράµµατα ευ-
αισθητοποίησης, ηλεκτρονικής σήµανσης, στειρώσεων, περίθαλ-
ψης και περισυλλογής µε ανάλογους φυσικά πόρους.

Διαφωνούµε, φυσικά, µε τη µεταφορά στο Υπουργείο και για
λόγους επιστηµονικής επάρκειας και υποβάθµισης των υπηρε-
σιών του.

Βέβαια αυτά τα κονδύλια που απαιτούνται, πρέπει να βρεθούν
από τη γενναία φορολόγηση των µεγάλων εταιρειών που θησαυ-
ρίζουν από το κύκλωµα των ζώων και όχι περιµένοντας τη δια-
φηµιστική τους ελεηµοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και εµείς ευχαριστούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά πολύ σηµαντικό να συ-

ζητάµε ένα τόσο σπουδαίο θέµα που ευαισθητοποιεί σχεδόν το
σύνολο της ελληνικής κοινής γνώµης αλλά και διεθνώς. Πιστεύω
ότι είναι µια από τις πολύ καλές στιγµές του Κοινοβουλίου. Θα
παρακαλούσα, όµως, να αγορεύουµε όσο γίνεται κοντά στο
χρόνο. 

Το λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ και Βουλευτής Β’ Θεσσα-
λονίκης. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια γι’ αυτό που διαδραµατίζεται αυτές
τις ώρες, τις τελευταίες ηµέρες, που είναι το θρίλερ της τηλε-
διάσκεψης. Με αυτόν τον τρόπο παρουσιάζεται και από τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι η Κυβέρ-
νηση θα εξαγγείλει ακόµη πιο σκληρά µέτρα, περισσότερα από
όσα έχουν παρθεί. Ξέρουµε ένα µεγάλο πακέτο µέτρων. Γνωρί-
ζουµε για τις απολύσεις στο δηµόσιο. Γνωρίζουµε για την εργα-
σιακή εφεδρεία. Γνωρίζουµε για την περικοπή των συντάξεων.
Τώρα, καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά θα είναι το τελειωτικό χτύ-
πηµα. Περνάµε στην τελική εξαθλίωση. Έχουµε, δηλαδή, µια Κυ-

βέρνηση που θανατώνει την ελληνική κοινωνία. 
Ας περάσω, όµως, στους βασανισµούς και στη θανάτωση των

ζώων από ασυνείδητους. Τα δικαιώµατα ανθρώπων και ζώων
είναι η  ηθική κατάκτηση του ανθρώπινου πολιτισµού, πηγαίνουν
µαζί και έχουν κοινές ρίζες σε παγκόσµιο επίπεδο. Έχουµε, λοι-
πόν, ηθική υποχρέωση εµείς που θεωρούµε ότι είµαστε το ανώ-
τερο είδος, να προστατεύουµε τα ζώα. 

Η κατάσταση στη χώρα µας δεν µας κάνει περήφανους. Η κα-
κοποίηση και η θανάτωση ζώων συντροφιάς, από όποια πλευρά
και αν εξεταστεί, αποτελεί µια πληγή στη σύγχρονη κοινωνία που
δυστυχώς, συχνά αρκετοί αρµόδιοι αποφεύγουν να αναφέρουν
και τα θεωρούν είτε απλά δυσάρεστα, είτε µικρότερης σηµασίας. 

Οι ψυχολόγοι και κοινωνιολόγοι, όµως, είναι σαφείς. Οι βίαιες
πράξεις σε βάρος των ζώων έχουν αναγνωριστεί ως ενδείξεις
επικίνδυνης ψυχοπάθειας που σπάνια περιορίζονται µόνο σε
αυτά. Νοµοθεσία και δικαστήρια διαθέτουν αρκετά στοιχεία που
συνδέουν τις πράξεις βίας προς τα ζώα µε αντίστοιχες συµπερι-
φορές µε ανθρώπινα θύµατα. Στοιχεία που αφορούσαν µέχρι
χθες την Αµερική, µας ενδιαφέρουν όλο και περισσότερο, γιατί
είναι όλο και λιγότερο ξένα προς εµάς. Δηλαδή, ανάλογες µελέ-
τες ανθρώπων που έχουν διαπράξει εγκλήµατα σε βάρος συναν-
θρώπων, αποδεικνύουν ότι προϋπάρχει ιστορικό κακοποίησης
ζώων. Η βία προς τα ζώα αποτελεί διαγνωστικό κριτήριο για δια-
ταραχές συµπεριφοράς. 

Αν τώρα συνυπολογίσουµε τη συµπεριφορά που επιφυλάσ-
σουµε συνολικά στα ζώα, η χώρα µας κατατάσσεται µεταξύ των
χωρών που αποτελούν τόπο µαρτυρίου για τα ζώα, είτε αυτά
είναι αδέσποτα και δεσποζόµενα, είτε είναι παραγωγικά. Οι υπο-
θέσεις, όµως, που φτάνουν τελικά στα δικαστήρια, είναι ελάχι-
στες σε σχέση µε το ποσοστό των συµβάντων. 

Θα αναφέρω και τη χρησιµότητα των ζώων συντροφιάς και
πώς γιατροί επιλέγουν να προτείνουν στους ασθενείς, για να
έχουν µια πολύ πιο σύντοµη ανάρρωση, ζώα συντροφιάς. Για
τους ανθρώπους αυτούς τα ζώα αυτά είναι πολύ σηµαντικά. Στο
θέµα αυτό η νοµοθεσία που προβλέπει το τι ισχύει για τα δικαι-
ώµατα των ζώων, δεν είναι ότι δεν υπάρχει –υπάρχει µε τον α’ ή
β’ τρόπο- απλά δεν τηρείται. Αυτό, όµως, που πρέπει να κατα-
κτηθεί στη χώρα µας, είναι η κοινωνική συνείδηση απέναντι στα
ζώα. Όταν µια κοινωνία δεν δείχνει σεβασµό στα ζώα συντροφιάς
και έχει µάθει να τα χρησιµοποιεί, τότε θεωρεί ότι έχει δικαίωµα
να τα κακοποιεί ή να τα θανατώνει, γιατί αυτό σηµαίνει απλά ότι
δεν υπάρχει επαρκής, άτυπος κοινωνικός κανόνας που να απα-
γορεύει τέτοιες συµπεριφορές. 

Η κακοποίηση έχει πολλές µορφές είτε άµεσα µε βασανισµό
είτε άµεσα µε την εγκατάλειψη, τη στέρηση τροφής, την έλλειψη
κτηνιατρικής φροντίδας. Η χώρα µας όµως πρωταγωνιστεί και
µεταξύ των χωρών που έχουν τα περισσότερα ζώα-θύµατα τρο-
χαίων στους δρόµους της. Το αποκρουστικό θέαµα νεκρών κα-
τοικίδιων για τους επισκέπτες της Αθήνας είναι από τους λόγους
που επισπεύσθηκε η διαδικασία ψήφισης του ν. 3170/2003 πριν
ακριβώς από τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Έτσι παρά τη νοµοθε-
τική ρύθµιση για την αντιµετώπιση του θέµατος των αδέσποτων
ζώων και την κακοποίησή τους, δεν δόθηκε το ανάλογο βάρος
για την εφαρµογή του νόµου. 

Οι καταγγελίες για τη λειτουργία του Διαδηµοτικού Κέντρου
Περίθαλψης Αδέσποτων Ζώων, καθώς και για τις συνθήκες κρά-
τησης στα διαδηµοτικά κυνοκοµεία είναι παρά πολλές. Είναι βέ-
βαιο ότι µε την έλλειψη κτηνιατρικών ελέγχων, αλλά και την
απουσία των δήµων παραβιάζονται οι κανόνες για την προστασία
των ζώων και την επαναπροώθησή τους, όπως προβλεπόταν στο
νόµο. 

Εδώ θα πρέπει να πούµε και για τα πρότυπα που αναπαράγο-
νται για αυτό το θέµα, µέσα από τα τσίρκο που έρχονται στη
χώρα µας. Μιλάµε για το τσίρκο που έχει ζώα, που ξέρουµε πώς
ταλαιπωρούνται, πώς βασανίζονται για να παράξουν αυτό το
θέαµα, που θεωρείται πολιτισµός. Το πιο τραγικό απ’ όλα είναι,
όταν πηγαίνουν σχολεία, για να δουν αυτό το θέαµα.

Η κακοποίηση δεν πρέπει να σταµατήσει µόνο επειδή το απα-
γορεύει το νοµοθετικό µας πλαίσιο, αλλά και γιατί δεν το επιτρέ-
πει η ηθική. Γι’ αυτό η φιλοζωία ως έννοια, πρέπει να εισαχθεί ως
µάθηµα στα δηµοτικά σχολεία. Θα µου πείτε, τα δηµοτικά σχο-
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λεία δεν έχουν βιβλία και εµείς περιµένουµε να µπει ένα αντί-
στοιχο µάθηµα; Και όµως, πρέπει να µπει, γιατί έχει να κάνει µε
τις µετέπειτα ισορροπίες όλων των νέων ανθρώπων και ειδικά
στις συνθήκες που ζούµε, που αυτές οι ισορροπίες είναι πολύ
σηµαντικές. 

Έρχοµαι στα προτεινόµενα µέτρα. Αποτελεσµατική πρόληψη
και αντιµετώπιση του προβλήµατος είναι η συνεργασία όλων των
αρµοδίων φορέων, των δήµων, της Αστυνοµίας, των κτηνιάτρων,
των φιλοζωικών σωµατείων, των οργανώσεων, αλλά πρωτίστως
της ίδιας της κοινωνίας. 

Με ενηµέρωσή τους οι δήµοι και οι περιφέρειες πρέπει να πά-
ρουν µέτρα, για να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο της αύξησης
του πληθυσµού των αδέσποτων. Ας µην ξεχνάµε ότι πολλά ζώα
συντροφιάς καταλήγουν ως αδέσποτα λόγω του συχνού φαινο-
µένου της εγκατάλειψης. Αυτό το βλέπουµε ειδικά το Σεπτέµβριο
στις περιοχές που έχουν πολλά εξοχικά. Μόλις πάµε σε κατοικη-
µένες περιοχές βλέπουµε µια πληθώρα αδέσποτων, διότι για το
καλοκαίρι καλό ήταν το σκυλάκι, αλλά τώρα πού θα το πάµε, στο
διαµέρισµα; Έτσι, λοιπόν, το αφήνουν.

Οι δήµοι πρέπει να προχωρήσουν έστω και τώρα στη δηµιουρ-
γία ειδικής υπηρεσίας, όπως ορίζει ο ν.3170/2003, µε συνολική
ευθύνη τους για τα θέµατα ζώων, όπως είναι η δηµιουργία δη-
µοτικών κτηνιατρείων, όπου δεν υπάρχουν, και δηµοτικών προ-
γραµµάτων στείρωσης αδέσποτων σε µόνιµη βάση. 

Οι κακοποιήσεις και δηλητηριάσεις, καθώς και ο έλεγχος σή-
µανσης ζώων συντροφιάς αποτελούν αρµοδιότητες της Δηµοτι-
κής Αστυνοµίας, η οποία θα πρέπει να εξετάζει τις σχετικές
καταγγελίες. 

Επίσης, πρέπει να οργανωθούν οι βάσεις δεδοµένων για την
ηλεκτρονική ταυτοποίηση των ζώων συντροφιάς σε συνεργασία
µε τον Πανελλήνιο Κτηνιατρικό Σύλλογο, ώστε να ανευρίσκονται
όταν χαθούν ή όταν πέφτουν θύµατα κλοπής και βασανισµών.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν εύκολα επιχειρήµατα, προ-
κειµένου να πειστεί κάποιος ότι το να ζεις µε ζώα είναι ό,τι πιο
φυσικό. Αυτό είναι στην ελεύθερη επιλογή του καθενός, το να
έχει ζώα στο σπίτι του, αλλά αυτό που αποτελεί σαφώς δείγµα
πολιτισµού είναι το να τα βλέπεις στο δρόµο ή οπουδήποτε
αλλού και να µην τα εχθρεύεσαι, να µην σκέφτεσαι ότι είναι πα-
ρείσακτα και να ζητάς την εξόντωσή τους, γιατί απλούστατα ο
ίδιος ο άνθρωπος έχει φτιάξει ένα περιβάλλον για λογαριασµό
του και για τις ανάγκες του, στο οποίο δυσκολεύεται το ζώο να
ζήσει. Άρα µε αυτήν την έννοια µπορεί να πει κάποιος ότι χρω-
στάµε στα ζώα εν γένει και πρέπει να τα σεβαστούµε.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω την άποψη του Άλ-
µπερτ Σβάϊτσερ που έλεγε ότι όποιος έχει µάθει να θεωρεί τη
ζωή ενός ζώντος πλάσµατος ευτελή κινδυνεύει να οδηγηθεί σε
αντίστοιχα συµπεράσµατα, θεωρώντας ευτελείς και τις ανθρώ-
πινες ζωές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ. Ευ-
αγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
Βουλευτής Α’ Πειραιώς, ο κ. Εµµανουήλ Μπεντενιώτης να λάβει
το λόγο.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, η επίκαιρη επερώτηση
θέτει ένα πρόβληµα και µας δίνει τη δυνατότητα να επισηµά-
νουµε ότι η Κυβέρνηση µε απλή ευαισθησία προωθεί σχετικό
σχέδιο νόµου που ανταποκρίνεται απόλυτα στις επισηµάνσεις
όλων των πτερύγων. 

Όµως, πρέπει να υπενθυµίσουµε ιστορικά ότι το νοµικό πλαί-
σιο της προστασίας των ζώων στη µεταπολίτευση έχει διαµορ-
φωθεί µε το ν. 1197/1981 που είναι η πρώτη µορφή θεσµικού
πλαισίου, αλλά και ο ν. 2017/1992 που ενσωµατώνει την ευρω-
παϊκή σύµβαση για την προστασία των ζώων συντροφιάς στο
εθνικό δίκαιο και το πρωτόκολλο στη συνέχεια για την προστασία
και την καλή µεταχείριση των ζώων που είναι προσθήκη στη Συν-
θήκη του Άµστερνταµ του 1997.

Όµως, εκείνο που είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρον και πρέπει να επι-
σηµανθεί είναι ότι ο ισχύων νόµος ο ν.3170/2003 είναι η καλύτερη
µέχρι σήµερα νοµοτεχνική προσπάθεια των τελευταίων δεκαε-
τιών, αλλά δεν έχει επαρκή εφαρµογή των διατάξεων, όπως,
κυρία και κύριοι συνάδελφοι, όπως και πολλές άλλες διατάξεις
δεν έχουν επαρκή εφαρµογή στη χώρα µας και αυτό είναι µια µε-
γάλη ευθύνη όλων µας. Οι παρατηρήσεις, τα σχόλια, οι επιση-
µάνσεις, για τη σηµερινή απαράδεκτη πραγµατικά κατάσταση,
όπως διατυπώθηκαν απ’ όλες τις πτέρυγες αντιµετωπίζονται –
πρέπει να το συνοµολογήσουµε αυτό- ουσιαστικά και ριζοσπα-
στικά από το σχέδιο νόµου που έχει προωθηθεί και κατατίθεται
πολύ σύντοµα και στη Βουλή, αφού έχει συζητηθεί και σε δεύ-
τερη ανάγνωση στο Υπουργικό Συµβούλιο. Ακριβώς το συγκε-
κριµένο σχέδιο έχει σηµειώσει ρεκόρ συµµετοχής στη διαβού-
λευση των πολιτών. Αθροίστηκαν πλέον των τριών χιλιάδων σχό-
λια που αναρτήθηκαν, ενώ είναι καθοριστική και η συµβολή των
φιλοζωικών εταιρειών στην τελική, στην καταληκτική µορφή του
νοµοσχεδίου. Μπορούµε έτσι να επιτύχουµε υψηλής ποιότητας
συµπεριφορά της κοινωνίας µας για τα ζώα συντροφιάς επιτέ-
λους, αρκεί να καλλιεργήσουµε πρωτίστως στις νέες γενεές
αυτή την αγάπη που δικαιούνται οι πιστοί φίλοι του ανθρώπου,
που τον συντροφεύουν άδολα, άκακα και µε ευγνωµοσύνη. 

Είναι, όµως, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, πειρασµός για µένα,
αλλά και καθήκον και ευθύνη να αναφερθώ σε µια υψηλής ποιό-
τητας προσφοράς σ’ αυτήν την προσπάθεια από την πλευρά της
αυτοδιοίκησης, αλλά και από την πλευρά της κοινωνίας µας. Και
αυτό επιβάλλεται, για να έχουµε την άλλη όψη του νοµίσµατος
της απαράδεκτης  κατάστασης, όπως περιγράφτηκε από πολ-
λούς οµιλητές. 

Έτσι, λοιπόν, η άλλη πλευρά του έργου είναι ένα κέντρο στο
οποίο κρίνεται σκόπιµο να αναφερθούµε επιγραµµατικά, αλλά
και ενδεικτικά, για όλους εκείνους που δίνουν και την ψυχή τους
εκεί, σε αυτό το κέντρο, σε αντίθεση  µε όσους προσβάλλουν την
ανθρώπινη κοινωνία και παραβιάζουν τη συµπεριφορά που πρέ-
πει να έχουµε προς τα ζώα. 

Είναι, λοιπόν, αυτό το κέντρο, το Διαδηµοτικό Κέντρο Περί-
θαλψης Αδέσποτων Ζώων το ΔΙΚΕΠΑΖ το πρώτο στην Ελλάδα
που λειτουργεί στο Σχιστό του Πειραιά από τις 15 Φεβρουαρίου
2003. Στα εγκαίνιά του παρίστατο ο σηµερινός Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, τότε Υπουργός Εσωτερικών. Είναι µια Υπηρε-
σία του περιβαλλοντικού συνδέσµου Δήµων Αθήνας και Πειραιά
που αποτελεί τον µεγαλύτερο φορέα περιβαλλοντικής συνεργα-
σίας της τοπικής αυτοδιοίκησης και εκπροσωπείται από δεκαο-
κτώ δήµους του λεκανοπεδίου της Αττικής.

Το κέντρο καταλαµβάνει µια έκταση εξίµισι στρεµµάτων στους
πρόποδες του όρους Αιγάλεω, έχει κάθετη οργάνωση, διαθέτει
πλήρη κτηνιατρικό εξοπλισµό, χώρους διαµονής, χώρους εκτό-
νωσης των ζώων, εγκαταστάσεις διοίκησης, αίθουσα ενηµέρω-
σης του κοινού, ειδικά οχήµατα περισυλλογής, ηλεκτρονικό
σύστηµα παρακολούθησης των ζώων, σύστηµα βιολογικής επε-
ξεργασίας των αποβλήτων, ενώ έχει αναπτύξει ισχυρό δίκτυο συ-
νεργασίας µε τα φιλοζωικά σωµατεία των δήµων.

Το ΔΙΚΕΠΑΖ, µέσα από προγραµµατικές συµβάσεις εξυπηρετεί
διάφορα Νοµικά  Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου, όπως νοσοκοµεία,
οργανισµούς κοινής ωφέλειας και είναι από τους ελάχιστους φο-
ρείς της τοπικής αυτοδιοίκησης µε µηδενικό χρέος και χωρίς δά-
νειο. Ενώ είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρον να επισηµανθεί ότι µε
δαπάνες του ΠΕΣΥΔΑΠ έχουν επισκεφθεί το ΔΙΚΕΠΑΖ χιλιάδες
µαθητές για ενηµέρωση.

Μερικά, ενδεικτικά στοιχεία, αυτού του έργου, είναι ο απολο-
γισµός του 2010. Έχουν περισυλλεχθεί χίλια τετρακόσια ογδόντα
τρία ζώα, έχουν επανατοποθετηθεί χίλια εκατόν εβδοµήντα δυο,
έχουν δοθεί για υιοθεσία ογδόντα τρία, έχουµε οκτακόσιες ογδό-
ντα τέσσερις στειρώσεις και χίλιους διακόσιους ογδόντα πέντε
εµβολιασµούς. Άρα ένα πλούσιο έργο που πραγµατικά πρέπει
να τιµά όλους µας, γιατί είναι µια ιδιαίτερη συµβολή και µεγάλη
προσφορά.

Ένα αδέσποτο που δεσπόζει στο δικό µου το σπίτι έχει τύχει
των κτηνιατρικών φροντίδων του ΔΙΚΕΠΑΖ και είχε εκδηλώσει
την ευγνωµοσύνη του γι’ αυτές τις υπηρεσίες. Μία ευγνωµοσύνη
που εµείς πρέπει να ανταποδώσουµε αν θέλουµε να έχουµε την
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ανθρωπιά µιας ευνοµούµενης κοινωνίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ας είµαστε, κύριε  Πρόεδρε, και πάλι µέσα στο χρόνο!
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πράγµατι, πρέπει να

πούµε ότι ο κ. Μπεντενιώτης είναι πάντα µέσα στο χρόνο και
πάντα εύστοχος, όπως και οι υπόλοιποι συνάδελφοι.

Κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να ενισχύσω τους καλούς λόγους
για το ΔΙΚΕΠΑΖ, του κ. Μπεντενιώτη γιατί είναι στην ευρύτερη
περιφέρεια του Πειραιά, παρ’ ότι είναι είκοσι τόσοι δήµοι και από
την Περιφέρεια της Αθήνας.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Είναι όλο το Λεκανοπέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Είναι πραγµατικά ένα

πρωτότυπο και σηµαντικό έργο της αυτοδιοίκησης, το οποίο
υποστηρίζεται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Θα πε-
ριµένουµε από εσάς και από τον Υπουργό που, όπως είπε ο κ.
Μπεντενιώτης, το εγκαινίασε, να δείξετε περισσότερο ενδιαφέ-
ρον γιατί υπάρχουν οικονοµικά προβλήµατα και εννοώ βεβαίως
επιχορηγήσεις οι οποίες να είναι µειωµένες, όπως δυστυχώς
πρέπει να είναι µειωµένες λόγω οικονοµικών προβληµάτων, αλλά
παρ’ όλα αυτά να καλύπτουν τις µεγάλες ανάγκες ενός τόσο ση-
µαντικού έργου.

Κύριε  Υπουργέ, δέχεστε να µιλήσει τώρα ο κ. Ροντούλης;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Να µιλήσει και ο κ. Ροντούλης και οι δύο
άλλοι συνάδελφοι και µετά θα µιλήσω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα απαντήσετε, λοιπόν,
συνολικά.

Το λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΛΑΟΣ, κ. Αστέριος Ροντούλης, Βουλευτής Λάρισας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε  Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν από λίγο ακούσαµε τον Πρόεδρο

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού να απευθύνει και πάλι εντός
της Αιθούσης ένα µήνυµα συνευθύνης προκειµένου η χώρα να
βγει από τα αδιέξοδά της. Ατυχώς, εισέπραξε και πάλι άρνηση,
από τη γνωστή πτέρυγα του Κοινοβουλίου.

Βεβαίως, η δηµοκρατία είναι το πολίτευµα που ανέχεται τις
αντίθετες απόψεις. Είναι ένα πολίτευµα που ανέχεται τη διαφο-
ρετικότητα της γνώµης. Επ’ ουδενί όµως, µπορεί να ανεχθεί τον
εκβιασµό του λαού. Όταν, λοιπόν, εµφανίζεται κάποιος πολιτικός
Αρχηγός και εκβιάζει τον ελληνικό λαό µε αλλεπάλληλες εκλο-
γές, θέτοντας δηλαδή το εκβιαστικό δίληµµα των αλλεπάλληλων
εκλογών προκειµένου να γίνει Πρωθυπουργός, τότε κάποιοι πα-
ραβιάζουν ενσυνειδήτως τις βασικές αρχές της δηµοκρατίας και
αυτό είναι κατακριτέο από το σύνολο του ελληνικού λαού.

Κάποιοι στην Αίθουσα µας απηύθυναν την κατηγορία ότι είµα-
στε υποκριτές δήθεν, ακόµη και ρατσιστές γιατί φέραµε αυτό το
ζήτηµα σήµερα στη Βουλή. Έλεος! Ακόµη και σε αυτό το θέµα
που υπήρξε µια ευρύτατη συναίνεση των πολιτικών παρατάξεων,
όπως εκφράστηκαν µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, κάποιοι βρί-
σκουν ευκαιρία για να κάνουν µικροπολιτική, να βγάλουν τα πο-
λιτικά τους εσώψυχα; Περιττό να πω ότι αποτελούν την
κακοφωνία µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και ενθυµίζουν τον
Κακοφωνίξ του γνωστού περιοδικού «ΑΣΤΕΡΙΞ».

Και δεν χρειάζεται να πω πολλά πράγµατα ή να επιχειρηµατο-
λογήσω επί αυτού, µόνο ένα πράγµα θα πω. Η κακοµεταχείριση
ενός ζώου είναι το κατώφλι πριν την κακοποίηση ενός ανθρώπου.
Αυτό νοµίζω τα λέει όλα. 

Υπό αυτήν την έννοια, αγαπητοί συνάδελφοι, το ψυχολογικό
προφίλ ενός ανθρώπου που κακοµεταχειρίζεται ένα ζώο, είναι το
ίδιο µε το ψυχολογικό προφίλ ενός ανθρώπου που δέρνει τη γυ-
ναίκα του ή που για να τιµωρήσει τα παιδιά του τα φυλακίζει σε
ένα υπόγειο. Θα το πω διαφορετικά, µε άλλα λόγια. Η κακοµετα-
χείριση ζώου αποτελεί ένα πρώιµο χαρακτηριστικό γνώρισµα συ-
µπεριφοράς δολοφόνου. Είναι η πρώιµη ένδειξη ότι κάτι πάει
στραβά, κάτι πάει λάθος για την ψυχολογία ενός ανθρώπου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε ένα ζήτηµα αστικού κό-

σµου, κοµµουνιστικών αντιλήψεων, πολιτικών συµπεριφορών,
ιδεολογηµάτων κ.λπ.. Έχουµε να κάνουµε µε µια απτή πραγµα-
τικότητα, µια πραγµατικότητα που οι µελέτες λένε ότι θα πρέπει
να αντιµετωπιστεί ακόµα και µε ειδικούς ψυχικής υγείας. Λένε
λοιπόν, οι µελετητές του φαινοµένου της κακοµεταχείρισης των
ζώων ότι οι άνθρωποι που κακοµεταχειρίζονται ένα ζώο θα πρέ-
πει να τυγχάνουν ειδικής φροντίδας από ειδικούς ψυχικής υγείας
–κι αυτό κοιτάξτε το στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ- και µάλιστα
για ένα καθορισµένο χρονικό διάστηµα, ούτως ώστε να βγαίνουν
και τα κατάλληλα συµπεράσµατα για την ψυχική τους συµπερι-
φορά και ισορροπία. 

Τελειώνοντας –και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόε-
δρε- επιτρέψτε µου να αναφερθώ εν τάχει σε τρεις κατηγορίες,
που µας απηύθυναν κάποιοι καλοπροαίρετα, όταν είδαν τη συ-
γκεκριµένη επίκαιρη επερώτηση του ΛΑΟΣ. 

Κατηγορία πρώτη: Η Ελλάδα καίγεται και είναι στο χείλος της
καταστροφής και βρήκαν τη στιγµή να φέρουν τέτοιου είδους
ερώτηση. 

Ναι, είµαστε υπερήφανοι που φέρνουµε τη στιγµή αυτή τη συ-
γκεκριµένη ερώτηση. Γιατί; Γιατί σε δύσκολες στιγµές φαίνεται
και αποδεικνύεται η ανθρωπιά του ανθρώπου, που δεν πρέπει να
θεωρείται δεδοµένη. 

Δεύτερη κατηγορία: Παιδάκια στην Αφρική πεθαίνουν και οι
Βουλευτές του ΛΑΟΣ είναι τόσο φιλόζωοι και ενδιαφέρονται για
τα ζώα; Να υιοθετήσουν ένα παιδάκι από την Αφρική. Ακούω και
αυτό το επιχείρηµα, αυτήν την κατηγορία.

Απάντηση: Έωλο το επιχείρηµα. Δεν ευσταθεί καθόλου, γιατί
ο άνθρωπος που ανέχεται την κακοµεταχείριση ενός ζώου, δεν
θα µπορέσει να σκεφτεί και το παιδί της Αφρικής, δεν θα µπορέ-
σει να σκεφτεί και το συνάνθρωπό του, γιατί δεν θα τα πάει καλά
ούτε µε τον εαυτό του. 

Άρα προτιµούµε να ασχολούµαστε µε το σήµερα, το τώρα και
αυτό το πρόβληµα που βλέπουµε µπροστά µας, την κακοµετα-
χείριση µιας υπάρξεως του Θεού και βεβαίως, να ασχοληθούµε
και µε τα παιδιά της Αφρικής και µε τα παιδιά της Ασίας και µε
οτιδήποτε άλλο. Αλλά αυτός που χρησιµοποιεί αυτό το έωλο επι-
χείρηµα πρέπει να ξέρει ότι ούτε ο ίδιος ποτέ θα φροντίσει ή θα
θέλει να φροντίσει ένα παιδί της Αφρικής.

Και η τρίτη κατηγορία που ακούω και λέει: Είµαστε σε µια δύ-
σκολη εποχή, σε µια δύσκολη οικονοµική περίοδο. Δεν είναι λο-
γικό, εύλογο, ευλογοφανές να πω, σε µια τέτοια δύσκολη
οικονοµική συγκυρία που βιώνουν τα νοικοκυριά να έχουµε εγκα-
ταλείψεις ζώων, να έχουµε δηλαδή, τη δηµιουργία αδεσπότων; 

Και αυτό το επιχείρηµα δεν ευσταθεί και αυτό είναι έωλο.
Και να σας πω γιατί. Γιατί ουσιαστικά είναι πρόφαση, είναι

φύλλο συκής. Γιατί η αιτία της εγκαταλείψεως δεν είναι η δύ-
σκολη οικονοµική συγκυρία. Άλλωστε το να συντηρεί κάποιος
ένα ζώο δεν έχει και τεράστιο κόστος. Να το πω διαφορετικά. Η
εγκατάλειψη ενός ζώου δεν επιφέρει και καµµιά πολύ µεγάλη
βελτίωση στο οικογενειακό εισόδηµα. 

Η αιτία είναι άλλη. Δυο εκατοµµύρια συµπολίτες µας ζουν µε
κάποιο κατοικίδιο ζώο. Ερώτηµα: Πόσοι απ’ αυτούς είναι ικανοί
να είναι κηδεµόνες ενός κατοικιδίου ζώου; Το ήµισυ περίπου.
Γιατί; Γιατί παίρνουν ένα ζώο χωρίς την κατάλληλη σκέψη και µε
λάθος κριτήρια. Υπάρχουν γονείς που παίρνουν την απόφαση να
συντηρήσουν ένα κατοικίδιο για να ικανοποιήσουν τη στιγµιαία
επιθυµία των παιδιών τους. Στη συνέχεια βλέπουν ότι δεν έχουν
ούτε το χρόνο ούτε και τη διάθεση να συντηρήσουν το ζώο αυτό
και βεβαίως το εγκαταλείπουν. Άρα αυτή είναι η πραγµατική αιτία
και θα πρέπει να το δούµε.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, εµείς καταθέσαµε την
ερώτηση αυτή χωρίς καµµία πολιτική υστεροβουλία, για να τονί-
σουµε το αγαθό της ζωής, ένα αγαθό της ζωής που δίνει απλό-
χερα ο Θεός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κ. Αθα-
νάσιος Πλεύρης, Βουλευτής Α’ Αθήνας του ΛΑΟΣ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Χαίροµαι ιδιαιτέρως και πρωτίστως
χαίρεται ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αποστολάτος που
έχουµε ασχοληθεί ιδιαιτέρως µε το θέµα των αδεσπότων ζώων,
των ζώων συντροφιάς και γενικότερα για τη φιλοζωία και κατα-
φέρνουµε να προκαλέσουµε µια συζήτηση µέσα στην Εθνική
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Αντιπροσωπεία.
Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Το να είναι

κάποιος φιλόζωος δεν είναι υποχρεωτικό ούτε µπορούµε να του
επιβάλουµε τη φιλοζωία. Είναι µια στάση ζωής. Το να σέβεται,
όµως, τα δικαιώµατα των ζώων και να µη τα βασανίζει είναι κάτι
που πρέπει να του το επιβάλουµε. 

Προφανώς, κατά την άποψή µας δεν είναι θέµα αστικής ή λαϊ-
κής οικογένειας το πού λαµβάνει χώρα η φιλοζωία ή η κακοµε-
ταχείριση. Στη λεγόµενη λαϊκή οικογένεια θα έχει δει και ο
συνάδελφος που ασχολείται ότι υπήρξαν πολλά φαινόµενα κα-
κοµεταχείρισης ζώων. Αντίστοιχα και στην αστική οικογένεια. Μη
νοµίζουµε δηλαδή ότι είναι ταξικό το φαινόµενο της αγάπης ή µη
στα ζώα. Άσχετα που εµείς δεν πιστεύουµε στην ταξική κοινωνία.
Πιστεύουµε ότι οι Έλληνες, οι λαοί έχουν εθνική συνείδηση και
όχι ταξική συνείδηση. Ακόµα όµως και αν µπούµε στη διαδικασία
να πούµε ότι η λαϊκή οικογένεια δεν κακοµεταχειρίζεται τα ζώα
και η αστική οικογένεια τα κακοµεταχειρίζεται, δυστυχώς, τα πε-
ριστατικά δείχνουν ότι η κλιµάκωση βασανισµού ζώων διέπει όλη
την ελληνική κοινωνία. Δεν λέω ότι πρωτίστως η ελληνική κοινω-
νία κακοµεταχειρίζεται ζώα, αλλά τα φαινόµενα κακοµεταχείρι-
σης τα βλέπουµε σε όλα τα κλιµάκια, από τα πιο χαµηλά µέχρι
τα πιο υψηλά, από τα πιο µορφωµένα µέχρι τα πιο αµόρφωτα.
Είναι µια στάση που δυστυχώς πρέπει να την αντιµετωπίσουµε.
Οπωσδήποτε οι σκηνές βίας που προβάλλονται, ένα πρότυπο
που αναπτύσσεται έντονα µέσα από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης έχει λειτουργήσει όπως και σε άλλες µορφές βίας και έχει
αυξήσει τη βία εις βάρος των ζώων. 

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο θα το δούµε µε προσοχή. Διότι
εγώ δεν θα µπω στη λογική να σας κάνω την κριτική που γίνεται
και από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Φιλοζωικών Σωµατείων, που
φτάνουν στο σηµείο να πουν ότι υπάρχουν πολλά τρωτά σηµεία,
τα οποία έχουν επισηµάνει. Ήδη απ’ αυτά που είπατε –γιατί δεν
έχω δει αυτό που θα κατατεθεί- έχω καταλάβει µεγάλο µέρος
αυτών των παρατηρήσεων, παραδείγµατος χάριν για τους αλλο-
δαπούς κτηνιάτρους που είπατε.

Υπάρχει το θέµα τού τι γίνεται µε τη σίτιση των αδέσποτων
ζώων. Έχουµε την επιστροφή στο φυσικό τους περιβάλλον, αλλά
παράλληλα το πρόβληµα είναι πού θα σιτίζονται αυτά τα ζώα. Αν
κάποιος τα θρέφει, υπάρχει κίνδυνος να έχει κυρώσεις; Είναι θέ-
µατα που θα δούµε µε προσοχή. 

Εµείς δεν θέλουµε να µείνει, κύριοι συνάδελφοι, η φιλοζωία σ’
αυτό που είπαν πολλοί, στον ν. 3170/2003 που ήταν το καλύτερο
νοµοθετικό πλαίσιο που υπήρξε. Ουσιαστικά τι έγινε; Επειδή έρ-
χονται οι ξένοι να µας δουν, να ψηφίσουµε ένα νόµο για να λύ-
σουµε ένα πρόβληµα και µετά για έξι-επτά χρόνια να µην υπάρχει
έλεγχος στο κατά πόσο υλοποιείται αυτός ο νόµος, να µην έχει
ελεγχθεί η τοπική αυτοδιοίκηση για το αν έχει αναλάβει τις υπο-
χρεώσεις της και γενικότερα η πολιτεία να λέει «ναι, έχουµε το
θεσµικό πλαίσιο», αλλά να µην το έχει υλοποιήσει.

Θα συµφωνήσω µε πολλούς που είπαν ότι ο ν. 3170/2003 ήταν
ένα καλό νοµοθέτηµα για τα δεδοµένα και µπορούσε να έχει κα-
λύτερα αποτελέσµατα. Ελπίζουµε ότι µε αυτό που θα φέρετε -
αν έχετε δεχθεί και τις παρατηρήσεις που έχουν κάνει οι
φιλοζωικές οργανώσεις- θα πούµε ότι επιτέλους θα βάλουµε τις
βάσεις για ένα τέτοιο νοµοθετικό πλαίσιο, ώστε την επόµενη
φορά που θα συζητήσουµε ένα τέτοιο θέµα, να µην µας αντιµε-
τωπίζουν λέγοντας «τι είναι αυτό για το οποίο µας µιλάνε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία;». Αυτό που επιδιώκουµε να είναι αυτό
που θα επιβάλλεται. 

Θεωρούµε ότι µ’ αυτήν τη συζήτηση θα προκαλέσουµε µία
προβληµατική και θα δούµε τις διατάξεις του νόµου. Από τη δική
µας πλευρά, κύριε Υπουργέ -και εγώ τουλάχιστον λόγω της ιδιό-
τητάς µου- δεσµευόµαστε να σας πείσουµε ότι κακώς σας έχουν
συµβουλεύσει κάποιοι πως βάλατε αυστηρές κυρώσεις γιατί δεν
υπάρχουν αντίστοιχα αδικήµατα. 

Δεσµεύοµαι ότι στην επιτροπή θα σας φέρω όλα τα στοιχεία
για να δείτε ότι η ελληνική πολιτεία ποινικοποιεί µε πολύ αυστηρό
τρόπο πολύ χαµηλότερες αξιακής συµπεριφοράς πράξεις από
την κακοποίηση των ζώων. Πιστεύω ότι θα κρατήσετε αυτές τις
ποινές και ενδεχοµένως θα τις κάνετε και πιο αυστηρές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και τώρα το λόγο έχει

για δευτερολογία ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Α’
Πειραιά κ. Βαΐτσης Αποστολάτος, ο οποίος ίσταται όρθιος εδώ
και τέσσερα λεπτά και τον οποίο ακούµε µε ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον. 

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ πρώτα από όλα τους συναδέλφους που
συµµετείχαν σ’ αυτήν τη συζήτηση µ’ αυτό το θέµα, που θα µπο-
ρούσε να ήταν η επερώτηση µε τίτλο –όχι µε την ξύλινη πολιτική
γλώσσα- «ζητείται αγάπη». Νοµίζω ότι αυτή µε κάποιο τρόπο πε-
ρίσσεψε σήµερα µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Καλώς που υπάρχει ο κ. Ιωάννης Δριβελέγκας ως Υφυπουρ-
γός, για να µας θυµίσει το ανθρώπινο πρόσωπο του πολιτικού,
έτσι ως είναι ανθρώπινος και χαµηλών τόνων, σε αντίθεση µε την
έπαρση που συνήθως χαρακτηρίζει τα δηµόσια πρόσωπα. Καλώς
που είναι –αν µιλούσα µεταφορικά σαν golden rodvailer- ένα πλά-
σµα µ’ αυτά τα ανοιχτά ολύµπια χρώµατα της Χαλκιδικής, θυµί-
ζοντας πραγµατικές καταβολές, ένθεες του ανθρώπου γενι-
κότερα. 

Καλώς που καταδείχτηκε αυτή η συµπόνια του ανθρώπινου εί-
δους προς το άλλο ζωικό βασίλειο, στο οποίο ανήκουµε και εµείς
ως κυρίαρχοι κατά τη φαιδρή µας άποψη, διότι τη γλώσσα των
ζώων δεν την έχουµε ανακαλύψει. Θα προτιµούσα εγώ να αντι-
προσωπεύω ένα είδος «scooby doo» που τα παιδιά -στα κινού-
µενα σχέδια- του έδωσαν πρωταγωνιστικό ρόλο στον τρόπο
επικοινωνίας που έχουν σήµερα. 

Εγώ γι’ αυτό το ΔΙΚΕΠΑΖ που περιλαµβάνει τη Β’ Πειραιά, το
όρος Αιγάλεω -το βουνό του Κορυδαλλού- και τους υπόλοιπους
δεκαέξι, δεκαοκτώ δήµους που συµµετέχουν, πραγµατικά νιώθω
περήφανος, γιατί εκεί καταδεικνύεται ότι δεν είναι θέµα αστικής
ή αγροτικής αντίληψης και οικονοµίας η αγάπη προς τα ζώα, η
φροντίδα και η µέριµνα που οφείλουµε να δείξουµε σ’ ένα περι-
βάλλον που δεν είναι καθόλου φιλικό προς αυτά. 

Δεν ξέρω αν είναι η επιτοµή της ζωής, όπως είπε ο αγαπητός
µου συνάδελφος Αστέριος Ροντούλης, σίγουρα όµως σαν για-
τρός πρέπει να ολοκληρώσω την οµιλία µου όχι θυµίζοντας, αλλά
εµφατικά λέγοντας και προτάσσοντας σαν να συνταγογραφώ:
Υιοθετήστε ένα ζώο, όσοι µπορείτε -και λίγο–πολύ όλοι µπο-
ρούµε- γιατί αν έχετε κατάθλιψη σ’ αυτήν την εποχή της εθνικής
κατάθλιψης, είναι σίγουρο ότι θα βρείτε τη χαρά της ζωής από
την αγάπη που θα σας προσφέρει. Αγγίξτε µία γάτα και είναι σί-
γουρο ότι θα πέσουν οι παλµοί σας. Παίξτε µ’ έναν σκύλο κι είναι
σίγουρο ότι η καρδιακή σας λειτουργία θα είναι καλύτερη. Έχετε
ένα ζώο. Ακόµη και τα σαµιαµίδια που ζουν σ’ ένα παλιό σπίτι,
αφήστε τα στις γλάστρες και στους τοίχους και θα δείτε ότι
πράγµατι θα νιώσετε ότι είστε µέρος αυτού του πλανήτη, του
αληθινά «πράσινου» πλανήτη, που έτσι µπορεί να είναι ανθρώπι-
νος, κατοικήσιµος κι ένας τόπος ευδαιµονίας και όχι αυτής της
κακοδαιµονίας που µας διέπει, όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά πα-
γκόσµια, θα έλεγα, µε αυτά τα σχέδια µιας παγκοσµιοποίησης
που δεν αρµόζει µε τον τρόπο που εφαρµόζεται. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι ο απόλυτος σεβασµός προς αυτά τα
πλάσµατα της φύσης, τα ζώα συντροφιάς και όχι µόνο, –θα το
επαναλαµβάνω- µε τα οποία συνυπάρχουµε και τα οποία οφεί-
λουµε να περιθάλπουµε µε κάθε κόστος και θυσία, σηµαίνει στην
πράξη:

Πρώτον, την υποχρεωτική δηµιουργία φορέων και κτηνιατρι-
κών επιτροπών από αρχές, δηµοτικές ως φαίνεται, που θα ανα-
λαµβάνουν τη σίτιση, τη στείρωση ενίοτε, τον εµβολιασµό και την
εν γένει περίθαλψη των αδέσποτων ζώων. 

Δεύτερον, τη δηµιουργία πρότυπων καταφυγίων και περιφραγ-
µένων φυσικών χώρων φιλοξενίας των αδέσποτων ζώων.

Τρίτον, τον εκσυγχρονισµό της κείµενης νοµοθεσίας για την
προστασία των ζώων και την εναρµόνισή της µε τις ευρωπαϊκές
οδηγίες. 

Τέταρτον, σαφώς την αυστηροποίηση των επιβαλλοµένων ποι-
νών έναντι της κακοποίησης των ζώων συντροφιάς και των αδέ-
σποτων ζώων.

Πέµπτον, την απόλυτη αποσαφήνιση και παράλληλη συγκεκρι-
µενοποίηση των όρων εµπορίας κατοικιδίων. 

Έκτον, τη διεξαγωγή ελέγχων αδείας πώλησής τους από τα
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καταστήµατα αυτών. 
Έβδοµον, τη διαφάνεια –την απόλυτη διαφάνεια όµως- στην

επένδυση των ευρωπαϊκών κονδυλίων  για την προστασία των
αδέσποτων. 

Τέλος, τη συνεργασία και σύµπραξη µεταξύ των κρατικών αρ-
µοδίων και των φιλοζωικών εταιρειών και οργανώσεων. 

Πρέπει επιτέλους να υπάρξει αυτό το σύγχρονο, ενιαίο νοµικό
πλαίσιο, µια συγκροτηµένη πολιτική πλήρους προστασίας, συ-
στηµατικής φροντίδας και µέριµνας για τα ζώα συντροφιάς -και
όχι µόνο- και διαφάνειας σε όλες τις διαδικασίες διαχείρισής
τους. 

Χρειάζεται να επανεντάξουµε τη σχέση µας µε τη φύση και τα
ζώα, γιατί ειδικά τα ζώα συντροφιάς δεν µεταβάλλουν µόνο την
καθηµερινότητά µας σε ευλογία αλλά και τις συνήθειές µας, τον
κοινωνικό ρυθµό µας, τον ίδιο τον ιστό των σχέσεων. Υπάρχουν
άνθρωποι που συνδέονται µε το κατοικίδιο µε δεσµούς τόσο
ισχυρούς, περισσότερο κι από δεσµούς µεταξύ ανθρώπων, για
τους οποίους τα ζώα είναι ο καλύτερος αδερφός, ο καλύτερος
φίλος, η µόνη παρέα, η συντροφιά τους. Άλλωστε το φυσικό πε-
ριβάλλον των ζώων συντροφιάς είναι πλάι σ’ εµάς, πλάι στον άν-
θρωπο. Αυτό να καταλάβουµε και να σεβαστούµε, προκειµένου
να χαράξουµε πολιτικά και πρακτικά τις ανάλογες υπεύθυνες πο-
λιτικές που θα υπερασπίζονται µε κάθε τρόπο τα δικαιώµατα των
ζώων και θα περιφρουρούν τις υποχρεώσεις µας, των ανθρώπων,
υµών και ηµών, απέναντί τους. Τους το χρωστάµε!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Επειδή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο κύριος Αντιπρόεδρος αναφέρθηκε και αυτός στο
ΔΙΚΕΠΑΖ, το Διαδηµοτικό Κέντρο Περίθαλψης Αδεσπότων Ζώων,
θα έλεγα ότι θα έπρεπε να δώσουµε µια συνέχεια στην επερώ-
τηση αυτή επί του πρακτικού και ίσως µία επίσκεψη διακοµµατι-
κής, διακοινοβουλευτικής αντιπροσωπείας στο ΔΙΚΕΠΑΖ θα
µπορούσε να δώσει µια περαιτέρω ώθηση και στην Αττική αλλά
και στην υπόλοιπη Ελλάδα σ’ όλο αυτό το πολύ σηµαντικό ζή-
τηµα που συζητούµε. 

Και επειδή όλα τα καλά έργα έχουν και υπογραφή ανθρώπων
-εδώ πρόκειται περί καλού έργου- να αναφέρω το όνοµα του Κα-
θηγητή του κ. Γρηγόριου Γουδοµιχάλη που είναι Δηµοτικός Σύµ-
βουλος του Κορυδαλλού, Πρόεδρος και ψυχή του προγράµ-
µατος και όλων των Δηµάρχων της περιοχής Αθήνας και Πειραιά
που έχουν πάρει αυτήν την πρωτοβουλία.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για να κλείσουµε τη συνε-
δρίαση και περιµένουµε τον καλό σας λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Είµαι ειλικρινά σε δύσκολη θέση να κλείσω
αυτήν την πολύ καλή κοινοβουλευτική διαδικασία, ιδιαίτερα µετά
το λόγο του Αντιπροέδρου, του κ. Αποστολάτου, γιατί πράγµατι
ζούµε σε µία σκληρή πραγµατικότητα. Και τέτοιες οµιλίες, αλλά
και τέτοιες παρουσίες κοινοβουλευτικές ξεχωρίζουν. Και αποτε-
λούν παράδειγµα ότι σε αυτόν τον τόπο δεν είναι η Βουλή έτσι
όπως την εµφανίζουν κάποιοι. Υπάρχουν άνθρωποι, οι οποίοι
αγωνίζονται για ιδέες, για αξίες µε ευαισθησία. 

Και αυτό έχει γίνει ειλικρινά από πολλούς συναδέλφους, αλλά
χάλασε λίγο το κλίµα µε την τοποθέτηση της Κοινοβουλευτικής
Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, κάνοντας µία κριτική για
το θέµα του νοµοσχεδίου -που δεν χαρακτηρίζει την ίδια, η ίδια
πιστεύω ότι έχει τις ευαισθησίες- αλλά έδειξε ότι τα πέντε προη-
γούµενα χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν ασχο-
λήθηκε καθόλου µε το θέµα, µα καθόλου! Και έρχεται να µας
κάνει τώρα την κριτική, χωρίς να έχει δει και το νοµοσχέδιο. 

Ελπίζω στην επιτροπή να µην επαναλάβουν, κύριε Πρόεδρε,
αυτό που έκανε για το σχέδιο νόµου «Περί συνεταιρισµών». Τι
έκαναν δηλαδή; Ότι είχαν δώδεκα προτάσεις τους, κάναµε δε-
κτές τις δέκα και καταψήφισαν το νοµοσχέδιο. 

Αυτά είναι ακατανόητα τα πράγµατα. Προφανώς, άλλη λογική
επικρατεί, η λογική ότι να µην δώσουµε, να µην πούµε κανένα
θετικό σε πράγµατα που είναι θετικά και πρέπει να τα λέµε. Και
βέβαια αυτή η πρακτική ήταν που οδήγησε τη χώρα εδώ που την
οδήγησε η Νέα Δηµοκρατία ότι τα παράτησε, σηκώθηκε και
έφυγε. Και τώρα ο κ. Σαµαράς, σαν να µην ήταν επίλεκτο µέλος

εκείνης της Κυβέρνησης, λες και ήρθε από παρθενογένεση, λέει
αυτά που λέει. 

Εάν δεν ήταν ο Πρωθυπουργός, ο Γιώργος Παπανδρέου και ο
ελληνικός λαός να κάνει τις θυσίες και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
να φτιάξει τον µηχανισµό κλ.π., και να προσπαθήσει, δεν θα ήταν
αυτήν τη στιγµή στην Έκθεση να κάνει δηλώσεις ο κ. Σαµαράς. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ νοµίζω ότι σε αυτό τουλάχιστον το
σχέδιο νόµου, επειδή εµείς, ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, είµαστε ανοικτοί και δεκτικοί, ελπίζω και πιστεύω
ότι στην επιτροπή, αλλά και στην Ολοµέλεια, θα ακούσουµε όλες
τις προτάσεις και θα τις συζητήσουµε, ούτως ώστε, να φέρουµε
το καλύτερο δυνατό σχέδιο νόµου.

Οφείλω να οµολογήσω ότι πάρα πολλοί Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι δεν το ξέρουν το νοµοσχέδιο. Είναι αλήθεια αυτό.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Μια χαρά το γνωρίζουµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Για παράδειγµα άκουσα µε χαρά τον κ.
Πλεύρη που είπε ακούγοντάς µε ότι πολλά από αυτά που έχουν
εισηγηθεί στις οµιλίες τους οι συνάδελφοι του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού είναι µέσα στο σχέδιο νόµου, το οποίο θα το
δούµε στη Βουλή.

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε εκ Θεσσαλονίκης και Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε του ΚΚΕ και εσείς δεν το έχετε δει, διότι λέτε
πράγµατα...

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Το έχω δει από τότε που αναρτή-
θηκε, κύριε Υπουργέ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Επιτρέψτε µου. Είστε νέος σε αυτήν την Αί-
θουσα και να ακούτε τουλάχιστον κάποια πράγµατα. 

Σας λέω, λοιπόν, πως αναφέρετε πράγµατα που δεν συµβαί-
νουν. Τι είπατε δηλαδή; Ότι εµείς δίνουµε τη δυνατότητα σε µη
κτηνιάτρους να κάνουν κτηνιατρικές πράξεις. Το ένα είναι αυτό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Δεν είπαµε εµείς κάτι τέτοιο. Δεν
προσέξατε τι είπαµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Και αυτό είπατε και είπατε και κάτι άλλο και
θα σας τα πω, γιατί έχω γραµµένα όσα ακριβώς είπατε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Όµως, µην διαστρεβλώνετε όσα
είπαµε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται αυτό!

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, υπάρχει µια κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Δεν είναι διάλογος καφενείου!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Δεν είπαµε κάτι τέτοιο. Υπάρχουν
και τα Πρακτικά να τα διαβάσετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, λέει ότι
δεν είπε αυτό. Δικαιούται και να διορθώσει, αν λέει ότι...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αντιλαµβάνοµαι ότι ο κ.
Ιγνατιάδης δεν έχει κάτι εναντίον σας επ’ αυτού. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Τι κάνουµε εµείς, κύριε Εκπρόσωπε; Δίνουµε
τη δυνατότητα σε κτηνιάτρους νόµιµα, δηλαδή από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, ώστε ο οποιοσδήποτε να µπορεί να έλθει και να
ασκήσει το επάγγελµα. Αυτό µπορεί να γίνει. Δίνουµε, λοιπόν, τη
δυνατότητα σε εθελοντική βάση να έλθουν και να κάνουν τις πρά-
ξεις που µπορούν να κάνουν –επαναλαµβάνω- και αυτό γίνεται
νοµίµως. 

Αυτό που λέτε δεν είναι δυνατόν να γίνει. Εδώ υπάρχει δια-
φορά, µας χωρίζει µεγάλη απόσταση. Ποιο είναι αυτό που λέτε;
Να ασκήσουν όλη αυτήν τη δραστηριότητα οι δικοί µας κτηνία-
τροι, οι οποίοι είναι ελάχιστοι και δεν φθάνουν για όλες τις άλλες
πράξεις. Δεν µπορούµε να προσλάβουµε, εκτός αν εννοείτε ότι
πρέπει να προσλάβουµε αυτήν την εποχή κτηνιάτρους. Δεν µπο-
ρούµε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Δεν είπαµε αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας λέω τι συµβαίνει τώρα και τι µπορούµε
να κάνουµε. Δεν µπορούµε να προσλαµβάνουµε συνέχεια κτη-
νιάτρους και δίνουµε αυτήν τη δυνατότητα που σας εξήγησα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΙΕ ’ - 19 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                   17197



προηγούµενα. Μιλήσατε µάλιστα και περί αµφιβόλου επιστηµο-
νικότητας αυτών.  

Αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, κύριε
Μπεντενιώτη, και κύριοι Αντιπρόεδροι, κύριε Νιώτη και κύριε
Αποστολάτο, µιλήσατε για το Διαδηµοτικό Κέντρο Περίθαλψης
Αδέσποτων Ζώων. 

Εγώ είµαι στη διάθεσή σας, κύριοι συνάδελφοι και αν θέλετε
να έλθω και εγώ µαζί να το δούµε.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σας καλούµε
για ξενάγηση! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Με πολλή χαρά και ευχαρίστηση να µε ξε-
ναγήσετε και οι τρεις. Θα το δεχθώ µε πολλή χαρά. Θα το
συνεννοηθούµε. 

Όµως και η πόρτα του γραφείου µου στο Υπουργείο είναι ανοι-
κτή, όποτε θέλουν και οι ίδιοι να έλθουν να συζητήσουµε και στο
πλαίσιο του δυνατού και του εφικτού θα κάνουµε ό,τι είναι δυνα-
τόν, ιδιαίτερα όταν τέτοιοι εξαιρετικοί συνάδελφοι στηρίζουν µια
τέτοια προσπάθεια!

Θέλω να κάνω µια κατηγορηµατική διάψευση. Απορώ πώς
είναι δυνατόν να λέγονται τέτοιες κουβέντες στην ελληνική
Βουλή, κουβέντες που κάνουν µεγάλη ζηµιά. Ακούστηκε εδώ ότι
τα κοτόπουλα, λόγω µη ευζωίας, έχουν τοξίνες. Ουδέν ψευδέ-
στερον! Θέλω, κύριε Πρόεδρε, αυτό να το διαψεύσω κατηγορη-
µατικά! Η ευζωία δεν έχει σχέση µε τις τοξίνες. Οι υπηρεσίες
διαβεβαιώνουν ότι τα ελληνικά κοτόπουλα είναι απολύτως υγι-
εινά και απολύτως ασφαλή. 

Θα παρακαλέσω την κυρία συνάδελφο, την Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, να έλθει να ενηµερωθεί και
να διαψεύσει αυτό που είπε, διότι έτσι θα κάνουµε πολύ µεγάλη
ζηµιά σε µια ιδιαιτέρως παραγωγική δραστηριότητα της χώρας
και ιδίως αυτήν την εποχή που έχουµε ανάγκη την παραγωγική
µας διαδικασία.

Κλείνοντας θέλω να ευχαριστήσω για µια ακόµη φορά τους
αγαπητούς συναδέλφους του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
αλλά και όλους τους συναδέλφους που συµµετείχαν σε αυτήν

την επερώτηση. 
Θέλω να το πω για µια ακόµη φορά. Ελπίζω και πιστεύω ότι θα

βγάλουµε ένα πολύ χρήσιµο νοµοσχέδιο. Σε αυτές τις δύσκολες
στιγµές που περνάµε σαν χώρα, αλλά και σαν άτοµα, προέχει να
µη χάσουµε την ευαισθησία µας, προέχει να έχουµε τις αξίες
µας, προέχει να διατηρήσουµε και να προάγουµε τον πολιτισµό
µας. 

Είµαι βέβαιος ότι σε αυτήν τη στιγµή και η χώρα και εµείς θα
τα καταφέρουµε και θα κάνουµε αυτό που πρέπει να κάνουµε για
τον τόπο και για το µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Υφυ-

πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Δριβελέ-
γκα και τους συναδέλφους Βουλευτές του ΛΑΟΣ, καθώς και τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
62/31-08-2011 επερώτησης δεκαέξι Βουλευτών του ΛΑΟΣ προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σχετικά µε τις
κακοποιήσεις ζώων συντροφιάς. 

Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πα-
ρασκευής 5 Αυγούστου 2011 και της Τρίτης 23 Αυγούστου 2011,
πρωί, και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Παρασκευής 5 Αυγούστου 2011 και της Τρίτης 23 Αυγού-
στου 2011 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.57’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 20 Σεπτεµβρίου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση αναφορών και  ερωτήσεων και β) νοµοθε-
τική εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί. 
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